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Gaisma un siltums Ukrainai 

28. janvārī – Draudzīgā Aicinājuma atcere

Austra Vera Ritmeistere saņem dāvinājumu no
prezidenta Kārļa Ulmaņa Liepājā, skolas izlaidumā

// FOTO: No viņas meitas Edītes Lynch archīva

“Gādāsim, kā un kur katrs varēdams, lai 
Lat vijas skola patiesi būtu tā kultūras svētnīca, 
kas aicina, mudina, gatavo un stiprina mūsu 
tautas dēlus un meitas cēleim darbiem tautas 
labā.”

Kārlis Ulmanis

Šī gada sākumā uz Ukrainu 
devās Ziedot.lv sarūpēta krava 
ar kopskaitā 20 strāvas ģene-
ratoriem. Viens no tiem – se -
višķi spēcīgs 80KW jaudīgs 
ģenerators, tiks nogādāts slim-
nīcā Hersonā. Tas iegādāts par 
ziedojumiem, ko aicināja vākt 
viena no Atmodas laika līde-

viņas iniciatīvas atvērtajā ziedo-
jumu kontā, un nepilnas ne -
dēļas laikā tā tika trīskāršota, 
ziedojuma summai pārsniedzot 
vairāk nekā 10 tūkstošus eiro. 
Apmēram tik liela summa ne -
pieciešama vienam lieljaudas 
ģeneratoram, kas nodrošinātu 
ar elektrību un apkuri kādu 

mērota lielai slimnīcai.
Sandra Kalniete: “Man ir liels 

gandarījums, ka vairāk nekā 430 
ziedotāju ir atsaukušies manam 
aicinājumam un mēs kopā  esam 
sagādājuši ģene ratoru, kas no -
dro šinās ar elek trību piefrontes 
pilsētas Her so nas slimnīcai, kuŗā 
tiek sniegta pirmā palīdzība ie -

Tribunāls būs un tiesās Putinu 
un viņa ģenerāļus par agresiju 
pret Ukrainu un tur pa  strā-
dātajiem kaŗa noziegumiem – 
tāpat kā nacistu vadoņi tika 
saukti pie atbildības Nirnbergas 
tribunālā.”

Sadarbībā ar Ziedot.lv tiks 
iegādāti arī vairāki mazākas 

Ziedot.lv un Sandra Kalniete aicina – gaismu un siltumu ukraiņiem!

kārtējā krievu raķetes triecienā 
sabombardētu civilo objektu. 
Ņemot vērā, ka ziedojumi tur -
pināja ienākt un dažu nedēļu 
laikā tuvojās jau 30 tūkstošiem 
eiro, radās iespēja iegādāties 
īpaši jaudīgu iekārtu, kas pie -

vainotiem Ukrainas kaŗavīriem 
un pil sētas iedzīvotājiem.

Nākamajā Eiropas Parla-
menta plenārsesijā paredzēts 
pieņemt rezolūciju par īpaša 
agresijas noziegumu starpta u-
tiskā tribunāla izveidošanu. 

jaudas ģeneratori frontes vaja -
dzībām un, cerams, arī lieljau-
das ierīces, ko gaida kāda skola, 
bērnudārzs vai slimnīca Uk  rai-
nā. Sandras Kalnietes atvērtais 
ziedojumu konts turpina dar-
boties.

rēm, Eiropas Parlamenta depu-
tāte Sandra Kalniete. Pagājušā 
gada nogalē viņa savu apaļo 
jubileju atzīmēja, aicinot dzim-
šanas dienā dāvināt gaismu un 
siltumu ukraiņiem. Kalniete veica 
ievērojamu pirmo iemaksu pēc 
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Nedēļas gudrība
“Krievija, zaudējot Ukrainu, zaudē pusi no sava spēka un paliek pilnā vārda nozīmē par 

Āzijas valsti. Ukrainai nav nekas vajadzīgs no Krievijas, un, būdama patstāvīga, tā sāktu 

spēlēt lielu lomu visā Eiropas polītikā. Krievija bez Ukrainas turpretim zaudē visu savu 

lomu Eiropā.”
Ģenerālis Pēteris Radziņš, 1920. g.

Nedēļas teikums
“Krievu inteliģence, kā par viņiem nesen teica Jānis Peters, ir augstprātīgi, naivi, reizēm 

kaut kādā ziņā pastulbi un ļoti gļēvi. Jau tagad redzam, ka baltkrievi var iziet ielās, bet pie 

krieviem nekas īsti nenotiek.”
Žurnālists Dainis Īvāns

2023. gada kalendārs:  ................... gab. x US $22.00….........…............

Piesūtīšana: ASV – par katru pirmo US $3.00

Par katru nākamo uz to pašu adresi US $1.50

Ārpus ASV – par katru pirmo US $3.50 (Maksa ASV dolaros)
Par katru nākamo uz to pašu adresi – US $1.50.

Kopā................................................              US $....................................................
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Adrese ................................................................................................................................................

Tālr.: ...........................................  E-pasts .........................................................................................

Kalendārus var iegādāties par USD 22,–
plūs pasta izdevumi, rakstot čeku uz

LAIKS – Latvian Newspaper Inc.
4B SOUTH HERON ST. MANCHESTER, NJ 08759

Kalendāra izdošanu atbalsta

4B S HERON ST MANCHESTER, NJ 08759
laiksdsr@aol.com

www.laiks.us

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz «Laiks» Inc. vārda
Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

«LAIKA» abonements maksā: ...... 3 mēnešiem ASV $50.00
 6 mēnešiem ASV $100.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ...... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ......... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ......... 3 mēneši $75.00
 6 mēneši $150.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs 3 mēneši $93.00
 6 mēneši $186.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts

Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā
Abonēšanas maksa ASV dolaros:

3 mēn. US $ 50.00
6 mēn. US $ 100.00

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Sarīkojumu un dievkalpojumu ziņas sūtīt Inesei Zaķis
e-pasts: rigaven@aol.com

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
4B S HERON ST MANCHESTER, NJ 08759

e-pasts: LaiksDSR@aol.com
Ja vēlaties saņemt vairāk informācijas par avīzi,
lūdzu, zvaniet LAIKA ASV tālr.: 727 385-4256

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - JAN, 1ST WK - MAY,
LAST WK - JUN; LAST WK - DEC

Laikraksta izdošanu atbalsta
Latvijas Kultūras ministrija
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LaPa mūzeja
janvāŗa mēneša priekšmets

Lai saglabātu latviešu kultūru 
un dzīvesveidu trimdā pa -
domju okupācijas laikā, latviešu 
kopienās pasaulē plaši attīstījās 
daiļamatniecība. Anglijā, Ame-
 rikā, Kanadā, Austrālijā radās 
spēcīgi domubiedru pulciņi, 
kuŗos rokdarbu meistari dalījās 
pieredzē, pulciņu dalībnieki 
paši centās veidot etnografiski 
pareizus tautastērpus un citus 
smalkus rokdarbus. Starp liet -
pratējiem radās pat konku-
rence, kas veicināja ļoti rūpīgu 
tautastērpu un daiļdarbu tap-
šanu. Vienreizējie rokdarbi tika 
izstādīti tautastērpu skatēs 
dziesmu svētkos un izstādēs 
dažādos latviešu pasākumos.

Daiļamata meistari darināja 
ne vien tautastērpus, bet arī 
dažādus citus tradicionālos rok -
darbus, kas kļuva par latviskās 
vides veidotājiem daudzos lat -
viešu mājokļos ārzemēs. Daži 
no meistariem tiktāl attīstīja 
savas amata prasmes, ka varēja 
pārtikt no šī darba, pildot tautiešu 
pasūtījumus gan savā kopienā, 
gan arī citās pasaules valstīs.

Šogad no 8. jūnija līdz 31. 
augustam Latvijas Nacio  nā 
lajā bibliotēkā būs skatāma 
mūzeja “Latvieši pasaulē” iz 
stāde “Uzvilkt Latviju: lat  vie ša 
tautastērps pasaulē”, kuŗā būs 
iepazīstamas ār  zemju latviešu 
rokdarbu prasmes, tautastērpi 
un to stāsti.

Aina Pūliņa Čikāgā 1980. gados. Fotografs nav 
zināms. Foto no mūzeja un pētniecības centra 
“Latvieši pasaulē” krājuma. Juŗa Pūliņa dāvi
nājums

Ainas Pūliņas darināts archeoloģiskajos iz 
rakumos atrasta vainaga atdarinājums. 
Oriģināls: Madonas apriņķis, 13. gs., Dzel
zavas pagasts, Strūģu kalns, 15. kaps. Mūzeja 
un pētniecības centra “Latvieši pasaulē” 
krājums. Juŗa Pūliņa dāvinājums

Ainas Pūliņas darināts archeoloģiskajos iz 
rakumos atrasta vainaga atdarinājums. 
Oriģināls: Balvu apriņķis, 11.–13. gs., Šķil 
bēnu Daņilovkas 1. uzkalniņa 2. kaps. Mūzeja 
un pētniecības centra “Latvieši pasaulē” 
krājums. Juŗa Pūliņa dāvinājums

Ievadot 2023. gadu, Latviešu 
Fonds uzrunā tautiešus: lū 
dzu, piesakiet projektus! Mēs 
gaidām jaunas idejas latvie
tības labā un priecājamies par 
katru iesniegumu latviešu vai 
angļu valodā. Mēs veicinām 
latviskas apziņas saglabāšanu 
nākotnē. Konkursa noteikumi 
ir izskaidroti Latviešu Fonda 
mājaslapā www.latviesufonds.
com. Lielie projekti ir at  ba l
stīti līdz USD 10,000, mazie 
projekti – līdz USD $2000 
piešķīrumam. Šogad pieņe
mam pieteikumus līdz pat 15. 
februārim. Vēl nav par vēlu! 
Ceram uz jūsu atsaucību!

2022. gads paliks atmiņā kā 
traumu pilns gads ačgārnā 
laikmetā – ar kaŗu, klimata 
maiņām un citām krizēm, mēs 
dzīvojam pasaulē, kur chaoss 
sadzīvo ar science fiction panā-
kumiem – automašīnas vada 
pašas sevi un raķetes tiek sūtītas 
uz Marsu. Nupat lasīju New 
York Times par jaunu datorpro-
grammu – Chat GPT kas, starp 
citu, uzraksta skolēniem dom-
rakstus, sakarīgākus un pil nī-
gākus nekā paši ir spējīgi. Runa 
ir par generative artificial intel
ligence. Speciālisti pareģo, ka 
trīs gadu laikā 90 procentu no 
interneta satura tiks radīts ar 

Latviešu Fonds –
nākotne ar dvēseli

šādu “radošo mākslīgo intelek-
tu”. Neticami! Gribēju pati 
eksperimentēt ar šo brīnumu. 
Vīrs ievietoja Chat GPT manā 
datorā un es komandēju: “Write 
a paragraph describing what is 
special about the Latvian Foun
dation”. Saņēmu šo atbildi –

Un mēs esam tās bērni, lepni un 
gaiši”

Nu, patīkami, ka Latvija ir 
“zaļa un spēcīga” (bet negribu, 
lai mani “vēdina”), taču skaidrs, 
ka šī nav dzeja, tikai vārdu 
kombinācija. Mans eksperi-
ments parādīja, ka Chat pro-

LF gan nerīko dziesmu svēt-
kus, valodas stundas vai 
vēstures lekcijas, bet gan atbal-
sta šādus pasākumus. Citādi 
gluži labs apraksts! Komandēju 
Chat GPT atkal, šoreiz latviski 
– “Latvieši mīl bērzus. Uzraksti 
dzeju latviešu valodā, kā šī 
mīlestība izpaužas!” Rezultāts – 
“Latvijas zeme, zaļa un spēcīga,
Kur bērzi aug augsti un skaisti.
Tā ir māte, kas mūs audzina un 
vēdina,

gramma ir pareizi sapratusi 
iepriekšējo uzdevumu – iz -
skaid rot, kas ir pats rakstu rī-
gākais Latviešu Fondam – “vol
unteers who are passionate 
about preserving and sharing 
Latvian culture”. Mēs esam 
apvienība ar “dvēseli”, kas tic, 
ka “Latviešu kultūra ir mūsu 
spēks”. Mēs ticam, ka, dodot lat -
vietībai, “varbūt siltums tevī ielīs, 
tāds, ko dalīt var, ne glabāt.”

ILZE PĒTERSONE

Senlatviešu vainagu atdari
nājumi, ko izgatavojusi Aina 
Pūliņa 20. gadsimta 70. gadu 
beigās Čikāgā, ASV. Mūzeja 
krājumam vainagus dāvinājis 
Juris Pūliņš.

Aina Pūliņa (dz. Strauss 
1935-2020), jaunākā no asto-
ņiem Strausu ģimenes bērniem, 
iemācījās rokdarbu prasmes no 
savas mammas Irinas. Otrā 
pasaules kaŗa laikā Aina ar 
mammu, brāļiem un māsām no 
Rēzeknes devās bēgļu gaitās, 
vēlāk nonākot Ilinoisas štatā, 
ASV. Līdztekus savam maizes 
darbam Aina nodarbojās arī ar 
rokdarbiem. Viņa pasūtināja 
kādam galdniekam ASV ozol-
koka stelles, uz tām Aina auda 
dažādus rakstainus audumus. 
Viņai padevās arī izšūšana. Ar 
saviem rokdarbiem Aina pie-
dalījās vairākās daiļamatnieku 
izstādēs. Gan pati sev, gan visai 
ģimenei viņa izgatavoja tau-
tastērpus, bet viņas vīrs Juris 
taisīja zvārguļus un apkalumus. 

Daiļamatniecība bija tikai 
viena daļa no Ainas interesēm 
un aktīvas dalības latviešu 
sabiedrībā ASV vidienē. Aina 
bija skolotāja latviešu skolā 
Čikāgā un divus gadus vadīja 
Latviešu vasaras vidusskolu 
Gaŗezerā. Viņa dejoja arī tautas-
dejas, bet vēlākos gados studēja 
teoloģiju un kalpoja par mā  cī-
tāju Ciānas draudzē Čikāgā.
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(Turpināts 5.lpp.)

TAIRA 
ZOLDNERE

Latvijas goda konsuls Indianā par laimi un 
pīrāgu diplomātiju

“Ja nebūtu brīvprātīgo dar
binieku, kas strādā bez atlī 
dzības, mums latviešu sa  bied
rības Amerikā nebūtu, mums 
nebūtu mūsu centri, “atzīst 
Andris Bērziņš, Latvijas goda 
konsuls Indianas pavalstī, ASV.

Andris Bērziņš – tev ir tik lat
visks vārds un uzvārds! Droši 
vien abi tavi vecāki ir latvieši, 
kaut arī esi dzimis Amerikā.

Mans tēvs Ojārs Bērziņš ir no 
Rīgas un Otrā Pa -
saules kaŗa laikā, bū -
dams jauns puika, 
tika iesaukts Latviešu 
leģionā. Kauju laikā 
tēvs saņēma šāvienu 
mugurā, lode ie  strē ga 
pie plaušām, bija arī 
citi ievainojumi, un 
viņu aizsūtīja ārstē-
ties uz Vāciju. Kaŗa 
beigas tēvs pavadīja 
ASV armijā, bija 
smagās mašīnas šo -
feris. Latvijā viņš vairs 
neatgriezās. Par manu 
vecmammu no tēva 
puses man ir ziņas 
no radiem. Viņa 
strādāja pilsētā par 
sekretāri un pēc kaŗa 
palīdzēja meža brā-
ļiem ar dokumen-
tiem, bet krievi viņu 
notvēra. Vecmammu 
tiesāja un izsūtīja uz 
Sibiriju, uz Vorkutu. 
Izsūtījumā viņa pa -
vadīja 12 gadus, 
atgriezās tikai 1961. 
gadā, kad jau bija 
smagi slima, un 
dažus gadus vēlāk 
vecmamma nomira.

Mana māte Elita Krasts ir dzi-
musi Aucē, bet jaunībā dzīvoja 
Jelgavā. Vectēvs Edgars Krasts 
bija policists Jelgavā un liels 
Latvijas patriots. Kad pirmo 
reizi krievi ienāca Latvijā, čekisti 
bija atbraukuši ģimeni saņemt 
ciet, bet labi cilvēki iepriekš 
padeva ziņu, un viņi paslēpās 
mežā. Kad krievi atgriezās kaŗa 
beigās, ģimenei vajadzēja bēgt. 
Vecmammu Zelmu, manu 
mam mu un viņas brāli Edgaru 
Robertu vectēvs aizsūtīja ar kuģi 
uz Vāciju, bet pats devās ceļā 
kājām. Bēgļu gaitās mana mamma 
saslima ar tuberkulozi, tādēļ 
viņa nevarēja ierasties kopā ar 
savu ģimeni Amerikā, viņai bija 
jāpaliek Vācijā. Vectēvs viņai 
sagādāja jaunākās zāles gan Vā -
cijā, gan arī sūtīja no Amerikas, 
un mamma tomēr atveseļojās. 
Vectēvs, dzīvojot Amerikā, rak -
stīja sava Mičiganas štata sena -
toriem, lai mammai atļauj 
iebraukt ASV, un beigās arī šo 
atļauju saņēma 1958. gadā. 

Mani vecāki, Ojārs un Elita, 
iepazinās jau Vācijā, bet uz 
Ameriku atbrauca vēlāk kā citi 
latvieši – piecdesmito gadu bei -
gās, un viņi apprecējās sešdes-
mito gadu sākumā. Dzīvoja 
Indianapolē, jo šeit jau bija 
iedzīvojies mana tēva brālis Jānis 
Bērziņš.

Tas ir dramatisks stāsts par 
divu ģimeņu likteņiem Otrā 
Pasaules kaŗa laikā. Pēc iera
šanās Amerikā un apprecēšanās 

droši vien dzīve taviem ve  cā
kiem beidzot izlīdzinājās, un 
viņi varēja veidot paši savu 
ģimeni?

Esmu jaunākais no trim 
bērniem. Mans vecākais brālis 
Ojārs piedzima 1963. gadā, mana 
māsa Ilze piedzima 1966. gadā, 
es – 1968. gadā. Mani vecāki bija 
ļoti latviski, ļoti patriotiski, un 
mēs tūlīt sākām piedalīties 
latviešu sabiedrībā. Mēs, bērni, 

paldies mūsu skolotājiem! Ja 
nebūtu brīvprātīgo darbinieku, 
kas strādā bez atlīdzības, mums 
latviešu sabiedrības Amerikā 
nebūtu, mums nebūtu mūsu 
centru.

Kā veidojās tava profesionālā 
dzīve?

Es nobeidzu Indianas univer-
sitāti ar gradu kriminoloģijā. 
Studiju laikā arī apprecējos, man 
bija divdesmit gadu, un mums 

Bet iesāku ar “balto apkaklīšu” 
noziegumiem, un man ļoti 
iepatikās. Iznāca daudz izmek-
lēšanu ar ārstiem, slimnīcām, 
turklāt ne tikai ASV, bet arī 
Meksikā, Indijā un citur. Mans 
darbs bija izmeklēt, vai tā 
summa, kas norādīta, atbilst 
visiem medicīnas pakalpoju-
miem, kas slimniekam ir izdarīti. 
Pašlaik strādāju biznesa apdro-
šināšanas kompānijā, un iznāk 

latvieši paši savām rokām, bet 
tajā laikā nams jau bija stipri 
novecojis. Bija pienācis laiks 
jaunākai paaudzei uzņemties 
vadību, un kopīgiem spēkiem 
mēs latviešu centru atjaunojām 
ļoti pamatīgi. Uzlikām jaunu 
jumtu, piebūvējām paviljonu, uz -
lējām jaunu asfaltu un paveicām 
vēl citus atjaunošanas darbus. 
Mums bija ļoti liels atbalsts no 
latviešu sabiedrības, saņēmām 

Volejbola komandā. A.Bērziņš – pirmais 2. rindā no kreisās puses

gājām latviešu skolā, dejojām 
tautas dejas, dziedājām korī, kā 
jau pieņemts daudzās latviešu 
ģimenēs. Ģimenē runājām tikai 
latviski, tas maniem vecākiem 
bija ļoti svarīgi, arī mums, un tas 
bija labi. Esmu pateicīgs saviem 
vecākiem un skolotājiem, ka man 
lika runāt latviski. Tas man ir ļoti 
palīdzējis dzīvē dažādos veidos.

Ir daudz ģimeņu, kuŗas ir 
izceļojušas no Latvijas ar bēr 
niem, un pusaudža gados sākas 
dumpošanās periods, kad bērni 
vairs negrib runāt latviski. Vai 
tev arī radās negribēšana runāt 
latviešu valodā?

Mēs bijām tik ļoti iesaistīti 
latviešu sabiedrībā, un mums 
bija latviešu draugi – bijām gan -
drīz kā brāļi un māsas. Mēs, 
latvieši, sportojām kopā, spēlē-
jām voleju, basketu. Tautas dejas 
jau vienmēr nepatika, bet, kad 
iznāca dejot ar smukām meite-
nēm, tad nebija tik slikti. Man 
joprojām lielākā daļa draugu ir 
latvieši – tie, ar kuŗiem es kopā 
gāju latviešu skolā un Gaŗezerā. 
Laura (Laura Ramane, Latvijas 
goda konsule Ziemeļkalifornijā) 
jau gadiem nedzīvo Indianapolē, 
bet, kad mēs satiekamies, ir 
sajūta, ka nekas nav mainījies un 
esam tikušies tikai vakar. Tāda 
draudzība man ir arī ar visiem 
pārējiem latviešu draugiem.

Paldies mūsu vecākiem un 
vecvecākiem, kas uzņēmās būvēt 
latviešu namus, centrus un 
audzināt mūs kā latviešus, 

piedzima meita Margrietiņa. Ar 
pirmo sievu bijām precējušies 
četrus gadus, bet saglabājām ļoti 
labas attiecības. Mana mamma 
pieskatīja mazo Margrietiņu, 
tāpēc arī mana meita runā un 
raksta latviski. Viņa gāja latviešu 
skolā, absolvēja Gaŗezeru, un 
par to man jāsaka paldies savai 
mammai. Nu jau man ir divi 
mazbērni – 12 un 7 gadus veci, 
un arī viņi iet Gaŗezera vasaras 
vidusskolā, un vasaras mēs 
pavadām Gaŗezerā.

Man jau bija ģimene, tāpēc 
tūlīt pēc bakalaura grada iegū-
šanas, sāku strādāt veselības ap -
drošināšanas kompānijā. Ātri 
vien ieinteresējos par apdroši-
nāšanas krāpšanas gadījumu 
izmeklēšanu. Katrai apdrošinā-
šanas kompānijai ir īpašās iz -
meklēšanas vienības, un es tajā 
sāku strādāt, kad biju tikai div-
desmit gadus vecs. Nu jau 35 
gadus esmu strādājis apdrošinā-
šanas krāpšanas izmeklēšanas 
laukā. Domāju, ka tā ir brīnišķīga 
karjera, un man bijušas tikai 
divas darba vietas. Pirmajā no -
strādāju deviņus gadus, un tagad 
strādāju Federated Mutual In 
surance, kur jau 25 gadus vadu 
īpašās izmeklēšanas vienību.

Apdrošināšanas izmeklētājs 
– ļoti interesanta un arī nepa
rasta profesija!

Mani vienmēr interesējusi 
kriminoloģija, un kādu laiku 
biju domājis kļūt par policistu –
tāpat kā mans vectēvs Latvijā. 

darīšana ar darbiniekiem, kuŗi 
nepatiesi attēlo savu veselību. 
Piemēram, apgalvo, ka ievainots 
vai slims, bet spēlē golfu vai liek 
savai mājai jumtu, jo cilvēki grib 
saņemt regulāro algu un arī 
apdrošināšanas kompensāciju. 
Mašīnu apdrošināšanā iznāk 
darīšana ar organizētās no  zie-
dzības grupām. Apdrošināšanas 
izdevumi ASV sasniedz ap 308 
miljardiem dolaru gadā, un, kur 
ir tik liela nauda, kāds to mēģina 
nozagt. Gadās, ka cilvēki no -
dedzina apdrošinātās ēkas un 
biznesus. Tāpēc tādas izmek lē-
šanas vienības kā mūsējā ap -
drošināšanas kompānijām ir tik 
nepieciešamas. Bieži vien iznāk 
sastrādāties ar štata policiju, FBI 
un citām likumu sargājošām 
organizācijām. Domāju, ka ar 
darbu man ir ļoti laimējies, tā ir 
brīnišķīga karjera.

Cik daudz tu biji iesaistīts 
Indianapoles latviešu sabied
rības dzīvē laikā, kad veidoji 
ģimeni un sāki savu darba dzīvi?

Es visu laiku turpināju pie -
dalīties latviešu sabiedrībā – biju 
Daugavas Vanagu sporta kopas 
priekšnieks, strādāju latviešu 
centra valdē, joprojām piedalos 
korporācijā, esmu Tālavietis.

2003. gadā mani ievēlēja par 
Indianapoles latviešu sabiedriskā 
centra valdes priekšsēdi pēc tam, 
kad iepriekšējais priekšsēdis 
Konstantīns Sventeckis bija no -
strādājis 40 gadus. Mums ir brī -
nišķīgs centrs, ko uzbūvējuši 

Vecāki Elita un Ojārs Krasti

daudz ziedojumu, testamentāros 
novēlējumus, un arī paši rīkojām 
akcijas. Mēs esam ļoti lepni par 
mūsu latviešu centru. Pēc at -
jaunošanas sākām mūsu centru 
rēgulāri izīrēt, un tas tagad dod 
ievērojamus ienākumus. Tolaik, 
kad biju Latviešu sabiedriskā 
centra priekšnieks, mēs nolē-
mām aicināt citu tautu biedrības, 
kam Indianā nav sava nama, uz 
mūsu centru. Tagad mums kā 
biedru organizācijas piedalās 
igauņu, lietuviešu, poļu, čechu, 
slovaku, zviedru un skotu bied-
rības. Latviešu centru vadīju līdz 
2019. gadam, kad uzņēmos būt 
Latvijas goda konsuls Indianā.

Kā sākās tavs darbs Latvijas 
goda konsula amatā?

Viss iesākās, kad Latvijas vēst-
nieks Andris Teikmanis viesojās 
Indianapolē, jo mūsu guberna-
tors bija uzaicinājis visus vēst-
niekus no Vašingtonas, DC ap -
ciemot Indianu. Mēs, latviešu 
sabiedrība, viņu aicinājām pie -
dalīties Baltā galdauta svētkos 
2018. gada 4. maijā, Latvijas 
neatkarības atjaunošanas dienā. 
Pēc vizītes vēstnieks jautāja, vai 
man būtu interese un vēlēšanās 
uzņemties Latvijas goda konsula 
amatu. Tā tas iesākās, un esmu 
ļoti pateicīgs Andrim Teik ma-
nim, ka viņš mani uzaicināja 
pieteikties šim amatam. Es gan 
vēl gribēju to pārdomāt un 
pārrunāt ar savu sievu Inu, vēl 
dažiem draugiem.
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Latvijas goda konsuls Indianā par laimi un 
pīrāgu diplomātiju

Atceros, ka Ilze Kocha, kuŗa ir 
man laba draudzene un arī māte 
Indianas štata senatoram Ērikam 
Kocham, man teica: “Kas tur ko 
pārdomāt! Tā ir laba lieta Latvijai 
un laba lieta tev. Tev tas ir jādara!” 
Es pieteicos, un kopš 2019. gada 
decembŗa esmu goda konsuls. 

Vai tev jau toreiz bija kāda 
vīzija, ko tu vēlies izdarīt, sākot 
darbu goda konsula amatā? 

Domāju, ka man dzīvē ir 
laimējies – gan darbā, gan per-
sonīgā dzīvē. Tāpat arī latviešu 
sabiedrības darbos mēs bijām ļoti 
daudz ko paveikuši. Bet pienāk 
brīdis, kad sāc domāt, ko vēl es 
varētu darīt, kaut kas mani sauc 
tālāk, un es speru nākamo soli. 

Goda konsula amats man likās 
ļoti interesants, jo tajā ir visādas 
iespējas – viss ir atkarīgs no 
manis, viss manās rokās. Man 
patīk strādāt ar cilvēkiem, runāt, 
iepazīties, palīdzēt, un tādā ziņā 
man “piestāv” šis darbs. Mani 
vecāki mums iemācīja, ka ir 
vienmēr jāpalīdz Latvijai, arī es 
vienmēr esmu gribējis palīdzēt, 
kur varu, un, amatu iesākot, biju 
ļoti sajūsmināts. 

2019. gadā biju sarunājis, ka 
18.novembrī Latvijas karogs 
plīvos uz ASV Kapitolija Vašing-
tonā, DC. karogu un aplie ci nā-
juma sertifikātu, kas bija veltīts 
Latvijas Saeimai, senators Todd 
Young no Indianas štata pa -
sniedza Latvijas Saeimas depu-
tātiem Richardam Kolam un 
Reinim Znotiņam, kuŗi tajā laikā 
bija vizītē Vašingtonā, DC. Paš -
reiz šis karogs atrodas Latvijas 
Saeimā. Tas bija sparīgs iesā-
kums, un tad uznāca Covid… Es 
turpināju rakstīt vēstules mūsu 
senatoriem, kongresa cilvēkiem, 
arī Indianas štata vietējiem pār -
stāvjiem, bet darīt konsula darbu 
tikai pa e-pastiem ir grūti. 

Tomēr 2021.gada pavasarī viss 
palēnām atsākās no jauna, un 
varēja notikt arī mana inau gu-
rācija goda konsula amatā. Ar 
latviešu izcelsmes Indianas štata 
senatora Ērika Kocha (Eric Koch) 
atbalstu inaugurācija notika 
Indianas štata Kapitolijā. Uz ce -
remoniju bija atbraucis arī 
Latvijas vēstnieks Māris Selga, 
uzrunu teica Indianas štata 
gubernators Ēriks Holkombs 
(Eric Holcomb). Tas bija Latvijai 
ļoti pagodinošs pasākums. Mana 
dzīvesvieta ir Karmelas pilsētā, 
un vizītes laikā tikāmies arī ar 
Karmelas mēru Džeimsu Brei -
neru (James Brainard). 

2022. gadā tu iesāki lielisku 
iniciatīvu, izveidojot sadrau 
dzī bas saiknes starp Jelgavu un 
Karmelas pilsētu.

Iniciatīva Karmelas sadrau dzī-
bai ar kādu no Latvijas pilsētām 
radās jau manā pirmajā tikšanās 
reizē ar mēru Dž. Breineru un 
vēl vairāk nostiprinājās vēstnieka 
M. Selgas vizītes laikā, tāpēc bija 
jāmeklē atbilstoša sadraudzības 
pilsēta Latvijā. Manas mātes 
ģimene nāk no Jelgavas, un man 
tūlīt prātā nāca Jelgava. Izrādās, 
ka arī Jelgavas pilsētai bija in -
terese atrast sadraudzības pilsētu 
ASV, un tas viss ļoti labi sakrita. 
Jāatzīstas, ka pielietoju arī 
“pīrāgu diplomātiju”. Esmu gājis 

ciemos pirms Ziemassvētkiem 
pie Karmelas mēra ar lielu grozu, 
pilnu ar pīrāgiem, ar “Laimas” 
šokolādēm un Melno Upeņu 
balzāmu. Sākām runāt par Jel -
gavu kā sadraudzības pilsētu, 
pamazām ēdām pa pīrāgam, un, 
līdz ar trešo pīrāgu, viņš jau 
teica: “Jā!” Pīrāgus es cepu pats – 
to man iemācīja mana mamma. 
Nupat decembrī atkal sacepu 
150 pīrāgus un daļu no tiem arī 

Mums izdevās viens liels pro-
jekts, kas saistīts arī ar manu 
goda konsula amatu. Kad iesākās 
kaŗš Ukrainā, ukraiņi griezās pie 
manis pēc padoma, kā nodibināt 
savu biedrību Indianā, jo viņiem 
savas biedrības vēl nebija. Mēs, 
latvieši, zinām labāk nekā dau-
dzas citas tautas, ko nozīmē 
krievu okupācija, un, protams, 
es tūlīt sāku palīdzēt, iesaistījos 
arī demonstrācijās Ukrainas at -

jadzēja, bet Jelgavas slimnīca bija 
ar mieru tos saņemt. Mēs gan 
nebijām gatavi skaitam – tas bija 
pāri par 14 000 pāru virsvalku! 
Tā mums atkal izdevās – pareizā 
laikā, pareizie cilvēki, pareizais 
lūgums. Tas bija vesels konteiners 
preču, ko nosūtījām uz Ukrainu 
un Latviju. Sūtījuma izdevumus 
Jelgavai sedza Kar melas pilsētas 
Ugunsdzēsēju biedrība, bet Ukrai-
nas sūtī ju mam – fonds ziedot.lv. 

mūzikas vidusskolām Amerikā. 
Ja runājam par Indianas štatu, 

tad es gribētu sarunāt sadrau-
dzību starp Purdue universitāti, 
kas ir viena no labākajām 
Amerikas inženierzinātņu un 
lauksaimniecības universitātēm, 
un Latvijas Biozinātņu un tech-
noloģiju universitāti (LBTU) 
Jelgavā. Tāpat gribu sarunāt arī 
sadraudzību starp Indianas uni -
v   ersitātes Herona Mākslas ko -
ledžu (Herron School of Art and 
Design) un Latvijas Mākslas aka-
 dēmiju. Es meklēšu dažādus vei-
dus, kā veicināt sadarbību starp 
Latviju un Indianas štatu.

Tu minēji, ka tava sieva ir 
lietuviete. Vai viņa arī iesaistās 
lietuviešu sabiedrības dzīvē?

Jā, mana sieva Ina ir dzimusi 
Lietuvā, tikai 45 km no Latvijas 
robežas. Pēc pārcelšanās uz Ame -
riku viņa strādāja Indianapoles 
lietuviešu skolā un darbojās 
lietuviešu biedrībā. Mēs iepazi -
nāmies, kas biju Latviešu centra 
priekšnieks, un apprecējāmies 
2016. gadā. Manai sievai ir divas 
meitas, kuŗas tagad ir arī manas 
meitas. Vecākā meita dzīvo Lie -
tuvā, bet jaunākā, Greta, iet 
pirmajā gadā universitātē. Mana 
sieva saprot latviešus, un es sap-
rotu lietuviešus.

Tagad, kad amatā aizvadīti jau 
vairāki gadi, – ko tu redzi kā gal 
veno goda konsula pie  nākumu?

Galvenais pienākums ir atbal-
stīt Latvijas pilsoņus Indianā – 
gan tos, kas šeit jau dzīvo, viesus, 
tūristus, ja ir kāda vajadzība 
palīdzēt vai atrisināt problēmas. 
Un pēc tam – atrast iespējas gan 
caur valdības, gan mācību un 
kultūras, gan biznesa iestādēm 
veicināt un atrast sadarbību. Tas 
ir darbs, kas prasa laiku. Man 
gan vienmēr ienāk prātā jaunas 
idejas, ka varam darīt to un to, 

Goda konsula inaugurācijā. No kr.:  Senators Eric Koch, goda konsuls Andris Bērziņš, Latvijas vēstnieks 
ASV Māris Selga, Indianas gubernators Eric Holcomb, Indianas Tirdzniecības ministrs Bradley Chambers

Ar goda konsuli Lauru Ramani Ar Karmelas mēru Jim Brainard

šogad aizvedu uz mēra biroju. 
Šobrīd ir izveidota Karmelas 

un Jelgavas pilsētu sadraudzības 
komiteja, kurā pārsvarā visi ir 

balstam, runāju ar vietējiem 
medijiem un televīziju. Vēlāk 
satiku deputātu Richardu Kolu, 
un sarunā par Ukrainu viņš 

Apsveicu, ka izdevās īstenot 
tik vērtīgu palīdzības projektu! 
Vai ir jau iecerēti kādi nākotnes 
plāni?

latvieši, bet piesaistīsim arī 
vairāk amerikāņus. Jūlijā es 
viesojos Jelgavā, kur mūs ļoti 
sirsnīgi uzņēma Jelgavas galva 
Andris Rāviņš un viņa palīdze 
Anna Zariņa. Es biju pārsteigts 
par to, cik daudz ir panākts, cik 
daudz skaistu ēku uzbūvēts 
Jelgavā! Karmelas un Jelgavas 
mēriem arī ir ļoti līdzīgs, sa -
skanīgs nākotnes redzējums. 

Vai jau ir bijuši kādi kopēji 
Karmelas un Jelgavas projekti?

minēja, ka ukraiņiem trūkst 
medicīnisko žņaugu. Tūlīt pat 
piezvanīju savam draugam Alek-
sim Overbey, kas strādā Indianas 
universitātes slimnīcu sistēmā, 
apjautāties, vai varētu kāda 
slimnīca ziedot Ukrainai žņau-
gus. Tā mēs dabūjām vairākas 
kastes žņaugu un papildus vēl 
dažādas medicīnas lietas 110 
tūkstošu dolaru apmērā. Bez tam 
viņi piedāvāja arī medicīniskos 
virsvalkus, kuŗus Ukrainai neva-

Esam paredzējuši kopā ar 
Karmelas mēru DŽ. Breinertu 
maijā lidot uz Latviju, lai ciemo-
tos Jelgavā pilsētas jubilejas 
laikā. Esam ieplānojuši policistu 
apmaiņas un pieredzes vizītes, to 
pašu gribam sarīkot uguns dzē -
sējiem. Domājam par apmaiņas 
vizīšu programmu ārstiem un 
medmāsām. Gribam izstrādāt 
arī vidusskolas skolēnu apmaiņas 
programmu, jo, piemēram, Kar-
melā ir viena no labākajām 

un vēl to! Bet tad pašam sevi 
drusku jāpiebremzē. Tā ir mana 
sirdslieta, tā ir mana dvēsele – 
palīdzēt Latvijai. Tas darbojas abos 
virzienos un palīdz arī Indianai 
un Karmelai. Tas neliekas kā 
darbs, tas man dod enerģiju! 

Latvijas goda konsula Indianā 
Andra Bērziņa darbam var sekot 
FB lapā un Carmel & Jelgava 
Sister Cities FB lapā.

// FOTO: Andra Bērziņa 
archīvs
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Donald Rice: “I want to say there was a lot of 
propaganda in America during the Cold War, 
and we found it a lot of it was baloney. When 
we got to Russia we took a barge for a week 
from Stalingrad, all the way to Crimea, and 
then we ended up in Kiev. That would be like 
– if America had a war like the Russians did, 
the enemy would have gone all the way to 
Colorado. We were far into Russia.”

(Continued on page 7)

The Ukrainians have proven themselves
ASV polītiķis Donalds Raiss (Donald Rice) intervijā Ligitai Kovtunai

Donald Rice  is trustee and 
Senior VicePresident of the Na 
tional Committee on American 
Foreign Policy (an American 
nonprofit, nonpartisan activist 
organization dedicated to the res
olution of conflicts that threaten 
United States interests. Founded 
in 1974 by Hans Morgenthau, the 
organization works to identify, 
articulate, and advance U.S. for
eignpolicy interests within the 
framework of political realism) 
and a member of the Council on 
Foreign Relations (The CFR is 
an American think tank special
izing in U.S.  foreign policy and 
international relations. Founded 
in 1921, it is a nonprofit organi
zation  that is independent and 
nonpartisan. CFR is based in 
New York City, with an addition
al office in  Massachusetts. Its   
membership has included senior 
politicians, numerous secretaries of 
state, CIA directors, bankers, law
yers, professors, corporate directors 
and CEOs, and senior media figures).

My name is Donald Rice. I 
have the pleasure of being asked 
to answer a few questions, and I 
said how lucky I have been, and I 
have had such a great good fortune.

In 1957 I entered Harvard 
College, and as I walked through 
Harvard Square the first week I 
was there, I could see a trail of 
light, and that was Sputnik. In 
1957 the Russians sent Sputnik 
up. Before 1957, when I was in 
high school, Governor Nelson 
Rockefeller was building bomb 
shelters in New York. I grew up 
just outside New York City, and 
we were building bomb shelters 
and everyone was concerned 
about the threat of nuclear war. 
There was a lot of propaganda in 
America about Russia and about 
nuclear war. So that first week at 
Harvard, seeing Sputnik going 
by every night made us aware 
that the Russians were ahead of 
us in that technology. This got 
me interested in studying every-
thing I could about Russia as 
well as American history and 
foreign policy. I had some won-
derful teachers, but Merle Fainsod 
(1) was an American who had 
been in the army in World War 
II, and at the end of the war, he 
got access – he was in the OSS, 
the Office of Strategic Services 
to all of the German records that 
had been taken from Russia - he 
wrote one book called “How 
Russia is Ruled” and another 
book called “Smo  l  e    nsk under 
Soviet rule.” The Russians, like 
the Germans, kept meticulous 
records of every horrible thing 
they did. And so the Americans 
studied about what the Russians 
had done in Smolensk and 
learned a tremendous amount 
about Stalinism and how he pro-
ceeded with the purges and the 
kolkhozes, This was a great eye-
opener for me, and during the 
time I was at Harvard, I would 
go to visiting lectures, and the 
great American diplomat George 
Kennan (2) came to give a series 
of 12 lectures. I met George 
Kennan years later. I went to 
Ambassador Kennan, and I had 

this little leather book that I had 
when I was a college student, 
and I had his 12 lectures all in 
notes and stories that he told. 
One story he told was that at the 
meetings at Yalta in 1944, just 
before Roos evelt died – Feb -
ruary of 1945, Roosevelt thought 
he could charm Stalin. Roosevelt 
drank gin martinis and Roose-
velt had a navy adjutant who 
would help him prepare his 
martinis, so they prepared a 
martini for Marshall Stalin. You 
don’t drink a martini in one 
gulp, but Russians do. So 

in America, and Henry Kissinger 
was there also at the same time. 
While I did not take Kissinger’s 
course, I audited it occasionally. I 
was always amused at the time, 
because Kissinger to this day, 
and I’ve gotten to meet him a 
number of times because he is 
involved in our organisation, he 
speaks in the deepest voice pos-
sible with great German accent. 

I went on Harvard Law School 
and became a tax lawyer, and I 
worked for a federal judge, an 
appellate court judge in Wash -
ington, and my wife Janie had a 

a bridge between Democrats 
and Republicans. Jeanie’s grand-
father moved to Washington, 
bought a house, and he gave 
1,000 dinner parties from 1935 
or 6 until the war, getting busi-
nessmen together.

But the nice thing for us was 
that her grandfather would invite 
us to dinner too. One thing that 
we learned at these dinner par-
ties for people who didn’t like 
each other, but had important 
business interests was – before 
the dinner, you’d do something 
light and amusing. We would 
drink martinis, and he had a lit-
tle room which he called the 
drawing room and he had toys, 
with little musicians, with drums.

That would people start talk-
ing with each other, and so that 
would break the ice. He always 
had an agenda for a dinner party. 
You wouldn’t just go and have 
dinner. He paid a lot of attention 
to where people sat to make sure 
that people talked to each other. 
He would have thought through 
who he wanted to talk when and 
to whom and then manage the 
discussion. That is a great art. 
We finished in Washington in 
1967, and I had a wonderful 
opportunity to work in New York 
at a law firm. Before we went to 
New York, we took the summer 
off, and because of our interest 
in Russia, we went to Russia in 
1967. We just learned so much. 
We started out in Leningrad and 
went to Moscow and then we 
went to Stalingrad, and the fur-
ther we got away from Moscow, 
the more open were the people.

Yeah, we weren’t being watched 
as much.

We had to have an Intourist 
guide and driver every morning 
in St. Petersburg and Moscow, 
but they didn’t seem to pay 
much attention to us afterward, 
at least that we know about. It 
wasn’t easy to get around. We 
had some people we were trying 
to get in touch with. Refuseniks. 
It was very hard to find anyone, 
because you could not buy a 
street map in Moscow in 1967. 
You could buy a street map, but 
it didn’t have all of the streets 
that were there and the phone 
books were from 1925.

I want to say there was a lot of 
propaganda in America during 
the Cold War, and we found it a 
lot of it was baloney. When we 
got to Russia we took a barge for 
a week from Stalingrad, all the way 
to Crimea, and then we ended 
up in Kiev. That would be like – 
if America had a war like the 
Russians did, the enemy would 
have gone all the way to Colorado. 
We were far into Russia. There 
were still armour ed vehicles all 
over the place and stuff that 
hadn’t been cleaned up from 
World War II. I realized, Russia 
was successful in winning the 
war only with a lot of American 
help. I didn’t think they were any 
threat to us at all, I mean, unless 
someone made a mistake and 
created a nuclear war. They were 
in no position to go back to war 
in 1967 or today, in my opinion. 
They have never recovered.

You are not surprised by the 
war based on what you saw in 
1967?

Well, that’s very interesting. A 
long time obviously, but Putin 
has made a mistake. It was clear 
to me in 1967 that these people 
won the war, but they lost a gen-
eration of people. They had no 
heart for going to war, let alone 
against America or the West. So 
you’re right. They don’t even 
have that today.

I think the Ukrainians have 
proven themselves.

I  continue to be very interest-
ed in what was going on in that 
part of the world. My work in 
foreign affairs really did well 
with something called the 
National Committee on Ame 
rican Foreign Policy, which was 
founded by Hans Morgenthau 
and Henry Kissinger. It’s a pri-
vate not-for-profit that is focused 
on resolving conflicts, but with-
in the framework of political 
realism. At a Christmas party I 
found myself talking to this very 
interesting man from Latvia, 
George Schwab (7).

He was Jewish, but they came 
to our Christmas party. We did 
this every year. 70 or 80 people, 
big bowl of mulled wine, steam-
ed up the windows. Anyway, 
people left, and I found myself 
talking to this guy alone. He was 
the head of this organisation NC 
on AFP. As I say, he was a 
Holocaust victim. He had ended 
up radicalised and he became a 
member of the Stern Gang (8), 
doing nasty tricks to the British 
in Israel. I found out through 
one of our projects … we try to 
resolve problems and issues, so 
we brought Gerry Adams, the 
Irish Republican Army terrorist 
to America. We got a visa for 
him to come to America in 1991, 
I think. The British were furious, 
the State Department said you’ll 
never get the visa, but we went to 
Congress, Teddy Kennedy did, 
and they got a joint resolution, 
and he got the visa. I went out to 
the airport to meet Gerry Adams 
from Northern Ireland, and 
George and Gerry are sitting 
there, and Gerry goes, hey 
George, – in a wonderful brogue, 
we know where you are, bashing 
the British heads.

It was in 1991. George would 
have been around 60, and Gerry 
Adams would have been 45 or 
50. They were sitting back there 
like conspirators, because George 
had been involved in terrorism 
against the English, as had Gerry 
Adams. We had a huge meeting 
at the Waldorf-Astoria Hotel 
with people from the Irish-Ame-
 rican community. This started 
the Irish peace process, and this 
National Committee on Ame -
rican Foreign Policy. That con-
tinued through the Downing 
Street accords, and it’s still hold-
ing on a little bit today. Brexit 
has tremendously complicated 
the problem for the Irish and the 
English, because Ireland is still 
in the EU, and they want to have 
an open border with England, 
which is in Northern Ireland.

Marshall Stalin drank the whole 
Martini, and said that it strikes 
him as being cold on the stomach. 
So I showed this to Ambassador 
Kennan and he repeated in Russian, 
what he had heard Stalin say to 
Roosevelt. I have had some great 
experiences and memories. We 
also had the great political scien-
tist Hans Morgenthau (3) come 
to Harvard and give a course. He 
was a professor at the University 
of Chicago, and he is the archi-
tect of political realism (4), 
which is a theory that Henry 
Kissinger (5) really has expounded 

wonderful job at the Smithsonian 
Institution. Her grandfather was 
nearby. He was a Republican du r-
 ing the New Deal, when Roose-
velt completely controlled, the 
Democratic party. Roosevelt 
appointed a very rich American 
from the railroads, Averill 
Harriman (6), to be his secretary 
of commerce. Averill Harriman 
came to Jeanie’s grandfather and 
said, the president thinks we 
have terrible relations with the 
business community, and it’s 
hurting the nation. Go find 
some Republican who would be 
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Anyhow, we have had I don’t 
know how many meetings in 
New York and Belfast and London, 
but that’s what this organisation 
has done – bringing these people 
together and keeping them 
together. In a strange way that 
led us to being involved in China. 
George asked me one day, to 
have lunch with some Chinese, 
who were in America who want-
ed to talk about something. The 
Chinese said you got Gerry 
Adams a visa to come to the 
United States. Li Dung Wei, who 
is the Taiwanese president … He 
wants to come to the United 
States, he wants a visa. Is Li 
Dung Wei going to get his visa? 
George said yes, he’ll get his visa. 
The Chinese press officer was 
outraged. How can he get a visa? 
We’ve been told by Winston 
Lord (9), who was with Kissinger, 
and negotiated those things – no 
formal relations with Taiwan, U. 
S. will not accept a Taiwanese 
president to America.

George was right. Li Dung Wei 
got a visa, because the Taiwan 
lobby in 1985 was like the Israel 
lobby, it was very powerful. They 
got the visa. They came to us 
again, the Chinese, and said, we 
want to have Hillary Clinton 
come to a women’s rights confer-
ence. That was in Shanghai, I 
think. We arranged that, and so 
they then came and said, would 
the National Committee on 
Ame  rican Foreign Policy be a 
back door, between China and 
Taiwan. Because in 1995, they 
had no discussions between 
China and Taiwan since 1992, so 
three years, no discussions. So 
we said we would. George 
Schwab and I, we had a wonder-
ful … what I call a China hand, 
an expert on China. A man 
named Barnett, who was a pro-
fessor at Johns Hopkins Univ-
ersity, but he was born in China. 

His parents were missionaries, 
and he must have come back to 
the United States as an educator. 
He spoke Chinese, he knew Mao 
Zedong, he knew Chou en-Lai, 
so when I went into a room with 
him, and we met the president of 
China, Jiang Zemin, they embrac-
 ed, Jiang Zemin and Barnett. I 
said this was going to be a good 
meeting, and it was. That was 
1995, and we have been going 
back there every year, up till Covid.

And people came over to the 
States?

They can come to the States, and 
we have many, many meetings.

What about now?
So, I think things are very 

tense today. Our group is going 
in December, and we are going 
to see who we can.

In Taiwan?
Yeah, Taiwan. We will meet 

with President Tsai Ing-wen, we 
will meet with her senior staff, 
and we will also meet with the 
head of the different political 
party, the KMT, and the 
Democratic Progressive Party, so 
we are very close to all of those 
people. We used to do the same 
thing in Beijing.

How does Beijing feel about 
the fact that you’re going to 
Taiwan?

We always had to go to Beijing 
first, then we go to Taiwan. This 
year I don’t think the TAO, 
which is Taiwan Affairs Office 
on the mainland – they’re part of 
the State Council. I don’t think 
they are welcoming us this year. 
So how do we access them? The 
way you would in America. You 
go to the universities, you go to 
the Council on Foreign 
Relations, you go to the National 
Committee on American Policy, 
or whatever. And you meet with 
the people, you meet with them, 
but it’s not the same.

Not the same, because of 

Ukraine, you’re worried about 
what the Chinese are thinking 
about Taiwan?

Absolutely. I don’t think they 
want to meet with us right now, 
but we were in constant commu-
nication with people around the 
Taiwan Affairs Office, because 
they want to know what we 
think.

Tell us more about Schwab 
and Latvia? Was it NATO or the 
EU for which George Schwab 
was instrumental?

Well, I’m chuckling because 

George takes a lot of credit for a 
lot of things.

He got the ThreeStar Order, 
George Schwab. Did you 
know?

Oh, yes. He has the highest 
honour in Latvia. Oh, then you 
can go and check the records. 
What he did exactly, what he 
really did? I’ve had dinner at his 
home with Vaira Freiberga? 
Many times, and they are very, 
very close, and no, I think 
George has been instrumental… 
he’s a tremendous performer.

Obviously if he got the 
ThreeStar Order, he must 
have done something. Right?

No, George is extraordinary.

Merle Fainsod (1907-1072) – 
American political scientist. 
Known for his work on public 
administration and a scholar of 
the Soviet Union.

George Frost Kennan (1904-
2005) – American diplomat and 
historian. Lectured and wrote 
scholarly histories of the relations 
between U.S.S.R. and the U.S.

Hans Morgenthau (1935-
1980) – a German-American 
jurist and politician scientist. 
One of the major 20-century fig-
ures in the study of International 
Relations. 

Political Realism is a theory 
of political Philosophy that 
attempts to explain, model and 
prescribe political relations. It 
takes as its assumption that 
power is the primary end of 
political action.

Henry Kissinger (1923) – U. 
S. secretary of state under the 
presidential administrations of 
Richard Nixon and Gerald Ford

Averill Harriman (1891-1986) 
– American Democratic politi-
cian, businessman and diplo-
mat. Served as Secretary of com-
merce under Harry S. Truman. 
Governor of N, Y.

George Schwab (1931, 
Liepāja, Latvia) – American 
political scientist, editor, holo-
caust survivor and academic.

Stern Gang, also called Stern 
Group or Lehi (1940-1948) was 
a Zionist paramilitary and ter-
rorist organization. The aim was 
to evict British from Palestine.

Winston Lord (1937) – for-
mer U. S. Ambassador to China, 
American diplomat and leader 
of non-governmental foreign 
policy organizations.

Sarīkojuma vadītāji Jānis Strautkalns, Māra Žīgure un Kārlis Indriksons kopā ar  mūziķiem

Trīs kultūras Jaungada ballē Linkolnā
To panāca rīkotāju veik smī-

gais plānojums un Omahas 
Mariachi “Rey Azteca” mūziķu 
skaistais sniegums. Savu trīs -
arpus stundu gaŗo programmu 
viņi bija sadalījuši vairākos 
posmos. Koncerts sākās ar la -
tīņu mūziku, kam sekoja kopēji 
dziedātās svētku laika dziesmas 
angļu valodā. Bet vakara “nagla”, 
protams, bija latviešu singalong. 

Bija paredzēts, ka publika 
dziedās, bet mūziķi tikai spēlēs 
instrumentālo pavadījumu. Taču 
solists mums sagādāja lielu pār-
 steigumu. Esmu pārlieci nāts, 
ka pirmo reizi vēsturē mariachi 
band ne tikai atska ņoja latviešu 
dziesmas, bet solists ar spēcīgu 
balsi latviešu valodā ievadīja 
publiku po  pu lārajā dziesmā “Es 
izjāju prūšu zemi”. Vēlāk jautāju, 
kā viņš spēja pilnskanīgi, bez 
akcenta dziedāt latviešu valodā? 
Atbilde – mūzikā viņš pārvaldot 
vairākas valodas, un ar latviešu 
valodu vienīgās grūtības bijušas 

ar līdzskaņu mīkstinājumiem. 
Turpinājumā, lai aizmirstu dau -
dzās un dažādās pasaules krizes 
pagājušā gadā, vieno jāmies jaut -
rajā “Bēdu, manu lielu bēdu”. 
Sadziedāšanās no  slēgumā izska-
nēja “Pūt, vējiņi”. Sekoja skaļas 
ovācijas solistam un mūziķiem.

Par skaisto zāles dekorēšanu 
un galdu grezniem rotājumiem 
rūpējās Māra Žīgurs. Ieejot 
zālē, visus pārsteidza milzīgi 
lielais griestu greznojums ar 
vairāk nekā 500 baloniem, par 
ko gādājuši Jānis Strautkalns un 
Ron Wilson. Rīkotāji un ap  me k-
lētāji bija sagādājuši ba   gātīgus 
cienastus ar latviešu, amerikāņu 
un meksikāņu ēdie niem.

Tuvojās pusnakts, un šam pa-
nieša dzirkstis pēkšņi papil di-
nāja krāšņs balonu lietus pār 
publiku. Sarīkojums turpinājās 
līdz pulksten diviem rītā. 

Paldies mūziķiem un sarī-
kojuma vadītājiem ar palīgiem 
par neaizmirstamo vakaru!

ĀRIJS
LIEPIŅŠ
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Dati, kas biedē, dati, kas izaicina
Vecās trimdas demografija un tās nākotne

(Turpināts ni Nr.3)

Trešā daļa – 
Izaicinājumi un 

risinājumi
Dati ne tikai palīdz izprast 

esošo bet tie arī norāda nākotni 
un var palīdzēt nospraust tālākos 
soļus. 

Gan Kanadas tautas skaitīšanas 
dati, gan līdzdalības dati Saeimas 
vēlēšanās, norāda, ka mūsu skaits 
aizjūras zemēs ir mazs. Esam 
kļuvuši minoritāte starp minori-
tātēm. Laika tecējumā asimilācija 
ir iegriezusi milzīgus robus mūsu 
vidū, rezultātā vairums latviešu 
izcelsmes Latvijas pavalstnieku 
ir perifērijā,  visumā ārpus lat-
viešu sabiedrības loka. Lai gan 
dīpīšu paaudzes aiziešana ir 
manāmi redzama, tā var radīt 
nepareizu iespaidu, ka sabied-
rības samazināšaās ir nesena 
parādība. Toties palasot vēstur-
nieka profesora Andreja Plakana 
monumentālo darbu The Re 
luctant Exiles, ir skaidrs, ka šie 
procesi ir risinājušies jau kopš 
trimdas pirmajiem gadiem. Pie -
mēram, Plakans norāda, ka no 
176 000+ latviešiem, kuŗi kaŗa 
laikā atstāja Latviju, to skaits 
agros 1950. gados trimdas zemēs 
bija tikai 117 000, ar to secinot, 
ka prāvs skaits latviešu jau tad 
bija izzuduši no mūsu redzeslo-
ka (Plakans 245.-246. lpp.). 

Mūsu trimdas un tagad pēc 
trimdas aizjūras latviešu sabied-
rības darbības uzsvars ir bijis uz 
latvisko kodolu. Lai gan gadu 
tecējumā latviešu valodas loma 
un prasme turpina mazināties, 
darbības pamatos ir bijusi un vēl 
aizvien ir latviešu valoda. Tas 
tāpēc, ka mūsu uzdevums bija 
saudzēt latvietību ārzemēs. Bet 
Latvija ir brīva, un ko tagad un 
rītdien, kad kodols dilst? Opti-
mistiski skatoties, pazūd 75%, 
bet pesimistiski – varbūt pat 90% 
no latviešu izcelsmes iezemie-
šiem. Atbirst pat no latviskākām 
ģimenēm, no Gaŗezera absol-
ventiem un baznīcās iesvētītiem 
jauniešiem. 

Bez šaubām, mums ārzemēs ir 
jāturpina saudzēt mūsu vērtības, 
valoda un kultūra, bet vienlai  kus 
mums ir jāpavērš skatu uz 
perifēriju, kas bijusi ignorēta. 

Kas tad ir latviešu sabiedrības 
mērķis izejot no šodienas un pa -
redzamiem rītdienas apstākļiem? 
Mērķim ir jābūt visaptverošam. 
Tam ir jāaptveŗ gan mūsu ko  dols, 
gan mūsu perifērija. Neskatoties 
uz to, kā tas ir agrāk bijis for  mu-
lēts, manuprāt, latviešu ār  zemju 
sabiedrības mērķis tagad ir radīt, 
veicināt un saglabāt daudzpu-
sīgas līmeniskas saites latviešu 
izcelsmes individiem ārzemēs – 
saites ar tās kopienu, latviešu 
kultūru un mantojumu, tautu un 
Latviju, veidot iesaisti pēc šo 
individu vēlmēm un vajadzībām.

Lai to darītu, mūsu sabiedrībai 
vajag jaunu paradigmu. Gribot 
negribot, tur ir vieta svešvalodai, 
angļu valodai. Citādi tiek izslēgts 
vairākums. Sabiedrībai ir jābūt 
iekļaujošai: visi ir gaidīti, visiem, 

VIESTURS
ZARIŅŠ

kuŗi vēlas, tur ir jābūt vietai. 
Sabiedrībai ir jābūt modulārai 
vai a la carte. Katrs izvēlēsies, ko 
no tās paņemt.  

Gadiem ilgi tautasdejas, tau-
tasdziesmas, latviešu valoda, 
tradicionālie rokdarbi, literatūra, 
vēsture un polītika ir bijuši uzsvara 
punkti aizjūras latviešu sabied-
rībās. Nu  saskarei ar perifēriju un 
savā starpā  ir jāatrod citi kon-
takta punkti, īpaši tādi, kuŗi nav 
tik atkarīgi no latviešu valodas 
spējām. Piemēram,  ģenealoģija, 
t.i. ciltskoku un senču pētīšana, 
ir kļuvusi ļoti populāra, tāpat lat-
viešu virtuve, sports un latviešu 
sportistu panākumi hokejā, bas -
ketbolā, plūdmales volejbolā, 

pārāk bieži vēl dzirdam “… and 
greetings to our nonLatvian 
speaking friends”, kuŗu skaitā, 
starp citu, ir latvieši ar mini-
mālām valodas spējām. Drīzāk 
būtu jāsaka “Sveicieni latviešiem 
un mūsu draugiem! Greetings to 
Latvians and our friends!” Tā 
nav tikai nianse. 

Cits piemērs. Septembrī Zie -
meļamerikas 3x3 nometnes pa -
domes sēdē tika atzīts, ka būtu 
labi sekot Anglijas piemēram un 
uzsākt angļu valodas nometnes. 
Bet tika norādīts, ka Anglijā to 
izveidoja divkultūru ģimenes  
un ka te arī tā ir jābūt. Labi, bet 
kodolam ir jābūt iniciatoram, ne 
tikai attiecībā uz ar nometnēm. 

vēsture, kultūra un paražas ir 
citas, bet ir vērts paskatīties  un 
pārdomāt viņu plānoto sešu 
dienu gaŗo 2023. gada  festivāla 
programmu, kas ik gadu pievelk 
līdz pat 50 000 apmeklētāju, 
protams arī tūristus, kuŗiem 
senči nav islandieši. Festivālu ir 
apmeklējuši Islandes valstsvīri, 
ieskaitot Valsts prezidentu. Pro -
grammā ir ģimeņu šķēršļu gā  jieni 
(angliski scavenger hunt), smilšu 
piļu sacensība (piezīme – Gimli 
ir gaŗa plūdmale pie lielā Mani-
tobas ezera), islandiešu ēdienu un 
daiļamatnieku tirdziņš, attēlotas 
vikingu kaujas, bērniem kar ne-
vāla izpriecas, mākslas izstāde, 
uguņošana vakaros, modes iz -

blīvs kā agrāk. Ir bērnu nometnes 
Tērvetē, Saulainē un Sidrabenē 
Kanadā, Gaŗezera un Kursas 
vasaras vidusskolas turpina pie -
vilkt audzēkņus no Savienotajām 
Valstīm un Kanadas. Ir tautas-
deju grupas un koŗi, uzstāšanās 
un koncerti. Notiek Jāņi. Ir 
rēgulāri dievkalpojumi. Tiek 
rīkotas Valstssvētku atceres, kad 
Latvijas karogs arī plīvo pie 
dažādiem pilsētu valdes namiem, 
ukraiņu demonstrācijās, kur esam 
kopā ar viņiem izgājuši pret 
Krievijas izraisīto brutālo kaŗu. 
Pie mums ciemojas augsti stāv -
oši viesi no Latvijas, kuŗi pozitīvi 
novērtē mūsu sabiedrību, tās 
viesmīlību un atbalstu Latvijas 
centieniem. Pie mums viesojas 
Latvijas teātŗa ļaudis, mūzikanti 
un mākslinieki, tiek rādītas Lat-
vijas filmas. Mēs televīzijas un 
datora ekrānos varam redzēt Lat -
vijas hokejistus, basketbolistus 
un citus sportistus un priecāties par 
viņu sekmēm pasaules mē  roga 
sacensībās. Internets un sociālie 
mediji ienes latviešu sabiedrību, 
Latviju un latviešu kultūru mūsu 
mājās vienalga, kur mēs dzīvotu. 
Notiek Dziesmu svētki Kanadā 
un Savienotajās Valstīs, un tie ir 
atkal paredzēti Toronto 2024.
gadā šoreiz vidējās paaudzes 
vadībā. Prāvs skaits koristu un 
dejotāju dosies uz lielajiem Lat-
vijas Dziesmu un deju svētkiem 
šovasar. Un ir daudz kas vēl cits. 
Tātad nedrīkstam nokārt galvas 
vai mest plinti  krūmos.

Bet ir jāatceras, ka jau minētie 
līdzdalības dati Saeimas vēlē ša-
nās rāda, ka mūsu skaits strauji 
samazinās un ka mēs turpinām 
pāreju uz perifēriju. Līdz ar to 
mūsu izaicinājumi ir trīs. Pirm-
kārt, mums ir jāturpina atbalstīt 
un veicināt esošos sabiedrības 
pasākumus, kuŗi vēl aizvien ir 
pieprasīti un kuŗiem ir noiets. 
Otrkārt, mums ir jārada veidi, kā 
sasniegt perifēriju. To darot, mums 
ir jāatceras, ka perifērijā ieiet 
vairums latviešu izcelsmes cit-
tau tieši. Tā tas ir bijis vakar, tā 
tas ir šodien, un tā tas būs rīt. 
Sabiedrības mērķim ir jābūt vei-
dot un veicināt iesaistes punktus 
gan ar kodolu, gan ar perifēriju. 
To darot, mūsu sabiedrībai ir 
jābūt līmeniskai attiecībai uz angļu 
valodu, iekļaujošai, kur vietu var 
atrast visi, un modulārai jeb a la 
carte, kur iesaistes punkti tiek 
veidoti pēc ikkatra, nevis kodola 
uzstādītām vēlmēm. Treškārt, 
zinot, ka mūsu sabiedrība turpina 
samazināties, mums tās pārejai 
ir plānveidīgi jānoliek ceļazīmes 
un jāieved pār maiņas, lai tā 
mainīgajos nākotnes apstākļos.
varētu pastāvēt pēc iespējas ilgi. 

Noslēdzot, atcerēsimies divus 
latviešu sakāmvārdus. Pirmais ir 
tautā iegājies teiciens “Mazs ci -
nītis gāž lielu vezumu”, bet otrais – 
Raiņa teiktais, ka “Pastāvēs, kas 
pārvērtīsies”. Abi mums ir būtiski.

* Viesturs Zariņš ir bijušais 
Latviešu Nacionalās apvienības 
Kanadā (LNAK) priekšsēdis un 
PBLA valdes loceklis, kā arī divu 
Kanadas latviešu vēstures grā 
matu autors un lektors 3x3 no 
metnēs četrās zemēs.

bobslejā, skeletonā u.c. Latvija 
kā laikmetīga zeme un tūrisma 
mērķis, latviešu mūzika, kur 
senais mijiedarbojas ar laik  me-
tīgo un spēj iziet uz  pasaules 
skatuves. Nevar arī nepieminēt 
mūsu starptautiski atzītās operas 
zvaigznes un simfonisko or  ķes-
tŗu diriģentus. Tikai  daži pie  mēri. 
Un vēl – varbūt mūsu sarī ko-
jumos, īpaši atcerēs un jubilejās, 
derētu mazliet vairāk humora 
un mazāk patosa. 

Par latviešu skolām ārzemēs. 
Būtu labi, ja visiem varētu ie -
mācīt labi runāt, lasīt un rakstīt 
latviski. Ir ģimenes, kuŗas to 
vēlas, bet ir citas, kuŗām pietiek, 
ja bērns, teiksim, var iemācīties 
kādu dziesmiņu, rotaļu vai rok -
darbus. Ja bērns apguvis  mi  ni-
mālu vārdu krājumu un spēju 
lasot pareizi izrunāt vārdus, 
piemēram, vietvārdus, un ja, cie-
 mojas Latvijā, jūtas ne gluži kā 
tūrists. Tā ir līmeniska pieeja 
skolās, atbilstoša ģimenes vēlmēm.

Vēl par kontaktpunktiem. Lai 
gan sarīkojumu programmas 
bieži, bet ne vienmēr, ir  rakstītas 
divās valodās un ievadvārdos ir 
daži teikumi angļu valodā, trūkst 
kaut kas vairāk un sīkāk, lai 
perifērija justos iesaistīta. Kāds 
lasītājs tam varētu pretoties, sa -
kot, ka tas jau atšķaidītu latvisko 
un paātrinātu asimilāciju. Es teiktu 
pretējo. To nedarot, dalībnieku 
pulciņš mūsu sarīkojumos vēl 
ātrāk saruktu, un sarīkojumi 
būtu vēl grūtāk uzturami. Arī 

Kodolam ir jāmeklē šīs divkulturu 
ģimenes, kuras gribētu iesais tī-
ties. Kodolam ir viņām jādod 
padoms. Kodolam ir viņas jā  at-
balsta,  jo – agrāk vai vēlāk – tur 
arī ieies kodola atvases. Latviešu 
un angļu valodas 3x3 nometņu 
starpā būtu simbioze.

Te ir runa par pāreju uz citādu 
sabiedrību, iepretim tai, ko esam 
pazinuši šos daudzos gadus. Līd-
 z ības, parallēles un mācības jā -
meklē arī no citām Eiropas etnis-
kajām grupām Kanadā, piemē-
ram, no vāciešiem, italiešiem, 
portu gā ļiem, īriem, skotiem, so -
miem, ukraiņiem u.c., jo šajā 
mūsu zemes daudzkultūru katlā 
ir labi piemēri, kuŗos saredzama 
mūsu, latviešu sabiedrības, nā -
kotne. Man vistuvāk pie sirds ir 
islan dieši. Pēc tautas skaitīšanas 
da  tiem, ir 101 990 islandiešu iz -
cel smes kanadiešu. Krietni vairāk 
nekā mēs. No tiem tikai 905 
norāda islandiešu kā mātes valodu 
un tikai 175 to piekopj mājās. 
Proporcionāli krietni mazāk 
nekā mēs! Trešā daļa Kanadas 
islandiešu ir koncentrēti Mani-
tobā, lielākajā islandiešu diaspo ras 
vietā pasaulē. Tur 19. gs. Kanadas 
valdība izveidoja Jauno Islandi.  
Vēlāk territorija tika iekļauta 
Manitobas provincē. Un jau vai  rāk 
nekā simt gadus notiek gads-
kārtējie islandiešu svētki Islen
dingadagurinn Icelandic Festival 
of Manitoba, sākumā Vinipegā,  
bet kopš 1932. gada – Gimli pilsētā.

Mēs neesam islandieši. Mūsu 

stāde, pankūku brokastis, mūzi-
kanti, Islandes rokgrupas, dzej  -
nieku uzstāšanās, spēkavīru sa -
cen sība, skrējieni, sportiskas sa -
cen sības, kuŗās var piedalīties 
visa ģimene. Viņu programma ir 
vis  pusīga. Tā ir vērsta gan uz 
kodolu, kuŗam savamāksla, dzeja 
un viss tradicionālais ir svarīgs, 
gan uz lielo vairākumu, kuŗu 
piesaista izklaide, bet kam ar to 
tiek apliecināta senču izcelsme, un 
arī vietējiem kanadiešiem, kuŗi 
te iegriezušies ziņkārības dēļ, bet 
kuŗi svētkus atstāj ar apziņu, ka 
ir tādi islandieši, kuŗi ir veidojuši 
Kanadas sabiedrību un kuŗi vēl 
atceras savu senču mantojumu.

Varbūt kāds teiks, ka neesmu 
neko jaunu pateicis, ka tas jau 
viss ir pašsaprotams. Varbūt 
kāds teiks, ka mēs jau virzāmies 
uz pārmaiņām gluži organiskā 
veidā un viss jau agrāk vai vēlāk, 
vienādi vai otrādi, izkārtosies. 
Bet pat ja tā – vai ar to pietiktu? 
Vai nebūtu laiks būt proaktīviem 
un iesākt plašākas un nopietnas 
sarunas par mūsu sabiedrības 
izaicinājumiem un nākotni?

Noslēgums
Lasītājam mans teiktais varētu 

likties pārāk pesimistisks. Nedo-
māju, ka tas tā ir! Drīzāk mans 
skats ir reālistisks. Tautiešu mīt-
nes zemēs, īpaši lielākos centros, 
sabiedrība ir rosīga, pat ja ie -
saistīto skaits ir krietni mazāks 
un sarīkojumu kalendārs ne tik 
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Latvija atsauc savu vēstnieku 
Maskavā, līdz 24. februārim 

Krievijas vēstniekam jāpamet 
mūsu valsts 

Latvija ir nolēmusi pazemi  nāt 
diplomātiskās pārstāvniecības 
līmeni Krievijā un no 24.febru-
āra atsauc vēstnieku Krievijā 
Māri Riekstiņu (attēlā), paziņojis 
Latvijas ārlietu ministrs Edgars 
Rinkēvičs. Vienlaikus līdz šim 
pašam laikam no Latvijas jāaiz-
brauc arī Krievijas vēstniekam 
Michailam Vaņinam, informēja 
Ārlietu ministrijā (ĀM).

ĀM norāda, ka pirmdien uz 
ministriju tika uzaicināts Vaņins, 
kuŗu informēja par Latvijas lē -
mumu no 24. februāra paze mi-
nāt diplomātisko attiecību līme-
ni ar Krieviju līdz pilnvarotā liet-
veža līmenim. Ārlietu ministrs 
Edgars Rinkēvičs pauda, ka lē -
mums ir pieņemts, jo Krievija 
turpina tās 2022. gada 24. feb-
ruārī sākto pilna mēroga mili tā-
ro agresiju pret Ukrainu, kā arī 
solidarizējoties ar Igauniju un 
Lietuvu.

Kā zināms, Krievija izraida 
Igau nijas vēstnieku un pazemi-
na savstarpējās diplomātiskās 
pār stāvniecības līmeni līdz pa -
gaidu pilnvarotā lietveža līme-
nim.

***
Latvijas militārā palīdzība 
Ukrainai sasniegusi 1% no 

IKP
Latvijas militārā palīdzība Uk -

rainai sasniegusi 1% no iekšze-
mes kopprodukta (IKP) jeb ap -
tuveni 370 miljonus eiro, pa  stā-
stīja aizsardzības ministre Ināra 
Mūrniece. Jau ir lemts par vēl 
pa  pildu militāro resursu nosū-
tīšanu Ukrainai, līdztekus plā no-
jot arī Nacionālo bruņoto spē ku 
iesaisti ap 2000 Ukrainas kaŗa-
vīru apmācībā. Tas turpināsies 
līdz Ukrainas uzvarai, uzsvēra 
ministre.

***
Jaunie lidaparāti 

ir liels pienesums Latvijas 
Gaisa spēku jaudai

Nacionālo bruņoto spēku 
(NBS) rīcībā nonākuši vairāki 
moderni lidaparāti, kas būtiski 
pārspēj to priekštečus, kas līdz 
šim bijuši bruņoto spēku rīcībā. 
Tie prasa arī īpašu apmācību     
un papildu pilota prasmēm arī 
la  bas datoriemaņas, tādēļ Gai -   
sa spēkos turpinās jauno iema -
ņu apgūšana. ASV ražotie Black 
Hawk helikopteri ir liels piene-

sums Latvijas Gaisa spēku jau-
dai, uzsvēra Valsts prezidents 
Egils Levits, kuŗš pirmdien Liel-
vārdes militārajā lidlaukā ap   -
ska tīja helikopterus, kuŗus Lat-
vija pagājušā gada nogalē sa  ņē-
ma no ASV. Kā zināms, 2018.
gada septembrī Ministru kabi-
nets atbalstīja četru helikopteru 
Black Hawk iegādi aptuveni 175 
miljonu eiro vērtībā, slēdzot 
starpvaldību līgumu ar ASV, ku -
ŗas līdzfinansējums veido 15,5 
miljonus ASV dolaru. NBS Gai-
sa spēku bazē kopš pērnā gada 
beigām tiek apgūtas iemaņas arī 
ar divām ļoti ātrām un manev-
rētspējīgām “Tarragon” lidma šī-
nām, kas ražotas Latvijā.

***
Vēršas Prokuratūrā par 

Saeimas deputātes 
izteikumiem par okupāciju
Saistībā ar Saeimas deputātes 

Glorijas Grevcovas (Stabilitātei!) 
noniecinošajiem izteikumiem pēc 
Latvijas Okupācijas mūzeja ap -
meklēšanas deputāts Ed  mun ds 
Jurēvics (JV) vērsies prokuratūrā 
un Nacionālās apvienības (NA) 
deputāti sniegs iesniegumu Sa -
eimas Ētikas komisijā. Tikmēr 
atbilstoši savai kompetencei šī 
gadījuma izvērtēšanu jau sācis 
Valsts drošības dienests (VDD).

Jurēvics iesniegumā ģenerāl-
prokuroram Jurim Stukānam 
norāda, ka Grevcovas “TikTok” 
kontā ticis ievietots nu jau iz -
dzēsts video vēstījums, kuŗā 
krie vu valodā deputāte pauž, ka 
ir atnākusi uz “tā saucamo 
Okupācijas mūzeju”. Grevcova 
pauž, ka mūzejā “nesakrīt fakti” 
un ka gids stāstot “parallēlo, 
izdomāto vēsturi”. “Kas tas par 
mūzeju un tieši kāpēc, kādu 
mēr ķu labad tas ir radīts? (..) 
Ap  skatījām visus eksponātus un 
sapratām – re, kā mūs muļķo, kā 
mūs muļķo,” pauž partijas Sta
bilitātei! deputāte, kuŗa mūzejā 
redzamo dēvē par “īstu propa-
gandu”.

Jurēvics iesniegumā prokura-
tūrai norāda, ka Grevcovas teik-
tais “nepārprotami liecina par 
vēlmi publiski noliegt Latvijas 
okupāciju, apšaubīt to un nonie-
cināt valsti. Šī persona acīmre-
dzami okupācijas radīto kaitēju-
mu Latvijas iedzīvotājiem uzska-
ta par maznozīmīgu un par to 
veiktos pētījumus par nevajadzī-
giem”.

Partijas apvienības “Jaunā vie-
notība” deputāts aicina prokura-
tūru pārbaudīt, vai deputātes 
Grevcovas darbībās, publiski 
paužot šādus izteikumus, būtu 
saskatāmas Krimināllikumā pa -
redzētā noziedzīgā nodarījuma 
par genocīda, nozieguma pret 
cilvēci, nozieguma pret mieru 
un kaŗa nozieguma attaisnošanu 
pazīmes, un ierosināt krimināl-
procesu.

***
No partijas “Konservatīvie” 

izstājas lielākā daļa 
Ventspils nodaļas biedru

No partijas “Konservatīvie” iz -
stājusies lielākā daļa Ventspils 
nodaļas biedru, informēja Vent s -
pils domes deputāts, bijušais 
“Konservatīvo” valdes loceklis 
un Ventspils nodaļas vadītājs 
Bruno Jurševics.

Viņš norāda, ka 22. janvārī 11 
no 21 “Konservatīvo” Ventspils 
nodaļas, parakstot kopīgu ie -
sniegumu valdei, izstājās no 
part ijas.

Runājot par izstāšanos no par-
tijas, bijušie Ventspils nodaļas 
biedri aicina nemeklēt “zem-
ūdens akmeņus”, jo šis polītiskais 
spēks esot devis labu rūdījumu 
un iespēju strādāt kopā ar spē -
cīgiem polītiķiem. Tomēr, kā uz -
sver Jurševics, tagad partija kļu-
vusi trausla un bez vilkmes.

Kā informēja partijas Ropažu 
novada nodaļas vadītājs Raitis 
Bukovskis, 23. janvārī par iz  - 
stā šanos no polītiskās partijas 
“Kon servatīvie” paziņoja arī 16 
Ropažu novada nodaļas biedri, 
tostarp viņš pats.

Lai nepazaudētu “Konserva-
tīvo” cilvēkus un piesaistītu jau-
nus cilvēkus Ventspilī, Kurzemē, 
Rīgā un visā Latvijā, akceptēts 
kopīgs lēmums un parakstīts 
protokols par jaunas polītiskās 
biedrības izveidi, kas apvienos 
cilvēkus ar konservatīvām ide-
jām, lai gatavotos nākamajām 
pašvaldību vēlēšanām, norāda 
Jurševics.

Jau vēstīts, ka šomēnes par 
lēmumu izstāties no “Konserva-
tīvajiem” paziņoja arī trīs Rīgas 
domes deputāti, proti, Rīgas 
vicemēre Linda Ozola, kā arī 
deputāti Jānis Ozols un Dāvis 
Stalts. Sākotnēji šai partijai do -
mē bija četri deputāti, no kuŗiem 
tagad palicis tikai viens. Savu -
kārt “Konservatīvo” priekšsē dē-
tājs Gatis Eglītis uz bijušo biedru 
aiziešanu reaģēja, paziņojot, ka 
partijas valde nolēmusi izstāties 
no Rīgas domes koalīcijas.

***
Pērn Rīgā piedzimuši 66 

Ukrainas bēgļu bērni
Pērn Rīgas dzemdību namā 

piedzimuši 66 Ukrainas bēgļu 
bērni, preses konferencē infor-
mē ja Rīgas pilsētas izpilddirek-
tors Jānis Lange. Šis gads sācies 
jau ar pieciem jaundzimušajiem.
Ukrainas iedzīvotājiem bez 
mak sas ir iespēja izmantot sa -
biedrisko transportu Rīgā. Pērn 
vairāk nekā 16 000 ukraiņu iz -
mantojuši iespēju apmeklēt bez 
maksas Nacionālo zooloģisko 
dārzu.

Vairāk nekā 60 ukraiņi strā-
dājot Rīgas kapitālsabiedrībās. 
Visvairāk to esot uzņēmumā 
“Rīgas satiksme”, kur tiek no -
darbināti vairāk nekā 30 bēgļi no 
Ukrainas. Protams, ukraiņi strā-
dā arī citos uzņēmumos, ne tikai 
Rīgas pilsētas kapitālsabiedrī -
bās. 

Lange informēja arī par paš-
valdības uzņēmumu sniegto a t -
balstu Ukrainai. Viņš pieminēja 
21 autobusu, kas nosūtīts Uk -
rainas galvaspilsētai Kijivai.

Ukrainai ziedojusi Rīgas 1.

slimnīca, “Rīgas ūdens”, Rīgas 
dzemdību nams un “Rīgas meži”. 
Nupat pašvaldība atbalstījusi 
“Rīgas siltums” lēmumu ziedot 
Ukrainai astoņus ģeneratorus.

***
Daugavā pie Jēkabpils mitējies 

ūdens līmeņa kritums
Kopš 14. janvāŗa ūdens līmenis 

Daugavā pie Jēkabpils paze mi-
nājies par 3,65 metriem, un pa  t-
laban tas ir stabilizējies, liecina 
Latvijas Vides, ģeoloģijas un me -
teoroloģijas centra dati.

Upes augštecē ūdens līmenis 
kāpj, jo pēdējās dienās ir daudz 
lijis un kusis sniegs, tādēļ arī 
Jēkabpilī tuvākajās diennaktīs 
gai  dāms neliels ūdens līmeņa 
pie augums Daugavā, kas nera -
dīs plūdu draudus. Pie Zeļķiem 
ūdens līmenis Daugavā pazemi-
nās, tas noslīdējis līdz zemākajai 
atzīmei kopš mēneša sākuma, 
savukārt pie Pļaviņām saglabā -
jas nelielas svārstības.

Kurzemes upēs galvenokārt 
turpinās ūdens līmeņa pazemi-
nāšanās, Zemgales upēs ūdens 
līmenis nedaudz svārstās, valsts 
austrumu daļā tas vietām vēl 
kāpj.

Iestājoties vēsākam un sausā-
kam laikam, nākamnedēļ visās 
upēs gaidāms ūdens līmeņa kri-
tums, vien atsevišķos upju pos-
mos, veidojoties ledus sākotnē-
jām formām un vižņiem, tas 
paaugstināsies.

***
Visizplatītākie uzvārdi starp 

Latvijas iedzīvotājiem ir 
Ivanovs un Bērziņš

Visizplatītākie uzvārdi starp 
Latvijas pastāvīgajiem iedzīvo-
tājiem 2021gadā bija Ivanovs/-a 
un Bērziņš/-a, liecina Centrālās 
statistikas pārvaldes (CSP) 2021.
gada tautas un mājokļu skaitī ša-
nas dati. Latvijā 2021. gadā bija 
11 333 Ivanovi un 10 328 cilvēku 
ar uzvārdu Bērziņš.

Nedaudz mazāk jeb 8395 cil-
vēku ir ar uzvārdu Kalniņš/-a, 
bet Ozoliņu ir 7679.

Virs 5000 personu ir uzvārds 
Jansons/-e, Ozols/-a, Liepiņš/-a, 
Krūmiņš/-a un Vasiļjevs/-a.

Izplatītāko uzvārdu vidū vis-
vairāk ir floras – Bērziņi, Liepi -
ņi, Ozoliņi, Ozoli, Eglīši/Eglītes, 
Kārkliņi, Kļaviņi, Vītoli un fau-
nas – Baloži, Vanagi, Lāči, Brieži, 
Cīruļi, Gulbji, Sokolovi, Volkovi, 
Orlovi, semantiskās izcelsmes 
vārdi, kā arī antroponīmiskas 
izcelsmes uzvārdi kā Ivanovi, 
Jansoni, Vasiļjevi, Petrovi.

Retāk sastopami ir toponī-
miskas cilmes uzvārdi – Avotiņi, 
Garkalni, Salas, Cēsnieki un ar 
amatiem saistīti uzvārdi – Arāji, 
Kalēji, Kapteiņi.

***
Vairumam ministru 

ir izsniegta pielaide valsts 
noslēpumam

Vairumam valdības ministru 
un lielākajai daļai to deputātu, 
par kuriem dokumenti ir ie -
sniegti, atļaujas darbam ar valsts 
noslēpumu jau ir izsniegtas, 
informēja Satversmes aizsardzī-
bas birojā (SAB).

Speciālo atļauju darbam ar 
valsts noslēpumu izsniegšana 

gan ministriem, gan Saeimas 
de putātiem ir procesā un tur pi-
nās. No Saeimas visi pieprasī-
jumi vēl nav saņemti.

Pielaides ir nepieciešamas vi -
siem ministriem. Tikmēr atļauja 
ir vajadzīga tikai tiem depu tā-
tiem, kas darbojas Saeimas ko -
misijās, kur var būt jāskata ar 
valsts noslēpumu saistīti jautā-
jumi. Tās ir Aizsardzības, iekš-
lietu un korupcijas novēršanas 
komisija, Budžeta un finanšu 
(nodokļu) komisija, Cilvēktie-
sību un sabiedrisko lietu komi -
sija, Eiropas lietu komisija, Juri-
diskā komisija, Nacionālās dro-
šības komisija, Ārlietu komisija, 
Pilsonības, migrācijas un sabied-
rības saliedētības komisija, Pub-
lisko izdevumu un revīzijas ko -
misija, kā arī Parlamentārās iz -
meklēšanas komisija.

Personas pārbaudes termiņš ir 
trīs mēneši. Ja objektīvu iemeslu 
dēļ triju mēnešu termiņu nav 
iespējams ievērot, to iespējams 
pagarināt vēl līdz trim mēne-
šiem, par to paziņojot personai.

Ņemot vērā ģeopolitisko situā-
ciju, pārbaudes tiek veiktas īpaši 
rūpīgi, pauž SAB.

***
TO DER ZINĀT!
No 2023. gada 1. janvāra per

sonas apliecība (eID karte) būs 
obligāts personu apliecinošs 
dokuments Latvijas pilsonim 
vai nepilsonim, kuŗš sasniedzis 
15 gadu vecumu (grozījumi 
Per sonu apliecinošu dokumen
tu likumā stājās spēkā 2021.
gada 1.janvārī).

Personas apliecība un pase 
turpmāk tiks paredzēta kā izvē-
les personu apliecinošs doku-
ments vai kā ceļošanas doku-
ments uz valstīm, kuŗās eID 
karte netiek atzīta par personu 
apliecinošu un ceļošanas doku-
mentu. Līdz šim persona kā 
vienīgo personu apliecinošo do -
kumentu varēja izvēlēties eID 
karti vai pasi, vai arī abus doku-
mentus – gan eID karti, gan pasi.

Saskaņā ar izmaiņām, tiem 
iedzīvotājiem, kuŗiem jau ir eID 
karte un tās derīguma termiņš 
līdz 2023.gadam vēl nebūs bei -
dzies, to nevajadzēs nomainīt 
pret jaunu. Savukārt tiem, ku -
ŗiem pārejas periodā būs pie nā-
cis laiks nomainīt pasi, jaunu to 
iz  sniegs jau kopā eID karti.  

Personas apliecība noteikta arī 
kā viens no valsts garantētiem 
identifikācijas rīkiem, lai iedzī-
votāji varētu ērti, ātri un efektīvi 
saņemt jebkuŗu no valsts no -
drošinātajiem elektroniskajiem 
pakalpojumiem. 

Jauno kārtību pakāpeniski ie -
viesa jau no 2021. gada 1. jan-
vāra, un eID karte kā obligāts 
personas dokuments būs spēkā 
no 2023. gada 1. janvāra.

Ņemot vērā likuma izmaiņas, 
ar grozījumiem noteikts, ka līdz 
elektroniska Vēlētāju reģistra ie -
viešanai Saeimas vēlēšanās, tau-
tas nobalsošanā un parakstu 
vāk šanā vēlētāji varēs piedalīties 
ar eID karti kopā ar vēlētāju ap -
liecību, ja personai nav derīgas 
pilsoņa pase.
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L AT V I JA  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
(Turpināts no 9. lpp.) ***

Vienas pieturas aģentūra 
ārzemniekiem

Sabiedrības integrācijas fonds 
uzsāk jauna pakalpojuma attīs-
tīšanu – Vienas pieturas aģen-
tūra (VPA) ārzemniekiem. VPA 
mēr ķis būs vienuviet nodrošināt 
informātīvo atbalstu un pakal-
pojumus trešo valstu pilsoņiem 
un starptautiskās aizsardzības 
saņēmējiem, kas nepieciešami, 
pārceļoties uz dzīvi Latvijā, per-
sonu veiksmīgai sociāleko no-
miskai iekļaušanai.

• Sākotnēji VPA klātienes un 
tiešsaistes individuālās konsul-
tācijās latviešu, angļu un krievu 
valodās (nepieciešamības gadī-
ju mā arī piesaistot tulku) varēs 
saņemt informāciju par uzņem-
šanu, uzturēšanās nosacīju -
miem, sociālo aizsardzību, no -
dar  binātību, nodokļu sistēmu, 
izglītības, veselības, mājokļu u.c 
jautājumiem.

• Janvāŗa mēnesī plānots uz -
sākt nodrošināt mutiskos tulko-
jumus retajās valodās, piemē-
ram, arabu, farsi, turku, tadži -
ku, vijetnamiešu,  mandarīnu 
u.tml.,  izvērtējot personas indi-
viduālās vajadzības.

• Plānots pakāpeniski, pēc vie-
nošanās noslēgšanas par projek-
ta ieviešanu starp Kultūras mi -
nistriju un SIF, provizoriski 
2023. gada februārī, nodrošināt 
arī jurista, psihologa un citu 
speciālistu individuālās konsul-
tācijas, kā arī rakstisko tulkoša-
nu retajās valodās.

VPA pakalpojumus varēs sa -
ņemt trešo valstu pilsoņi, kas 
saņēmuši tiesības uzturēties Lat-
vijas territorijā, un personas, 
kuŗām nepieciešama starptau-
tiskā aizsardzība (bēgļi, perso-
nas, kuŗām piešķirts alternatīvais 
statuss, un patvēruma meklē -
tāji) un kuŗi likumīgi uzturas 
Latvijas territorijā. Mērķa grupā 
neietilpst Eiropas Savienības da -
lībvalstu pilsoņi un Eiropas Eko-
nomikas zonas vai Šveices Kon-
federācijas pilsoņi.

Savukārt Ukrainas civiliedzī-
votāji turpinās saņemt mērķētu, 
vajadzībās balstītu atbalstu Uk -
rai nas civiliedzīvotāju atbalsta 
centros visā Latvijā, kā arī sa -
ņemt bezmaksas konsultācijas 
pa vienoto zvanu centru “Palī-
dzība ukraiņiem Latvijā” – +371 
27380380.

Pakalpojuma sniegšana nori-
sināsies SIF telpās Raiņa bulvārī 
15, Rīgā, aģentūras darba laiks 
darba dienās: plkst. 9 – 17. Bez-
maksas konsultāciju saņemšanai 
nepieciešams pieteikties, zvanot 
pa tālruni – +371 26959706.

Festivāls “Fipadoc” kalendārā 
gada laikā ir pirmais no Eiro - 
pas svarīgākajiem dokumentālā 
ki  no festivāliem. Tas nedēļas ga -
rumā ietver aptuveni 180 filmu 
no 50 valstīm un piešķir 15 bal-
vas, pulcina apmēram 30 000 
skatītāju un vairāk nekā 1500 
akreditēto viesu.

Šogad festivāla laikā tiks pie-
vērsta īpaša uzmanība Baltijas 
valstu un Somijas dokumentālā 
kino nozares pārstāvjiem, inte-
grējot gan filmas, gan profe sio-
nāļus dažādās festivāla no  risēs.

Īpašā programmā “Focus Bal
tic Countries” iekļautas desmit 
filmas no Latvijas, Lietuvas, 
Igaunijas un Somijas. Latviju 
programmā pārstāv trīs darbi – 
režisores Ievas Ozoliņas filma 
“Mana māte valsts”, režisores 
Elitas Kļaviņas filma “Iļģuciema 
māsas”un režisora Jāņa Ābeles 
dokumentālā eseja “81 metrs”.

Savukārt Jauno talantu kon-
kursā piedalās Jāzeps Podnieks 
ar filmu “Laiks ir prom”. Visu 
filmu pārstāvji Biaricā klātienē 
satiksies ar skatītājiem filmu 
seansos.

***
“Deju Vētra 2023”

Jau pavisam drīz, 4.februārī, 
norisināsies labdarības koncerts 
“DEJU VĒTRA – 2023”, kuŗš ie -
skandinās leģendārās māksli-
nieces Vijas Vētras simtgades 
svinības pasākumu kopumu.

Labdarības koncerts norisi nā-
sies “AVE SOL” koncertzālē, 
Citadeles ielā 7, Rīgā, 2023.gada 
4. februārī.

***
Februārī norisināsies 
Mākslas akadēmijas 

83.karnevāls ar tematiku 
“Rītausmas fortūna”

Latvijas Mākslas akadēmijā 
17.februārī norisināsies LMA 
83.karnevāls, kura šī gada tema-
tika ir “Rītausmas fortūna”, in -
formēja LMA Sabiedrisko attie-
cību vadītāja Laura Ozola.

Karnevāla apmeklētāji varēs 
baudīt mūziku uz deviņām ska-
tuvēm, veldzēties performanču 
kabinetā un “2anna” kino stūrī, 
līksmot “Satori” dzejnieku 
diskotēkā, piedalīties dažādās 
aktivitātēs un novērtēt neatkār-
tojamas jauno mākslinieku vei-
dotas dekorācijas.

Šogad karnevālā uzstāsies mū -
ziķi Ainārs Mielavs, Rolands Če, 
grupa “Alejas”, “Tesa”, “Bel Tem-
po”, “Podruga” un daudzi citi 
mākslinieki. Karnevāla gaiteņus 
ierībinās bundzinieku grupa 
“Samba de Riga”.

TO DER ZINĀT!

***
Izdota bērnu grāmata četrās 

valodās Lūznavas muižas 
kultūrvēsturiskā mantojuma 

iepazīšanai
Izdota bērnu grāmata četrās 

valodās Lūznavas muižas kultūr-
vēsturiskā mantojuma iepazī ša-
nai, pastāstija muižas pārstāve 
Inga Žirgule.

Grāmatas prezentācija plašā-
kai publikai notika sestdien, 18. 
februārī, Lūznavas muižā, kur 
ik  viens varēja iegādāties šo grā-
matu. “Es dzīvoju muižā! Mūzis”. 
Tas ir viegli uztverams sikspārņa 
Mūža stāsts par Lūznavas mui-
žu, kas celta 20. gadsimta sā -
kumā, apbūvē vēl saglabājušos, 
kā arī jau zaudēto kultūrvēs-
turisko mantojumu. Grāmata 
paredzēta kopīgai laika pavadī-
šanai visai ģimenei.  Tā ir izdota 
četrās valodās: latviski, latgaliski, 
angliski un ukrainiski.

***
Francijas festivālā “Fipadoc” 

būs skatāmas Latvijas 
dokumentālās filmas

Francijas pilsētā Biaricā no    
20. līdz 28. janvārim norisināsies 
5.Starptautiskais dokumentālā 
ki  no festivāls “Fipadoc”, kuŗā šo -
gad kā fokusā izvē lētas Baltijas 
valstis un Somija.

Kā informēja Baltijas jūras do -
kumentālo filmu foruma va  dī-
tāja Zane Balčus, Latviju festi-
vālā pārstāvēs gan filmas, gan 
producenti un citi kinoprofe-
sionāļi.

16.novembrī Kultūras ministrija 
K. Ulmaņa dzimto māju vietu 
“Pikšas” iekļāva Valsts aiz sar-
gājamo kultūras pieminekļu sa -
rakstā.

***
Dzejniece Aizpuriete 

ieguvusi Starptautiskā 
Vilenicas literārā festivāla 

galveno balvu
Dzejniece Amanda Aizpuriete 

ieguvusi Starptautiskā Vilenicas 
literārā festivāla galveno balvu, 
informēja Latvijas Rakstnieku 
savienībā (LRS).

LRS norāda, ka kopš pirmā 
starptautiskā festivāla, kas nori-
si nājās 1986. gadā, tā ikgadējā 
kulminācija ir Vilenicas literārās 
balvas pasniegšana, ko Slovēni-
jas Rakstnieku asociācija saska-
ņā ar tās statūtiem piešķir par 
izciliem sasniegumiem literatū-
ras vai eseju jomā.

Balvas ieguvēju izvēlas Vile ni-
cas žūrija. Festivālā tiek pasnieg-
tas vēl vairākas balvas jauniem 
talantiem, tomēr Aizpuriete pie-
vienojusies 36 autoriem, kam 
tagad pieder Vilenicas galvenā 
godalga.

Pirms Aizpurietes šo balvu 
saņēmuši tādi autori kā Toms 
Venclova, Pēters Esterhazi, Mi -
lans Kundera, Jāns Kaplinskis, 
Olga Tokarčuka, Pēters Handke, 
Zbigņevs Herberts, Ādolfs Mušgs, 
Ana Blandiana, Dubravka Ug -
rešiča.

Aizpuriete ir dzejniece, pro-
zai ķe, atdzejotāja un tulkotāja. 
Klajā nākuši 11 viņas dzejoļu 
krājumi un romāns. Tāpat viņa 
tulkojusi ap 40 romānu no angļu, 
vācu un krievu valodas, atdze-
jojusi no vācu, krievu, ukraiņu 
un angļu valodas.

KULTŪRAS ZIŅAS

***
Dobeles novada “Pikšās” 

atklās lielāko Kārlim 
Ulmanim veltīto ekspozīciju
Dobeles novada Bērzes pa -

gasta “Pikšās” tiks atklāta lielākā 
Kārlim Ulmanim veltītā ekspo-
zī cija, informēja mūzeja pārstā-
ve Marta Leimane.

No pirmdienas, 30. janvāŗa, 
Ulmaņa dzimtajās mājās, tagad 
mūzejā, apmeklētājiem būs pie -
ejama pretrunīgi vērtētajam po -
lītiķim veltīta pastāvīgā ekspo-
zīcija. Tā tapusi sadarbībā ar 
dizaina biroju “H2E” un Dr. hist. 
Kasparu Zelli.

Mūzeja “Pikšas” ekspozīcijas 
saturam unikalitāti piešķir tas, 
ka šādā apjomā un līmenī pir  -
mo reizi vienkopus tiek atspo-
guļota Ulmaņa biografija. Vei-
do jot ekspozīciju, prioritāte bija 
radīt stāstu, kas kliedētu ten-
denciozus spriedumus un Kārļa 
Ulmaņa tēla glorifikāciju. Sva-
rīgi ir nevis radīt jaunu mītu, bet 
veidot atvērtu diskusiju, pama-
tojoties uz pētījumiem. Šī eks-
pozīcija sabiedrībai ir vajadzīga 
ilgtermiņā. Runa nav tikai par 
Ulmani un viņa laiku, bet par 
vēstures notikumu izpratni, kas 
veido mūsu katra valstiskuma 
apziņu, piederības izjūtu Latvijai, 
uzsver mūzeja vadītāja Ilga 
Ķipsne.

Mūzejs “Pikšas” durvis ap -
mek lētājiem vēra 1993. gadā. Tā 
veidotājs un vadītājs bija Kārļa 
Ulmaņa brāļa mazdēls Gunārs 
Ulmanis (1935-2017). Viņa vei-
doto ekspozīciju “Pikšās” varēs 
apskatīt līdz maijam. 2018.gada 

www.integration.lv.
Ziņas apkopoja 

Sallija Benfelde
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Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

JURIS 
LORENCS

KĀRLIS
STREIPS

Šveices kūrotpilsētiņā Davosā 
noslēdzies kārtējais Pasaules 
eko  nomikas forums (World Eco
no mic Forum), ko parasti dēvē 
vien kārši par Davosas forumu. 
Patie sībā tā ir starptautiska ne -
valstis ka organizācija, kaut kas 
līdzīgs domnīcai (think tank). 
Dažkārt Davosas forumam pie-
dē vē teju vai pārdabiskas spējas – 
ka tas spēlējot slepenas “pasau  -
les valdī bas” lomu, ka tieši starp 
Alpu snie giem tiekot pieņemti 
paši svarīgākie polītiskie, saim-
nie cis kie un finanču lēmumi,   
tās lielās spēles noteikumi, pēc 
kuŗiem esot spiestas dzīvot vals-
tis un tautas. Protams, tie ir 
pārspīlējumi, kas radušies pa -
matā divu iemeslu dēļ. Pirm -
kārt, ielūgumu uz forumu nav 
iespējams nopirkt vai sada būt, to 
var tikai saņemt. Iespē jams, 
dažkārt arī izlūgties. Tas rada 
intrigu un reizē illūziju, ka ai  ci-
nāti tiek tikai “svarīgākie no 
svarīgajiem”. Otrkārt, visus gaŗos 
pastāvēšanas gadus forums kā 
organizācija un tā dibinātājs, vā -
cu tautsaimnieks Klauss Švābs 
un viņa domubiedri, ir iestājušies 
par liberālu demokratiju, brīvu 
presi, ceļošanas iespēju atvieglo-
šanu, tirgus saimniecību, konku-
renci, tirdzniecību bez barjērām 
un tarifiem, ideju, technoloģiju, 
kapitāla un darbaspēka netrau-
cētu kustību. Savelkot vienā vār -
dā – par globālizāciju. Laikos, 

kad daudzi cilvēki vairs nejūtas 
no  teicēji par savu likteni, tas var 
radīt aizdomas.

Taču pirms dažiem gadiem šī 
stabilā “Davosas ideju” konstruk-
cija sāka ļodzīties. Vispirms pa -
sauli pārņēma “klimata katastro-
fas” drudzis. 2019. gada janvārī 
Davosas forumā nopietni vīri un 
sievas pazemīgi klausījās, kā seš-
padsmit gadus vecā zviedru pus-
audze Grēta Tūnberga viņus bar -
gi strostē un eksaltēti sauc: “Mū  -
su māja ir liesmās!”(Our House Is 
On Fire!). Meitene vēl paspēja uz -
stāties Davosas forumā 2020. ga da 
janvārī. Bet tajā brīdī viņas laiks 
patiesībā jau bija aizgājis. Visu kā -
jām gaisā sagrieza Covid-19 pan-
dēmija. Pasaule uz diviem gadiem 
iegrima baiļu un ierobežojumu 
(kā tagad izrādās – bieži vien ab -
sur du un muļķīgu) skavās. Bet ir 
interesanti, ka tieši pandēmijas 
laikā Davosas foruma ekspertu 
galvās dzima ideja par “lielo re -
startu” (The Great Reset), kas pil-
nībā izmainīšot pasauli. Karan-
tīnas, vakcinācijas sertifikāti, di  gi-
tālā kontrole un izsekošana, attā-
linātais darbs,  ekonomikas brem-
zēšanās un tai sekojošā oglekļa 
dioksīda izmešu samazināšanās 
likās iezvanām jauna laikmeta 
sākumu. K. Švābs pat sacerēja 
grā matu “Covid19: lielais restarts”, 
kas iznāca 2020. gada vidū. Bet 
tad pienāca 2022. gada 24. februā-
ris. Eiropā sākās kaŗš, Krievija 

iebruka Ukrainā, un kārtis uz 
pasaules polītikas galda atkal tika 
sajauktas. Tagad “lielā restarta” 
vietā Davosā tiek runāts par 
Ukrainu.

Patiesībā “lielais restarts” būs. 
Tikai tā centrā nebūs digitālā re -
volūcija, bažas par klimatu, “zaļā 
domāšana”, veģetārisma/vegā nis-
ma kults vai jaunas karantīnas,   
ko izraisīs kārtējās Covid-19 mu -
tācijas, bet gan Krievijas-Ukrainas 
kaŗš. Jo šī kaŗa iznākums mainīs 
visu. Ja Krievija uzvarēs, ja tās 
kaŗavīri aizsoļos līdz Polijas vai 
Rumānijas robežām, mēs esam 
jauna pasaules kaŗa priekšvakarā. 
Ar milzīgām konsekvencēm Ei -
ropai un jo īpaši Latvijai. Un ot -
rādi – ja Krievija tiks sakauta, pa -
saulē tiks pārskatīta globālās dro-
šības sistēma. Pati Krievija, iespē-
jams, sairs un ieslīgs chaosā. Kri -
tīs Lukašenko režīms Baltkrie -
vijā. Tas būs sāpīgs, pat bīstams 
process. Bet citu alternatīvu, vi -
dusceļa, vienkārši nav – vai nu 
Krievija uzvar, vai zaudē. Latviju 
Davosā pārstāvēja Valsts prezi-
dents Egils Levits. 18. janvārī viņš 
apmeklēja Ukrainas māju, kur 
diskusijas laikā atbalstīja īpaša 
starptautiska tribunāla izveidi 
Krie vijas agresijas Ukrainā iz -
mek lēšanai. Prezidents norādīja, 
ka tribunāls, kas būtu kompe -
tents izmeklēt un iztiesāt Krie -
vijas noziegumus, nepieciešams 
tāpēc, ka “Ukraina un visa pasau-

le ir pelnījusi taisnīguma atjau -
no šanu”.

Tas, ka Davosas elite laikus ne -
spēja prognozēt notikumu at  tīs-
tību Krievijā, vienlaikus spītīgi 
atsakoties ieklausīties brīdinā ju-
mos, kas nāca no Eiropas austru-
miem, liecina par tās atrautību no 
reālās dzīves. Amerikāņu polīto-
logs Semjuels Hantingtons 2004. 
gadā publicētajā esejā “Mirušās 
dvēseles: Amerikas elites denacio-
nalizācija” (“Dead Souls: The De 
nationalization of the American 
Elite”) rakstīja, ka globālā ekono-
mika esot radījusi jaunu eliti, ko 
viņš dēvēja par “Davosas cilvē-
kiem” un “zelta apkaklītēm”. Da -
vosas foruma interneta mājasla -
pā varam lasīt, ka to vada “piln-
varoto padome, izcilas personas, 
kuŗas darbojas kā foruma vērtību 
aizbildņi un pārrauga foruma 
darbu globālās pilsonības veici -
nā šanā”. Šo “vērtību aizbildņu” 
vidū ir arī viens no pasaules ba -
gātākajiem cilvēkiem, indiešu 
uzņēmējs Mukešs Ambani. Viņa 
bagātība – ap 90 miljardi ASV 
dolaru. Taču Ambani kļuva sla-
vens ne jau ar savu bagātību, bet 
gan ar veidu, kā viņš ar to izrīko-
jas. Proti, ar pasaulē dārgāko pri-
vātmāju, kas izmaksājusi ap 2, 6 
miljardus ASV dolaru. 2010. gadā 
pabeigtā ēka patiesībā ir 172 me -
trus augsts debesskrāpis un at -
rodas 20 miljonu apdzīvotajā In -
dijas metropolē Mumbajā, presti-

žajā Malabara pakalna rajonā, 
netālu no okeāna. Debesskrāpī 
dzīvo piecu cilvēku lielā Ambani 
ģimene, ēkas apkalpojošais per-
sonāls – 600 cilvēku. Indijā Am -
bani asociējas ar divām lietām. 
Pirmkārt, ar prasmi taisīt naudu. 
Otrkārt – ar teju vai absolūtu ie -
jūtības trūkumu pret vienkāršās 
tautas vajadzībām. Raugoties no 
Rietumu cilvēka skatu punkta, – 
arī ar gaumes trūkumu. Šo rindu 
autors ir pabijis Mumbajā un re -
dzējis Ambani piederošo debes-
skrāpi. Toreiz pieķēru sevi domā-
jam – kāda jēga dzīvot mājā, no 
kuŗas logiem redzama jūra, bet 
tajā nav iespējams peldēties? Jo 
netālajā pludmalē ūdeņi katru 
dienu izmet desmitiem tonnu 
plastmasas atkritumu, pats smilšu 
liedags ir “nomīnēts” ar cilvēku 
izkārnījumiem. Dažus kilomet-
rus uz ziemeļiem atrodas Dāravī 
graustu rajons, kur divu kvad rāt-
kilometru territorijā bez ūdens-
vada un kanalizācijas dzīvo viens 
miljons cilvēku. Tiek uzskatīts,    
ka tā ir visblīvāk apdzīvotā vieta 
uz pasaules. Pūšot ziemeļu vējam, 
Ambani kungs var baudīt no 
Dāravī nākošos “aromātus”. Lai 
Dievs pasargā mūs no šādiem 
“globālās pilsonības” veicinā tā-
jiem! Vienu gan Ambani nevar 
pārmest. Viss, ko viņš savā dzīvē 
ir sasniedzis, iegūts paša spēkiem, 
bez nodokļu maksātāju naudas. 
Un tas jau nav maz.

Davosā spiesti runāt par Ukrainu

Ceturtdien, 19. janvārī, Saei -
mā bija kārtējā plenārsēde. Tā 
nebija īpaši gaŗa, jo ir gada sā -
kums, un nedz Krišjāņa Kariņa 
otrā valdība, nedz arī Saeimas 
komisiju sistēma vēl nav uzņē-
mušas plašus apgriezienus attie-
cībā uz likumdošanas darbu. 
Drīz nāksies skatīt šī gada valsts 
budžetu, tad sēdes par lamentā 
visticamāk būs itin gaŗas, jo 
opo zīcijas deputātiem noteikti 
jau tagad “niez nagi” un viņi 
pošas uz lielām diskusijām.

Tomēr sēdē tika izteikti divi 
priekšlikumi no trokš ņainākās 
opozīcijas frakcijas, proti, no 
frakcijas Stabilitātei!, un par tiem 
vēlos dalīties domās. Pirmajam 
virsraksts bija “Par tūlītēju val-
dības rīcību, pārtrau cot pedago-
gu atstādināšanu no pienāku - 
mu pildīšanas, un rīcī bas plāna 
izstrādi vakanču jau tājuma risi-
nāšanai izglītības no  zarē.” Te 
stāsts ir par faktu, ka pē  dējā gada 
laikā Latvijā no dar ba atbrīvoti 
krievu pedagogi, kuŗi joprojām, 
32 (!) gadus pēc valsts neatkarības 
atjaunošanas, neprot latviešu va -
lodu. No 1000 eksaminētajiem 
skolotājiem tā du bija 187, tātad 
piektā daļa! Kā to skaidroja viena 
no Stabilitā tei! deputātēm: “Pa -
gājušajā gadā katrs devītais Valsts 
valodas centra pārbaudītais sko-
lotājs tika brī dināts vai sodīts  
līdz pat 700 eiro nepietiekamu 
latviešu valodas zināšanu dēļ.” 

Plāni lieli, bet vai reāli?
Frakcijas ļau dīm šis fakts nepa-
tika: “Ar šiem lēmumiem mēs 
kaitējam mūsu valsts izglītības 
at  tīstībai, radot nesabalansētu 
dar ba slodzi, sa  raustītu mācību 
grafiku sko lē niem.”

Par frakcijas piedāvātā lēmu -
ma projekta nodošanu komisi-
jām atbalstoši nobalsoja tikai 
paši Stabilitātei! deputāti. Visi pā  -
rējie klātesošie deputāti balsoja 
pret. Saprotamā kārtā! Mums  
tikai viena Latvijas Republika, 
kuŗā ir tikai viena valsts valoda – 
latviešu valoda, un, ja tik tiešām 
tik liels skaits pedagogu mūsu 
valstī joprojām neprot valsts 
valodu pietiekami, lai mācītu 
savu priekšmetu, tad kādā pa -
saulē tā būtu uzskatāma par 
normālu situāciju?!

Pagājušajā nedēļā pulcējās arī 
Pilsonības, migrācijas un sabied-
rības saliedētības komisija, lai 
spriestu par pērnruden Saeimā 
pieņemtu lēmumu – visiem tiem 
mūsu valsts iedzīvotājiem, kuŗi  
ir Krievijas federācijas pilsoņi, 
līdz šī gada pirmajam septem-
brim jānokārto valsts valodas 
pār baudījums vismaz A2 līmenī. 
Ja ne, tad varētu būt apdraudēta 
attiecīgās personas pastāvīgās 
uz  turēšanās atļaujas atjaunošana.

Datus par attiecīgajiem plā-
niem komisijā piedāvāja Valsts 
izglītības satura centrs. Atbilstoši 
Pilsonības un migrācijas dienes-
ta datiem, valstī ir 17 865 Krie-

vijas federācijas pilsoņi, kuŗiem 
jākārto valsts valodas eksāmens. 
Centra pārstāvji paziņoja, ka 
testēšana notiks Rīgā, Liepājā    
un Daugavpilī. Katrā pilsētā būs 
10 eksamināciju telpas ar 10 ek  s  ā-
mena kārtotājiem. Katru die  nu 
būšot trīs maiņas, un katru die -
nu līdz ar to eksāmenu varēs 
kārtot līdz pat 300 personām. 
Līdz ar to vismaz “uz papīra”, 
šķiet, sistēma ar tiem 17 865 pre-
tendentiem varēs tikt galā pa -
redzētajā laika posmā. Tā teikt – 
teorētiski.

Bet piedāvājums ir viena lieta. 
Ja liela daļa to, kuŗiem tagad jā -
kārto eksāmens, visu laiku kopš 
Krievijas pilsonības saņemšanas 
ir pavadījuši bez mazākās intere-
ses par latviešu valodu, tad diez 
vai nākamo nedēļu un mēnešu 
laikā tie būs cilvēki, kuŗi sapra -
tīs, ka nu valoda ir jāmācās čakli 
jo čakli, lai eksāmenu nokārtotu. 
Tā arī sēdes laikā pateica viens 
no deputātiem: “Priecē Valsts iz -
glītības satura centra apņēmība 
līdz rudenim spēt veikt šos valo-
das prasmes pārbaudījumus. Ir 
diezgan lielas šaubas par to, vai 
cilvēki tik īsā laikā aptvers to, ka 
tas ir nopietni, ka tiešām viņu 
uzturēšanās Latvijā var tikt ap -
grūtināta, ja viņi tomēr nemā cī-
sies latviešu valodu.”

Arī pret šo 19. janvāŗa sēdē 
iebilda deputāti no frakcijas Sta
bilitātei! Iesniedzot lēmuma pro-

jektu ar nosaukumu “Par neka-
vējošu deklarātīvo tiesību normu 
novēršanu un pārdomātu Imi-
grācijas likuma grozījumu iz -
strādi.” Minētie deputāti uzska-
tīja, ka paredzētais process nav 
īsti reāls. Visi pārējie klātesošie 
balsoja pret.

Citādi bija ar kārtējo priekšli-
kumu no portāla Manabalss.lv. 
Priekšlikuma nosaukums: “Aiz -
liegt ieņemt amatus valsts un 
pašvaldību institūcijās prokrem-
liski noskaņotām personām”. Te 
jākonstatē, ka tikpat labi to va -
rētu nosaukt citādāk: “Aizliegt 
Tat janai Ždanokai turpmāk kan-
didēt uz vietu Eiropas Parla men-
tā.” Ždanoka mūsu valsts polītikā 
ir kauna traips! Viņai aizliegts 
kandidēt Saeimas un pašvaldību 
vēlēšanās, jo Atmodas laikā un 
vēl pēc valsts neatkarības atja u-
nošanas viņa joprojām piedalī -
jās tādu organizāciju darbā, ku -
ŗas bija pret neatkarību. Eiropas 
Parlamentā neatkarīgās Latvijas 
deputāte ir bijusi daudz uzticī-
gāka Kremļa iedeologiem, nevis 
Latvijai un latviešiem. Īsi pēc 
paš reizējā genocīda sākuma Uk -
rainā, Eiropas parlamentā bija 
balsojums par rezolūciju, kuŗā 
tas tika nosodīts. Tikai 13 depu-
tāti balsoja pret, un Tatjana Žda-
noka bija viena no tām. Pērn 
oktobrī Saeima grozīja Eiropas 
parlamenta vēlēšanu likumu, lai 
aizliegumu, kāds attiecas uz Sa -

eimas un pašvaldību vēlēšanām 
iekļautu arī tajā. Grūti spriest, ko 
par to varētu teikt Eiropas Sa -
vienības tiesa, gan jau būs apgal-
vojumi par runas un izpausmes 
brīvību, kas garantēti mūsu 
Satversmē.

Komentāra rakstīšanas dienā 
kopš Latvijas Republikas neatka-
rības atjaunošanas bija pagājis   
31 gads un pieci mēneši. Ir 
skumji, ka joprojām par valsts 
valodu un tās statusu tiek lauzti 
šķēpi. Skolotājai, kuŗa neprot 
valsts valodu pietiekami, lai pa -
sniegtu savu priekšmetu, izglī-
tības sistēmā vieta, manuprāt, 
nedrīkst būt. Un pašreizējā ge -
nocīda laikā atbalstīt Kremli, tā 
fašistu un intereses – nu, to citādi 
kā par kretīnismu neuzskatīt ne -
kādi. Cits jautājums – kuŗā brīdī 
tas saistāms ar kriminālliku -  
mu? Tātad – Latvija mums ir 
tikai viena, latviešu valoda tikai 
viena, un ja kādam mūsu valsts 
iedzīvotājam tas nepatīk, trans-
ports virzienā uz austrumiem ir 
brīvi pieejams.
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Kaŗa posta sekas ir neaptvera
mas. Ir acīmredzamas šausmas, 
kas atstās iespaidu uz gadu desmi
tiem. Ukraiņu tautai ir nodarīta 
trauma, kas sāpēs vairāku paau
džu gaŗumā. Gluži tāpat kā mūsu 
tautai II pasaules kaŗā nodarītais, 
tas joprojām sāp tautiešiem abpus 
okeānam. Kaŗa ugunsgrēks iznī ci
na arī vērtības, kam būtiska nozī
me ukraiņu tautas identitātē – se 
nus mākslas darbus, rokrakstus, 
mūzeju kollekcijas. To drīz pēc ka  ŗa 
sākuma saprata ukraiņu in  teli
ģence un jau 1. martā izveidoja 
Uk  rainas kultūras mantojuma 
glāb šanas centru. Ar diviem šīs or 
ganizācijas darbiniekiem – Natā
liju Filēviču un Romānu Meteļski – 
man laimējās satikties, un viņi da 
lījās ar pieredzēto un paveikto.

Kā radās ideja rūpēties par 
Ukrainas mūzejiem bombar dē
šanas apstākļos?

Romāns. Tūlīt pēc 24. februāŗa 
bija izmisums un nesapratne par 
notiekošo. Bet vēlāk jau katrs no 
mums meklēja kādu iespēju, kā 
palīdzēt savai valstij, armijai un 
cilvēkiem. Neviens jau nezināja, 
cik ilgi šis kaŗš turpināsies. Ne -
viens arī nezināja – ar ko tas viss 
varētu beigties. Valdīja haoss un 
juceklis. Tad 1. martā pie manis 
uz biroju atnāca Natālija un vēl 
četri Ļvivas kultūras darbinieki. 
Natālija rosināja izveidot orga ni-
zāciju, kas palīdzētu mūsu mūze-
jiem, archīviem un dievnamiem. 
Tobrīd jau neviens šai virzienā 
neko nedarīja. Bet ideja bija skai d-
ra – ir jāaizsargā mūsu kultūras 
mantojums! Tā arī tapa Ukrainas 
kultūras mantojuma glābšanas 
centrs. Uzsākām saraksti ar visa 
veida organizācijām pasaulē, kas 
mums varētu palīdzēt. Ar ko? 
Vispirms jau ar iepakojumu un 
aizsargmateriāliem.

Lai sagatavotos brīdim, kad 
raķetes sasniegtu arī mūzejus…

Lai novāktu mūzeju ekspozī-
cijas, tās pareizi iesaiņotu un sa  ga-
tavotu iespējamiem triecieniem. 
Domājām arī par to, kā varētu 
aizsargāt mūsu skulptūras pilsētu 
laukumos, dievnamos. Kā aiz -
sargāt pieminekļus.    

Tad tā ir jūsu iniciātīva, ka 
šobrīd Ukrainas pilsētās lielie 
pieminekļi jau ir ar aizsarg rež
ģiem, bet dievnamos skulptūras 
ir iepakotas aizsargmateriālos?

Sākotnēji nevienam nebija ne -
kādu praktisku iespēju, nebija 
materiālu, lai to paveiktu, tāpēc 

Glābj Ukrainas mūzejus
Ar Natāliju Filēviču un Romānu Meteļski, “Ukrainas kultūras mantojuma glābšanas centra” 

izveidotājiem Ļvivā runāja Arnis Šablovskis

mēs centāmies visiem palīdzēt. 
ASV Kristīnes Lev fonda pārstāvji, 
ar kuru mēs ilgstoši sadarboja-
mies, ļoti operātīvi mums atsūtīja 
10 000 dolarus, un mēs jau ātri 
sākām risināt vissteidzamākos 
jautājumus mūzeju un kultūras 
mantojuma aizsardzībai. Šur tur 
bija nepieciešams ceļamkrāns, 
citur ātri vajadzēja aizsargma te-
riālus. Sazinājāmies ar mūzejiem 
visā valstī. Uzsākām darbu visur, 
kur vien vēl varēja nosūtīt naudu, 
kur vēl strādāja celtniecības mate-
riālu veikali un tos varēja nopirkt. 
Mūzeja darbinieki pirka finieri, 
metallu, minerālvati, lai aizsargā -
tu pašu vērtīgāko. Protams, ne -
vienam jau no mums nebija ie -
priekšējas kaŗa pieredzes. Nebija 
pieredzes, kā kaŗa apstākļos aiz-
sargāt vitrāžas, dievnamus, skulp-
tūras, pieminekļus. Bet mums 
palīdzēja mūsu kolēģi restaura-
tori. Mēs nofilmējām viņu in -
struk cijas, kuŗās viņi pastāstīja, kā 
to visu darīt. Bija gan mūsu – 
Ļvivas –  speciālisti, gan vēlāk šādi 
elektroniski saņēmām arī pado-
mus no Eiropas un ASV kolē-
ģiem. Tas bija svarīgi īpaši tad, 
kad jau pienāca pirmie modernie 
aizsargmateriāli no Eiropas val-
stīm un ASV, jo liela daļa mūzej-
nieku, mani ieskaitot, nezināja, ko 
ar to darīt. Vērsāmies pēc palī-
dzības arī pie Metropolītēna mū -
zeja Ņujorkā, un arī viņi uzņēma 
vairākus videoklipus par to, kā 
strādāt ar iepakojuma materiā-
liem… Atsaucās arī mūsu poļu 
draugi – Polijā tika izveidots Pa -
līdzības fonds Ukrainas mūze-
jiem, tas darbojas pie Varšavas 
Sacelšanās mūzeja. Viņi ir vieni 
no mūsu lielākajiem atbalstī tā-
jiem. Pie viņiem nokļūst Ukrai-
nas mūzejiem domātā palīdzība 
no visas pasaules, kas vēlāk pa 
dzelzceļu un ar auto pārvadātāju 
palīdzību nonāk pie mums. Mēs, 
savukārt, to pārsūtām tālāk mū -
zejiem visā Ukrainā. Mums pa -
līdz arī Kanadas restaurācijas in -
stitūts. Instrukcijas kā mūzeju dar-
biniekiem rīkoties izplatījām in -
ternetā. 

Sava darba gaitā piedzīvojām 
arī ļoti neaizmirstamus mirkļus, 
viens no spilgtākajiem – kad no 
Dņepras evakuācijas autobusi 
agri no rīta, vēl pat naktī, uz Ļvivu 
no kaŗa zonas atveda bāreņus,   
bet atceļā jau aizveda aizsarg ma-
treālus reģiona vietējiem mūze-
jiem. 

Daudzos gadījumos mums nā -
cās arī no jauna izgudrot velosi
pēdu, jo ne visur kaŗa apstākļos 
bija iespējams aizvest aizsargma-
teriālus. Tādos gadījumos devām 
rekomendācijas, kā izmantot pa -
šas vienkāršākās lietas. Piemēram, 
izrādās, ka parastā džinsa drēbe 
ļoti slikti deg, un arī to var lietot, 
iesaiņojot vērtīgus eksponātus,    
lai tie nedegtu. Var lietot arī spec-
ap ģērba materiālu. Mācījām lietot 
to, kas vien ir pie rokas laikā, kad 
nav īpašu resursu, zināšanu un 
materiālu. Ļoti bieži nācās, jo īpa-
ši kaŗa sākumā, mūzeja direkto-
rus arī iedrošināt aktīvākai rīcībai.

No ārzemēm saņēmām 400 
īpa   šus ugunsdzēšamos aparātus, 
ar kuŗiem var nekaitīgi dzēst ugu-

ni arī no mākslinieciskiem ko -    
ka darbiem – ikonām, baznīcu 
svētgleznām. Apguvām tik daudz 
vienkāršu iemaņu, kas miera lai-
kos nav nepieciešama

Atgādinājām arī baznīcu pār-
stāvjiem to, ka blakus ikvienai 
koka baznīcai vienmēr jābūt lielai 
mucai ar ūdeni. Daudziem tas 
bija atklājums. Ap koka baznīciņu 
arī ir jāizrok riņķī grāvītis, lai 
ugunsgrēka gadījumā uguns ne -
nokļūst līdz pašai baznīcai. Kaŗš 
mums atklāja ļoti daudz jaunu pa -
tiesību un izaicinājumu. Bet lai-
kam jau tomēr nekad nav iespē-
jams īsti būt gataviem kaŗam. 

Saka: palīdzot citiem, mēs ga 
rīgi patiesībā palīdzam vis pirms 
jau paši sev. Savā ziņā tas, šķiet, 
notiek ar Eiropas valstīm un 
ASV, kas, palīdzot Ukrainai, pa 
līdz vairot savā zemē iztrūks to
šās vērtības – vispirms jau em 
pā tiju, līdzjūtību …

Natālija. Arī mēs, palīdzot Uk -
rai nas mūzejiem, palīdzējām un 
palīdzam vispirms jau paši sev. 
Mums tā bija izeja no situācijas,  
jo mēs vairs īsti nezinājām, kā 
dzīvot tālāk. Ar kaŗavīriem un 
bēgļiem jau nodarbojas tik dau-
dzi. Bet mēs atradām kādu jaunu 
un arī ļoti svarīgu nišu. Tā mēs 
tiešām sev palīdzējām, un visu-
pirms jau psiholoģiski. Turklāt ne 
jau uzreiz  kļuva skaidrs, un tikai 
tagad mēs to zinām, ka šī kaŗa 
mērķis Ukrainā vispirms ir iz -
nīcināt mūsu nacionālo identi -
tāti. Krievija cenšas pierādīt, ka 
Uk  rainai nav savas vēstures, ka 
Ukraina, viņuprāt, ir tikai tāds 
piedēklis. Tas kļuva skaidrs vēlāk, 
kad viņi jau sāka izlaupīt mūsu 
mūzejus, aizvedot visas svarīgākās 
vērtības, eksponātus. Un viņi to 
turklāt nedara tāpēc, ka viņiem 
vajadzētu kādus zelta stieņus vai 
kādas senas vēsturiskas skulptū-
ras, bet tikai tāpēc, ka viņi vēlas 
pierādīt, ka šeit nekādas nacio-
nālās identitātes nekad nav bijis. 
Cenšas iznīcināt mūsu senākās 
vēstures relikvijas. Tā arī ir mūsu 
galvenā misija patlaban – aizsar-
gāt savas tautas pamatvērtības, 

liecības par mūsu senāko iden-
titāti. 

Ir arī gadījumi, kad esam tiešā 
nozīmē izglābuši gan mūzejus, 
gan cilvēkus. Piemēram, Harkivā 
bija kāds privāts etnografiskais 
mū  zejs, veltīts tautas mākslai, ne -
tālu no pilsētas. Tur jau bija ap -
šau des. Mūsu centrs palīdzēja mū -
  zejam sapakot visu ekspozīciju  
un to evakuēt. Izglābām gan cil-
vēkus, gan pašu kollekciju… Kaŗa 
apstākļos tam nav nozīmes – liels 
vai mazs mūzejs, ir vienkārši 
jāpalīdz! 

Vai palīdzat arī mūzejiem 
territorijās, kuŗas kādu laiku ir 
bijušas okupētas?

Natālija. Tur gan pārsvarā vairs 
nekā nav, vien izdedzināta zeme… 

Romāns. Kādreiz okupētās ter-
ritorijas pārsvarā ir nomīnētas. 
Bet tikko parādās tāda iespēja –  
sniedzam palīdzību arī tur. Drīz, 
piemēram, sūtīsim savu palīdzību 
uz Hersonu. 

Kas šobrīd ir pats svarīgākais, 
pats nepieciešamākais jūsu dar
bam?

Romāns.  Patlaban svarīgākais, 
lai pārciestu uzbrukumu laiku 
mūsu elektrības infrastruktūrai,  
ir ģeneratori un gaisa žāvētāji. Tās 
ir divas pašas aktuālākās vajadzī -
bas, lai mūzeji neaizietu bojā

Tos var iegādāties arī uz vie
tas?

Šobrīd viss, kas te bija pieejams, 
jau tiek lietots. Tādēļ labāk un 
lētāk būs, ja atvedīsiet no ār  ze-
mēm.

Cik maksā mūzejam noderīgs 
ģenerators un gaisa žāvētājs?

Romāns. Lētākie muzejiem 
no  derīgie gaisa žāvētāji maksā, 
sākot no 250 eiro, taču cenšamies 
iegādāties nedaudz kvalitatīvā -
kus – par aptuveni 400 eiro, arī 
dīzeļģeneratori ir aptuveni tādā 
pašā cenā. Mūzejiem jau nevajag 
neko lielu. Nav runa par pilnīgu 
mūzeju darba atjaunošanu, galve-
nais ir, lai mūzejs ziemā neaizsalt,  
ja tas notiktu, tad gan visas tā 
vērtības būs pagalam. 

Pagaidām esam palīdzējuši kā -
diem 100 mūzejiem Ukrainā. Tas 

nav plašajā Ukrainā daudz, tomēr 
daudz vairāk nekā nemaz. 

Lūgumu palīdzēt jau droši 
vien ir daudz vairāk nekā spējat?

Jā, lūgumu ir daudz vairāk. 
Vieni raksta mums, citi raksta uz 
Poliju. Dažkārt arī vienkārši at -
brauc un lūdz. Galvenais, lai palī-
dzība nonāktu līdz katrai vietai, 
kur tā ir nepieciešama. Vispirms 
cenšamies palīdzēt nacionālās 
nozīmes mūzejiem, bet iespēju 
robežās neatsakām nevienam.

Vaicāju Romānam arī dažus 
jautājumus, kas skaŗ varonīgās 
Ukrainas un ukraiņu tautas īpašo 
gara spēku, ko patlaban vērojam.  

Kas tad ir pats svarīgākais 
ukraiņu identitātē?

Brīvība. 
Un kas gan ir brīvība?
Tiesības izvēlēties. Man ir jābūt 

tiesībām izvēlēties. Un ne tikai 
polītiskā nozīmē. Man ir jābūt 
tiesībām izvēlēties, kur es dzīvošu, 
uz kādu baznīcu iešu. Es noteikti 
nevēlos, lai valsts norādītu, kas 
man būtu jādara. Man ir jābūt tie-
sībām pilnīgai sevis realizācijai. 
Tā arī ir brīvība. 

Brīvība, kas jau ir Rietum
eiropā un Amerikā?

Mums brīvības vērtības apziņa 
tomēr ir nedaudz vairāk attīstīta. 

Kādā ziņā?
Mēs par savu brīvību nebai dā-

mies arī nomirt. Kad tikko sākās 
kaŗš, es runāju ar daudziem ār -
zemniekiem. Ja kas līdzīgs no - 
tiktu viņu valstī, gandrīz visi viņi 
emigrētu. Vairumā. Un ko gan jūs 
darītu, ja kas tāds notiktu jūsu 
zemē? 

Es droši vien paliktu, bet jau
nāka paaudze, iespējams, rea
ģētu dažādi… Rietumeiropu un 
Ameriku vērtību ziņā ir deg ra
dējis pārlieku lielais materiā
lisms.

Jā, tā arī ir. 
Tāpēc jautājums – kas būs pēc 

uzvaras?
Tad pasakiet jūs – kas ir Uk -

rainas uzvara? Ko jūs ar to sapro-
tat?

Daudzi uzskata, ka Ukraina  
ar savu varoņdarbu jau ir daudz 
ko mainījusi Eiropā. Piemēram, 
Vācijas polītiskās nostādnes ir 
mainījušās. Tas ir parodoksāli, 
bet Krievijas ļaunums un Ukrai
nas upuris dod tik daudz laba 
pasaulei un arī cerību labai 
Eiropas nākotnei. Uzvara, ma  nu
 prāt, nozīmē arī atgūt ne tikai 
territorijas, bet aktīvāk aplie ci
nāt tās vērtības, kuŗas Ukraina 
patlaban aizstāv un arī to, ka 
Ukrainas ietekmē šajā ziņā mai
nās visa pārējā pasaule.  

Es saprotu par ko jūs runājat, 
bet tad, kad būs uzvara, ko gan  
tas nozīmēs praktiski? Vai Ukrai-
na atgriezīsies savās robežās? Vai 
mēs sev atgūsim Krimu? Jā, tās 
būs mūsu mazā uzvara. Bet kad 
gan iestāsies lielā uzvara? Pat ja 
mēs atgriezīsimies pie savas valsts 
1991. gada robežām, vai tad šis 
kaŗš būs beidzies? Jums jāsaprot, 
ka kamēr Krievijas purvā kaut kas 
nemainīsies, kamēr tur nemai-
nīsies vara, mēs joprojām dzī vo-
sim pastāvīga kaŗa stāvoklī. Jā  sa-
prot, ka robežu atgūšana vēl to -
mēr nenozīmēs kaŗa beigas.    

Ukrainas kultūras mantojuma glābšanas centrs saņēmis 
kārtējo vērtīgo kravu. Pirmā ko labās – centra idejas autore un 
izveidotāja Natālija Filēviča // Foto no Ukrainas kultūras man-
tojuma glābšanas centra archīva
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Jautājums par valsts iekšējo un 
ārējo drošību ir bijis aktuāls visus 
Latvijas atjaunotās neatkarības 
g  adus. Protams, Latvijas dalība 
NATO ārējo, militāro drošību ir 
ļoti stiprinājusi, bet jau pirms 
Krie vijas uzsāktā kaŗa Ukrainā 
bija labi redzams, ka mūsdienu 
technoloģijas ļauj plaši izvērst t.s. 
hibrīdkaŗu, viltojot informāciju 
un manipulējot ar to. Tāpat nav 
noslēpums, ka iekšējā un ārējā 
drošība ir cieši saistītas un ka cil-
vēku noskaņojums un attieksme 
pret valsti to nopietni ietekmē. 
Savukārt ar attieksmi un noska-
ņojumu var manipulēt, to var vei-
dot. Tādēļ Krievijas uzsāktā kaŗa 
laikā jautājums par Krievijas iz -
lūkdienestu darbību un ietekmes 
aģentiem Latvijā ir kļuvis ļoti ak -
tuāls. Savukārt, runājot par ietek-
mes aģentiem, nākas atcerēties 
par bijušajiem PSRS VDK aģen-
tiem un ziņotājiem Latvijā jeb par 
to, kā notika t.s. “čekas maisu” 
pārņemšana, cik ticama ir tajos 
atrodamā informācija un vēl citi 
jautājumi, kuŗi saistīti ar VDK. 
Tādēļ vērts mazliet atskatīties vēs-
turē.

Īss ieskats vēsturē
Kā zināms, Latvijas PSR Aug-

stākā Padome (AP) 1990. gada        
4. maijā pieņēma deklarāciju “Par 
Latvijas Republikas neatkarības 
atjaunošanu”, bet reāla neatkarī -
ba, protams, iestājās vēlāk. Jāpie-
bilst, ka Deklarācijā tika iekļauts 
5. punkts, kas noteica pārejas pe -
riodu Latvijas Republikas valsts 
varas de facto atjaunošanai. Pāre-
jas periodam bija jānoslēdzas ar 
Saeimas sasaukšanu vispārīgās, 
vienlīdzīgās, tiešās, aizklātās un 
proporcionālās vēlēšanās. Tikmēr 
par augstāko valsts varas īste no-
tāju pārejas laikam tika atzīta 
Aug stākā padome. Pārejas periods 
strauji noslēdzās 1991. gada 21. 
augustā, kad, reaģējot uz apvēr su-
ma mēģinājumu Maskavā, kuŗa 
mērķis bija izbeigt PSRS prezi-
denta Michaila Gorbačova uz -
sāk to demokratizācijas procesu, 
Latvijas Republikas Augstākā pa -
dome steidzamības kārtā pie ņē-
ma  konstitucionālo likumu “Par 
Latvijas Republikas valstisko sta-
tusu”, de facto pasludinot pilnīgu 
valstisko neatkarību.

1991. gada 24. augustā LR AP 
pieņēma lēmumu “Par PSRS 
valsts drošības iestāžu darbības 
izbeigšanu Latvijas Republikā”, 
kas paredzēja likvidēt LPSR VDK. 

Pirms trīs gadiem, 2019. gada 
maijā, Dr. hist. Ainārs Bambals, 
Lat vijas Nacionālā archīva Lat vi-
jas Valsts archīva eksperts, rakstīja 
žurnālā “Jurista Vārds”, ka “Latvijā 
bijušās Latvijas PSR (turpmāk – 
LPSR) VDK dokumenti sagla bā-
jušies fragmentēti, dokumentu 
pār ņemšanas process līdz šim nav 
bijis pārskatāms, nav zināms – 
kāda veida dokumentus un cik 
skrupulozi atbildīgās institūcijas 
tos ir pārņēmušas. Laikā no 1991. 
gada septembŗa līdz 1993. gada 
beigām tie tika sadalīti starp valsts 
institūcijām – Latvijas Valsts ar -
chīvu (turpmāk – LVA), Proku-
ratūru, Latvijas Republikas Aug-
stāko padomi (turpmāk – LR 
AP), Totālitārisma seku doku-

“Pazaudētā” lustrācija un Latvijas drošība
 Pensionēts jurists Klementijs Rancāns intervijā Sallijai Benfeldei

mentēšanas centru (turpmāk – 
TSDC), Iekšlietu ministriju (turp-
māk – IeM), vēlāk Polici jas aka-
dēmiju”.

Lai kontrolētu likvidētās LPSR 
VDK operatīvās darbības izbeig-
šanu un pārņemtu tās īpašumu, 
tika izveidota speciāla LR AP ko -
misija, kuŗa nodarbojās ar jau tā-
juma juridisko pusi, izveidoja ko -
misiju sarunu vešanai ar PSRS 
VDK u.c. Lai paveiktu visu vaja-
dzīgo, AP komisija darbam varēja 
pieaicināt speciālistus.

 1991. gada vasaras nogalē un 
rudenī Valsts archīvu ģenerāl di-
rekcija ( VAĢ), kuŗai LR AP bija 
uzdevusi pārņemt LKP un VDK 
dokumentus, izveidoja vienu vie-
notu “Latvijas Komūnistiskās 
par  tijas un LPSR Drošības ko -
mitejas archīvu pārņemšanas    
ko  misiju”, kas pārņēma LKP un 
VDK do  kumentus, komisijas 
pirmā sēde sanāca 1991. gada 
26.  augustā. Savukārt komisija 
1991. gada 4. septembrī izveidoja 

darba grupu LPSR Drošības ko -
mitejas archī va dokumentu pār-
ņemšanai. 

Par dokumentu pārņemšanu, 
par to, vai daļa no tiem netika 
iznīcināti jau pirms to pārņem-
šanas, vai kartotēkai un citiem 
dokumentiem var ticēt un vai     
t.s. “čekas maisu” publiskošanai 
bija liela jēga, diskusijas notiek    
jo  pro jām. Ir sa  pro tams, ka esošie 
VDK dokumenti neļauj veidot 
pilnīgi objek tīvu ska  tījumu, ne  at-
klāj visu in  for mā ciju par to jau tā-

jumu, kas iedzīvotājus interesē 
visvairāk – proti, par čekas ziņo-
tājiem, turklāt arī esošie doku-
menti tiek dažādi skaidroti. 
Skaidrs ir arī tas, ka, visticamāk, 
daļa no viņiem atkal klusiņām 
strādā, jo lustrācijas nebija, un 
šodien šos cilvēkus var šanatažēt 
un piespiest izplatīt Krievijai va -
jadzīgus uzskatus vai darbības. 
Jāpiebilst, ka 1993. gada 16. martā 
LR Augstākā Padome pieņēma 
lēmumu, saskaņā ar kuŗu bijušās 

LPSR VDK dokumenti tiek no -
doti AP Totalitārisma režīmu 
noziegumu izmeklēšanas komi -
sijai. 1993. gada 23. maijā  komisi-
ja minētos dokumentus nodeva 
uzglabāšanai un izmantošanai 
Totalitārisma seku dokumentē ša-
nas centram (TDSC). 2006. ga  dā 
TDSC bijušais direktors Indulis 
Zālīte  “Latvijas Avīzei” dokumen-
tu pārņemšanas procesu komen-
tēja: “Notikumi 1990. – 1991. gadā 
risinājās tik ļoti strauji (īpaši pēc 
1991. gada augusta puča), ka Lat-

vija nespēja organizēt vienotu 
taktiku VDK lietu pārņemšanas 
procesā. Pastāvēja LR Augstākās 
Padomes komisija, pastāvēja LR 
Ministru Padomes komisija un 
abas katra par sevi meklēja risi-
nājumus, veica nesaskaņotas dar-
bības, tajā skaitā sarunas ar PSRS 
VDK pārstāvjiem. Īpaši chaotiska 
situācija izveidojās pirmajās die-
nās pēc puča, kad PSRS VDK 
augstākā vadība (Krjučkovs) bija 
arestēta, bet dažādu līmeņu PSRS 
VDK priekšnieki steigšus bija 
devušies atvaļinājumos. LPSR 
VDK kā PSRS VDK integrēta 
sastāvdaļa faktiski palika bez va -
dības”.

Tādēļ uz īsu sarunu aicinājām 
vienu no toreizējās VDK darbī -
bas pārtraukšanas valdības komi-
sijas locekļiem,  pensionēto juris-
tu un bijušo Iekšlietu ministrijas 
(IeM) operatīvo darbinieku, bi -
jušo Rīgas tiesas apgabala proku-
roru Klementiju Rancānu.

***
Klemetijs Rancāns, vaicāts, kā 

savulaik izlēma strādāt padomju 
milicijā, pastāstīja, ka vidusskolas 
laikā dzīvojis pie radinieka Rīgā, 
strādājis, lai varētu iztikt, tāpēc 
mācījās vakarskolā. Tad viņu ie -
sauca armijā, un vidusskolu jau-
neklis pabeidza jau pēc armijas. 
Milicijai bija kopmītnes, vajadzēja 
kādu profesiju, tādēļ aizgājis mā -
cīties uz Pārdaugavas milicijas 
skolu, kuŗā mācoties alga tika sa -
glabāta un kur apguvis operatīvo 
un izmeklēšanas darbu. Strādājis 
milicijā un ar laiku kļuvis skaidrs, 
ka bez augstākās izglītības pie 

augstākas pakāpes un lielākas al -
gas netiks, bet jau bija ģimene, 
piedzimis bērniņš. Tādēļ Rancāna 
kungs iestājies Maskavas Juridis-
kās augstskolas Minskas filiālē, 
kur neklātienē mācījies vairāk 
nekā četrus gadus.

Kā kļuvāt par čekas doku
mentu pārņemšanas grupas va 
dītāja vietnieku?

Tolaik biju Augstākās Padomes 
deputāta Viļa Selecka palīgs, jo 
biju nodienējis jau 25gadus, biju 
izdienas pensijā, vēlāk savu darbu 
iekšlietu sistēmā atjaunoju. Tolaik 
dzīvoju laukos, Baldonē, kur ne -
bija telefona. Izrādās, Seleckis vē -
lējās, lai es kļūtu par dokumentu 
pārņemšanas grupas va  dītāju, bet 
uzreiz mani nevarēja sameklēt, 
tādēļ par vadītāju kļuva jurists 
Aivars Borovkovs, kurš savulaik 
bija mans skolnieks, ministrijā 
ap  gūstot izmeklēšanas praktiskās 
lietas. Kad aizbraucu uz Rīgu, uz -
zināju, ka esmu iecelts par šīs    
grupas vadītāja vietnieku. Doku-
men tu pārņemšana bija manā 
ziņā, visus brīdināju, ka nekādas 
paš darbības nedrīkst būt un se -
koju, lai tie visi tiek savākti un 
nodoti tālāk. Tiesa gan, visus do -
kumentus, kas bija saistīti ar kad-
ru lietām, pārņemt man neiz de-
vās, jo gan no Maskavas, gan vie-
tējās VDK augstas pakāpes virs-
nieki centās iejaukties, un VDK 
do  kumentu sūtīšana uz Maska -
vu sākās vēl pirms sāka strādāt 
mūsu grupa.

Ar dokumentu pārņemšanu, 
sakārtošanu un nodošanu strā-
dāju aptuveni pusotru gadu, biju 
pārņēmis arī Informācijas centra 
skaitļojamās iekārtas lielos diskus.  
Viss tika likts seifos, tie piepildīja 
veselu telpu. Tomēr kādu dienu, 
kad atnācu uz darbu, bija pazu-
duši pārņemtie datori.

Kā tas bija iespējams?
No Maskavas bija ieradies kāds 

VDK ģenerālis. Dienu iepriekš 
viņš ieradās pie manis un lūdza 
atdot piecus datorus, lai aizvestu 
uz Maskavu. Šajos datoros bija 
aģen tu uzskaite, jau biju sarunā -
jis datu atšifrēšanu.  Ģenerālim  
rakstiski atbildēju, ka tas nav ie -
spējams, to izvešanai man būtu 
vajadzīgs Ministru Padomes rak-
stisks rīkojums. Tovakar no darba 
aizgāju ap astoņiem vakarā, bet, 
kad nākamajā dienā ierados, da -
toru vairs nebija. Man darīja zi  -
nā mu, ka tie jau aizvesti uz Ma - 
s kavu – rīko jums bijis jau iepriek-
šējā vakarā, ar toreizējā Mini -    
stru Kabineta priekšsēdētaja Ivara 
God maņa re  zolūciju izvedama-
jiem datoriem nodrošināta spe-
ciāla apsardze, ar kuŗu datori jā -
nogādā līdz vilcienam uz Mas ka-
vu. Mūsu apsar dzei ēkā dots rī -
kojums to neaiz turēt un nekon-
trolēt. Kad no rīta ierados darbā, 
datori jau bija ceļā uz Maskavu.  
Es šo Godmaņa rīkojumu nere-
dzēju. Ar vārdu sakot, datori tika 
aizvesti, kamēr manis nebija, 
ne    ko vairs nevarēju darīt. Arī če -
kisti sacīja, ka bijis Godmaņa 
parakstīts dokuments, bet, kā jau 
sacīju, es to nekad neesmu re -
dzējis.

Klementijs Rancāns: “Kāpēc bija tāda 
pretestība lustrācijai? Ja būtu bijusi lu 
s trācija, šantāžas iespēju nebūtu, bet 
ta  gad tā ir kā ierocis Ma  ska vai. 
Atjaunotās neatkarības gados ir bijis 
ne viens vien dīvains lēmums, un ne 
jau visus var skai drot ar nezi nā šanu, 
muļķību vai al  katību. Tādēļ ne  notikusī 
lustrācija jo    pro jām Latvijai ir bīstama. 
Juridiski mēs ne  ko pašlaik nevaram 
pierādīt, tās tiesas, kas kon statē, ka 
nav bijis saver vēšanas un nav bijis 
darba čekas labā, manuprāt, neko 
nepierāda. Tādēļ jābūt ļoti uzma nī
giem un vērīgiem.”

(Turpinājums 15. lpp.)
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Grāmatas jums piesūtīs pa 
pastu (t.sk. pasta izdevumi).

Rakstiet Inesei Zaķis
6051A Sun Blvd #604,

St. Petersburg, Florida 33715

40,– USD

Pērciet un dāviniet 
Amerikas draugiem!

VIĻA VĪTOLA 
grāmata par Krieviju

ANDRIS KĻAVIŅŠ

“Viņpus upes tā dziedāja, /Kā tie 
veļu suņi rēja;”/ latv.t. dz.*

Viens no mūsu Atmodas līde-
ŗiem Dainis Īvāns pirms pāris 
dienām iezīmēja diezgan drūmu 
ainu, sakot: “Latvija ir pilna ar ie -
tekmes aģentiem, gan Krievijas 
specdienestu darbiniekiem, kuŗi 
prot savu darbu. Savukārt daļa 
sabiedrības, nespēdama atsijāt 
grau dus no pelavām, ļoti ātri pa -
dodas saukļiem, kuŗos Latvija tiek 
dēvēta par neizdevušos valsti…” 
Īvāns brīdina par bīstamiem sig-
nāliem pēc pēdējām vēlēšanām, 
kad jūtama vēlme satuvināties 
Apvienotajam sarakstam ar Za  ļo 
un zemnieku savienību (ZZS), 
kas “izķeksēja no cietuma notie-
sā tu noziedznieku.” Īvāns: “Ja ZZS 
tiks pie varas, ar mums ir cauri. 
Mēs kļūsim kā Gruzija – par pro-
krievisku republiku”.

Kāds sakars Īvāna izteiku -
miem ar vēsturiski ne tik seno 
leitn anta Edgara Oliņa “apvēr su-
mu” Valmierā? Kas tad īsti notika 
21. janvārī pirms 96 gadiem?

1927. gada 20. janvāŗa vakarā 
Valmieras Tirgotāju un rūpnieku 
namā notika ballīte, kuŗā pie da-
lījās arī divi Valmierā dislocētā     
8. Daugavpils kājnieku pulka  
virs nieki. Kā jau vakarēšanā ar ie -
dzeršanu gadās, raisījās sarunas, 
kuŗās tika apšaubīta kārtība ar -
mijā un kaŗavīru gatavība klau -  
sīt virsnieku pavēlēm. Dzirdētais 
un, iespējams, arī izdzertais uz -
jundījis 26 gadus vecajam leit-
nantam Edgaram Oliņam “prūšu 
virsnieka” garu. Atgriezies kazar-
mās Kaugurmuižā, Oliņš ar “trau k-
smi” pamodinājis divu rotu ka -
reivjus (kaŗa ministrs Rūdolfs 
Bangerskis izmeklēšanā minēja 
ap 40 kareivju), pavēlējis apbru-
ņoties un vedis uz pilsētu. Kāds 
no kareivjiem nejauši izšāvis. Pa -
modušies virsnieki un, redzot 
skrienam bruņotus vīrus, ziņo -
juši bataljona komandierim. Pa  

“Veļu suņi gari kauc” 
21.janvārī apritēja 96 gadi kopš “apvērsuma” Valmierā

to laiku Oliņa kareivji ieņēma 
Jāņparka dzelzceļa staciju, Val-
mieras pašvaldības iestādi, pastu, 
telegrafa un telefona centrāli. Tika 
nosūtīta telegramma Cēsu gar -
nizonam ar aicinājumu pievie-
noties apvērsumam. Drīz vien ie -
radās bataljona komandieris plnt. 
Mārtiņš Kasparsons un arestēja 
leitnantu, bet kareivji tika aizsū -
tīti uz kazarmām. Sešos no rīta 
“apvērsums” bija likvidēts. Viss 
bija noticis tik klusu, ka vietējie 
iedzīvotāji par notikušo uzzināja 
tikai 22. janvārī, kad no Rīgas ie -
radās izmeklēšanas komisija un 
pienāca laikraksti.

Iekšpolītiskā situācija Latvijā 
pieļauj, ka 1927. gada Valmieras 
no  tikumiem bija meklējami 
daudz plašāki un ne tikai iekš-
polītiski procesi un intereses. Tajā 
situācijā iespējama varbūtība, ka 
Oliņa prātu vadīja gan Maskavas 
laikrakstu ziņas, gan Krievijas 
degvīns. Šī simbioze kādam leit-
nantam kļuva par pamudināju-
mu, lai iejustos varoņa lomā, bet 
kādai lielvalstij tā varbūt kļuva   
par ieroci, lai ar svešam rokām 
ietekmētu un virzītu sev labvēlīgo 
situāciju. Latvijā kreisos sociāl de-
mokratus patiesībā fakti intere-
sēja maz. Valmieras notikumi  
bija izdevība, lai ar strādnieku     
sa  pulcēm un demokratijas aiz - 
 stāv ju deklarācijām vēlreiz vērs -
tos pret labējo presi un polītiķiem.

Vēsturnieki, izskatot apvērsu -
ma versiju armijas kontekstā, pa -
matoti secina, ka, no iespēju un 
resursu viedokļa, lielāks pamats 
meklēt militāra apvērsuma var-
būtību ir augstākās virsniecības 
un polītiķu aprindās. Savs pa - 
mats tam varēja būt, ievērojot 
Latvijas armijas komandiera ģe -
nerāļa Pē  tera Radziņa nostāša -
nos pirmās nacionālās organi zā-
cijas priekšgalā. Tas deva iemeslu 
socialdemokratiem sākt asu uz -
brukumu it kā bijušo cara virs-
nieku ieviestajam “fašisma ga -

ram” armijā. Turklāt atklājās, ka 
Oliņš savulaik dienējis Kolčaka 
armijā un atgriezies Latvijā ar 
Troickas pulku. Bet tas arī bija 
viss. Nekas cits nedeva iemeslu 
domāt par iespējamu virsnieku 
sazvērestību. Kā tolaik rakstīja 
“Jaunākās Ziņas”, – tā drīzāk bija 
viena garīgi nelīdzsvarota un ie -
dzēruša avantūrista rīcība. Tur -
klāt tiesā atklājās, ka Oliņš laikā 
starp ballīti klubā un “puču” vēl 
paspējis apmeklēt Valmieras “mē -
belētās istabas”, kur apciemojis 
“jaunkundzes”. Tā arī Oliņu ne -
no tiesāja, bet atvaļināja no armi-
jas veselības stāvokļa dēļ. Latvijas 
sabiedrība arī neticēja, ka armijā 
un jo sevišķi – virsniecībā varētu 
būt ieperinājušies nodevēji.

Aizdomas, ka “apvērsumu” plā-
nojuši polītiķu grupējumi, palie-
lināja polītiskā spriedze Latvijas 
iekšpolītikā, kad 1926. gada no -
galē notika labējo spēku apvēr-
sums Lietuvā. Interesanti, ka 16. 
decembrī padomju konsuls in -
formējis Lietuvas premjeru Sležē-
viču par iespējamu apvērsumu 
naktī uz 17. decembri, bet Sle-
žēvičus to nav ņēmis vērā. Latvijā 
no 1926. – 1928. gadam bija “krei-
sā” valdība – Marģera Skujenieka 
kabinets. Bija iestrēgušas sarunas 
ar Maskavu par neuzbrukšanas 
un garantiju līgumu. PSRS cerēja 
uz Latvijas nostājas maiņu un 
“kreisās” valdības pakļaušanos tās 
noteikumiem.

Dīvainā kārtā pirmais par fa -
šistu apvērsuma draudu Latvijā 
1927.gada sākumā ziņoja pa -
domju laikraksts “Izvestija”. Tika 
pat minēti “fašistiskās kustības” 
vadoņu vārdi – ģenerālis Pēteris 
Radziņš, plkv. Eduards Aire, plkv. 
Ludvigs Bolšteins. Bet pašā Val-
mieras notikumu priekšvakarā 
turpat parādījās raksts “Dienas-
kārtībā Latvija”, kas vēstīja, ka fa -
šisti no vārdiem pāriet pie dar-
biem. “Oliņa pučs” tika izmantots, 
lai vēlreiz parādītu padomju 

pilsoņiem “buržuāziskās Latvijas 
patieso seju”, izdarot spiedienu 
sev labvēlīgam iznākumam, ja sa -
runas par līgumu atsāktos. Tur-
klāt Oliņa avantūra palīdzēja krie-
viem ar Latvijas kreisās valdības 
rokām patīrīt armijas vadītāju 
rindas, jo no amata tika atbrīvots 
štaba priekšnieks ģenerālis, Brī-
vības cīņu dalībnieks, ar Lāčplēša 
Kaŗa ordeni apbalvotais Eduards 
Aire. Vēlākos padomju “Latvijas 
fašisma” pētnieku darbos inci-
dents Valmierā apauga un tika 
pa  sniegts kā nopietns “fasistisks 
pučs”, kuŗu vadījis ģenerālleit-
nants Oliņš. Lielāka nozīmīguma 
pēc, leitnantam “piešķirta” ģene-
rāļa pakāpe. Pretstatā sociālde-
mo kratu presē izvērstajai “fašisma 
draudu” kampaņai lielākā daļa 
latviešu sabiedrības notikušo vēr-
tēja ar reālu skatu un “apvērsu  -
ma” apzīmējumu lika pēdiņās. 
Noso dot notikušo, nosauca to par 
ga  rīgi nelīdzsvarota avantūrista 
izlē cienu, vienlaikus izsakot ne -
apmierinātību ar disciplīnu ar -
mijā. Bet kādai lielvalstij notiku-
šais bija ierocis, lai īstenotu savus 
mērķus un ietekmētu tālāko no -
tikumu gaitu. 

Latvijas armijas komandieris 
Valmieras notikumu laikā bija 
ģenerālis Pēteris Radziņš. Gan 
Rīgā, gan Kijivā ir iela, kas no -
saukta latviešu ģenerāļa un Brī-
vības cīņu varoņa Pētera Radziņa 
vārdā. Rīgā tas ir Krasta ielas sā -
kuma posms no 13. janvāŗa ielas 
līdz Jēzusbaznīcas ielai, kas 2017. 
gadā tika pārsaukts par Ģenerāļa 
Radziņa krastmalu. Savukārt Ki -
jivā tā ir maģistrāla iela Dņepras 
labajā krastā. Kas bija ģenerālis 
Radziņš un kādēļ viņu atceras arī 
Ukrainā? Radziņš 1920.gadā rak-
stīja: “Krievija, zaudējot Ukrainu, 
zaudē pusi no sava spēka un pa -
liek pilnā vārda nozīmē par Āzijas 
valsti.  Ukrainai  nav nekas vaja-
dzīgs no Krievijas, un, būdama 
patstāvīga, tā sāktu spēlēt lielu 
lomu visā Eiropas polītikā. Krie-
vija bez Ukrainas turpretim zaudē 

visu savu lomu Eiropā.” Šīs rindas 
it kā rakstītas šodien, tomēr pa -
tiesībā tās tapušas vairāk nekā 
pirms 100 gadiem. Ģenerālis Pē -
teris Radziņš, kuŗš labi izprata 
situāciju Ukrainā, Latvijā un visā 
reģionā kopumā, 1920. gada sep-
tembrī laikrakstā “Latvijas Ka -
reivis” publicēja savu eseju “Balti-
jas valstis un Ukraina”. Daudz kas 
no šajā darbā rakstītā ir aktuāls  
arī 2023. gadā, laikā, kad Krievija 
ir iebrukusi Ukrainā.

Varbūt nav saprotams par 
suņiem. Doma tāda:krievi veļus 
sauc par  ģediem**. Tie ir aizgājušie 
viņu ģedi kopā ar suņiem, bet tur-
pina kaut, un gaŗi kaukt līdz 
mūsdienām. Rainim “Daugavā” 
ir: “Veļu vilki gaŗi kauc”… 

* Upe domāta Zilupe, ** Ģedi  veči, 
vectēvi, vecākie – krievu val.

Latvijas un Ukrainas varonis ģenerālis Pēteris Radziņš // Foto: “Ģenerāļa Pēteŗa Radziņa biedrība”
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No grāmatas “Pašportreti”, 
sastādījis Teodors Zeltiņš. 

Grāmatu Draugs, 1965.

T R I M DA S  P E R S O N Ī B U  PA Š P O R T R E T I

Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

Tāpat kā vairāki simtstūkstoši 
latviešu, es arī 1944. g. meklēju 
patvērumu brīvajā pasaulē, kur 
svin Ziemassvētkus, vēlē viens 
otram laimīgu jauno gadu un 
kultūra brīva no verdzinātāju 
žņaugiem. 

Lai būtu svešumā, kur būda -
ma, man viss šķiet tik pagaidām. 
Es ticu, ka Latvijas brīvības saule 
atkal uzausīs un ceļš trimdinie -
ku aizvedīs atpakaļ īstās mājās. 

Esmu redzējusi Eiropas liel   -
pil sētas: Berlīni - Vīni - Parīzi - 
Lon donu, taču latviešu mazā 
Rī ga man vismīļākā un skaistā-
kā. Arī tagad, kad tā satumsusi 
un naidīgu soļu izbradāta, Rīga 
manās domās caur tālumu spīd 
kā grezna Ziemassvētku eglīte 
un vieš siltumu sirdī. Tik ļoti 
spīd un silda tur iedzīvotais 
laiks. Bez atmiņu siltuma sve-
šums būtu pārāk stings. Man 
ot ras dzimtenes un iedzīvotas 
dzī  ves nav. Parīzē esmu sveši nie-
ce un nekā parīziska neesmu 
piesavinājusies. Latvijā iesakņo-
jusies dzīve iededzinājusi manī 
mūžīgu zīmi. Ir skaisti ceļot pa 
pasauli, ja savā zemē mājas vieta. 
Tad viss redzētais pamazām no -
skaidrojas un svešums neliekas 
tik rēgains. 

Esmu dzimusi Rīgā 1905. gada 
5. oktobrī, namsaimnieku ģime-
nē. Saviem vecākiem Jūlijam un 
Hermīnei Leimaņiem esmu vie-
nīgā meita, man četri brāļi. Ma  na 
bērnība gaiša un laimīga. Es to -
reiz priecīgi čaloju: No mums vēl 
neviens nav miris. Mūsu ģime-
nes lauku īpašums atradās Juglas 
upes krastā, Suntažu pagastā. Pie 
vectēva un vecmāmiņas mani 
izveda katru pavasari. Juglas 
krasts ir burvīgs, kad zied ābeļ-
dārzi un ievu krūmi balto up -
malā. Pasakaini arī rudzu ziedu 

ILONA LEIMANE

dūmi – druvas un meži tad mig-
laini, kā ietīti sidrabainā plīvurī. 
Es to visu tur noskatījos un klu-
sēdama ieņēmu sevī kā pasaules 
patiesību. Lasīt iemācījos no avī-
zes, sēdot tēvam klēpī. Daži to -
reizējie “Jaunāko Ziņu” raksti 
man vēl tagad prātā. 

1913. gadā es apsēdos Dau ga-
vas krastā. Tēvs nopērk īpašumu 
Pārdaugavā starp dzelzs un koka 
tiltiem. Mūsu mājās logos Dau-
gava un Rīga. Kaut gan katru 
dienu eju pa dzelzs tiltu uz ģim-
naziju, pēcpusdienā sēdu un 
ska tos ainavā, kas aiz loga. Sau-
les staros Rīga spoža kā milzīgs 
sāls grauds, lietainās dienās 
grūt sirdīgā kā ūdens meita, bet 
kad uz Daugavas puteņo un pli-
vinās sniega aizkars, Rīga snauž 
baltā sapnī kā apburta skaistule. 
Brīnišķīgais redzējums iegūlies 
manās acīs un nekad neizdziest. 
Daugavas krastā sēdēdama, iz -
lasīju biezo sējumu ar latviešu 
tautas teikām un pasakām. Starp 
daudzajām teikām bija arī teika 
“Kā Daugava cēlusies.”

1915. gada pavasarī Rīgā kļūst 
dzirdami pirmā pasaules kaŗa 

lielgabalu grāvieni. Mani no 
Dau gavas pārved drošībā uz 
Suntažu Eļmiem. Bet arī tur drīz 
izceļas kaŗa burzma, un man 
iznāk dzīvot starp Donas kaza-
kiem, kas apmetas Juglas krastā. 
Tie ir fantastiski jātnieki grez -
nos kažokos ar pīķiem un zobe-
niem. Mūsu mājās iemitināju -
šies kazaku virsnieki. Man tad 
taisni desmit gadu un es tiem 
esmu maza dāma, pret kuŗu tie 
vienmēr smalki kavalieŗi. Kat-
ram kavalierim zobens ar bro-
kāta pušķi… No tiem laikiem 
man patīk brokāta audumi, zelta 
un sidraba diegi.

Kaŗa ugunīs un varonīgās cī -
ņās dzimst Latvijas brīvvalsts. 
Dau gavas straume kļūst par lat-
viešu tautas brīvības simbolu. 
No trimdas dzimtenē atgriežas 
Rainis un Aspazija. Opera un 
teātŗi zīmē latviešu Rīgas vaib-
stus. Studentu pulciņi ielās ar 
krāsainām galvas segām valdzi-
na meiteņu sirdis. Es iešuju ar 
zelta diegiem viena studenta 
krā sainās galvas segas padrēbē 
monogrammu I. P. Dzīvs atmi -
ņā palicis studentu korporāciju 

svinīgais brauciens ar karogiem 
uz Kalpaka piemiņas dievkalpo-
jumu Doma baznīcā. Gājēji tad 
elpu aizrāvuši ielās apstājās. 
Dzir dami tik zirgu pakavu klik-
stieni – gaŗām brauc Latvijas 
tap šanas vēsture. Rīga katra lat-
vieša daļa un arī daļa no manis.

Bez rakstniecības interesējos 
vēl par Rīgas aktīvitātēm un lat-
viešu moderno glezniecību. 
Dzej nieks Virza liek sev uztaisīt 
rakstāmgaldu no Iecavas Billītēs 
cirsta bērza bluķa, es pērku an -
tikvariātā vecu galdu ar lies mai-
nām bērza šķiedrām. Virza savu 
darba galdu darina pēc sava 
prāta, es pakļaujos veco Rīgas 
amatnieku gaumei. Vecie Rīgas 
amatnieki, slaveni rokdarbnieki, 
un es kļūstu viņu darbu ap  brī-
notāja un krājēja. Mana dzīvokļa 
sienas grezno Jāņa Cielava, Frī d-
richa Milta, Elzas Drujas, Mar-
garitas Kovaļevskas, Oskara No -
rīša un Olģerta Ābelīša mākslas 
darbi. Tie mani priecina un 
pacilā tāpat kā vecie apgleznotie 
Rīgas porcelāni. Esmu saaugusi 
ne tik vien ar zemi, cilvēkiem, 
bet arī ar lietām. Ar šīm lietām 
un to māksliniecisko pilnvērtību 
saistīti tur uzrakstītie mani lite-
rārie darbi. 

Katrs kaktiņš un katrs stūrītis 
dzīvoklī iesildīts un manu domu 
pilns. Pie zeltaina bērza biroja, 
kas izgreznots mahagoni koka 
izstrādājumiem, uzrakstu savu 
stāstu krājumu “Sērmūkšu vīns”. 
Dzejas saceru, sēdēdama zilā at -
zveltnī. Romāns “Vilkaču man-
tiniece” top gultā, kas uzvērta uz 
senlaicīgām dzelzs tapām. Vis-
apkārt mājā un sabiedrībā skan 
latviešu valoda. Tas tagad šķiet 
sevišķi svarīgi.

Kopš esmu kļuvusi bēgle, stā-
vu pasaules vējos. Esmu ieradu-

ma un paražu cilvēks – viss ie -
mīļotais un zaudētais sāp.

Vācijā, Freiburgas pilsētā 
1944. gada rudenī piedzīvoju 
baigas kaŗa briesmas gaisa uz -
lidojumā. Tikai caur brīnumu 
izglābos no nāves.

Cik gadus uzturos Parīzē, – 
ne  zinu. Esmu vienmēr ceļa jūtīs, 
kaut gan Parīze ir tāds pasaules 
centrs, kur daudzi ievērojami 
trimdinieki atraduši sev otru 
dzimteni. Parīzes gleznu gale ri-
jās triumfē radošā mākslinieka 
brīvais gars, kam pretīgi Pa  dom-
ju Savienības glezniecībā ie  spie-
sti propagandas saukļi. Fran cijā 
katram pieder savs personības 
veids un tās atklāsme. Arī pri-
vātīpašums tiek Francijā aizsar-
gāts ar likumu. Francūzis mīl 
sa  vu māju, un tā ir daļa no cil-
vēka brīvības izteiksmes. Uztu-
ro ties brīvu cilvēku un brīvu 
do  mu atmosfairā, arī man, trim-
diniecei, padziļinājas un pastip-
rinājas brīvības jēdziens. Katrs 
ārzemnieks var Parīzē savā va -
lodā iespiest savus rakstus. Pret-
statā šai brīvības zemei, esmu 
Parīzē uzrakstījusi savu romānu 
“Kailā dzīvība” par Padomju 
Savienības deportācijām Latvijā 
un latviešu vergu dzīvi Sibirijas 
klajumos. Sāpīgi vērot, ka vecās 
Eiropas kultūras cilvēkam ap -
spiesto tautu smagais liktenis 
nesaprotams. Francūzis ar savu 
brīvību apradis.

Ar savām svešinieces acīm 
apbrīnodama laimīgo un kul-
tūras vērtībām bagāto Parīzi, do -
mās kavējos pie nebrīvības važās 
kaltās skaistās dzimtenes – Lat-
vijas.

Vai, jūsuprāt, tiem grupas da 
lībniekiem, kas nodarbojās ar 
dokumentu pārņemšanu, bija 
iespējas kaut ko iznest, iznīcināt 
vai viltot čekas dokumentus, lai 
pēc tam šantažētu savervētos če 
kas aģentus jeb ziņotājus?

Visiem čekistiem bija tiesības 
tajās telpās nākt divdesmit četras 
stundas diennaktī, ēkā neatradās 
tikai dokumentu pārņemšanas 
grupas dalībnieki. Grupas darbi-
nieki neko nevarēja iznest, bet 
čekisti to varēja izdarīt un, manu-
prāt, noteikti to darīja. Liela kļūda 
bija tā, ka šos čekistus nevarēja 
kontrolēt, un es tur neko nevarēju 
darīt. Viņi nāca un gāja, kā gribēja, 
galu galā visu noteica mūsu gru-
pas vadītājs. Domāju, ka viņš bija 
godīgs cilvēks, bet viņam bija 
jādara tā, kā vajadzēja, jo neaiz-
mirsīsim, ka savulaik, astoņ des-
mito gadu beigās, viņš bija PSRS 
Prokuratūras speciālās izmeklē-
šanas grupā t.s. Uzbekistānas ko -
rupcijas lietā un, manuprāt, šīs 
grupas izmeklētājiem bija vaja-
dzīgs speciālās pielaides darbam 
tajā.

Vai domājat, ka bijušie čekas 

ziņotāji tiek šantažēti un viņus 
joprojām izmanto Krievijas iz 
lūkdienesti?

Jā, domāju, ka Krievija daudzus 
izmanto joprojām. Kāpēc bija 
tā   da pretestība lustrācijai? Ja būtu 
bijusi lustrācija, šantāžas iespēju 
nebūtu, bet tagad tā ir kā ierocis 

Maskavai. Atjaunotās neatkarī -
bas gados ir bijis ne viens vien 
dīvains lēmums, un ne jau visus 
var skaidrot ar nezināšanu, muļ-
ķību vai alkatību.

Tā dēvētās “čekas kartītes” 
varēja būt tikai tam cilvēkam, 
kuŗš ir savervēts?

Jā, jo savervētajiem visiem bija 
kartītes. Bija uzticības personas, tas 
bija kas cits, tiem kartīšu ne  bija. 
Vervēšana un dokumentu kār to-
šana nenotika dažu stundu laikā, 
bija noteikta kārtība, kā tas notika, 
bija pārbaudes un tikai pēc tam 
kartīti parakstīja divi priekšnieki. 
Turklāt Latvijā nekad nav bijuši   
un nebija to ziņotāju dokumenti, 
kuŗi tika savervēti, piemēram, no 
Maskavas. Čekai Latvijā bija infor-
mācija tikai par tiem, kas tika sa -
vervēti šeit. Domāju arī, ka to 
aģen tu dokumenti, kuŗi Maskavai 
bija ļoti svarīgi, tikai aizvesti no 
Latvijas jau agrāk. Bija arī tādi 
neaktīvi aģenti, tad viņus it kā no -
rakstīja jeb ielika rezervē ar do  mu, 
ka gan jau kādreiz noderēs, tad 
varēs atgādināt, ka bija savervēti. 
Ziniet, mācoties Minskā, man bija 
pieeja slepenajiem dokumentiem 
un literātūrai, izlasīju daudz, un 
mūs arī mācīja, kā vervēt aģen -   
tus, kā kārtot dokumentus. Tādēļ 
esmu pārliecināts, ka ne visiem 
ziņotājiem un aģentiem, kuŗi bija 
savervēti, dokumenti bija vai 
palika Latvijā. Bet esmu pār-
liecināts, ka kartītes ir tikai tiem, 

kuŗi piekrita savervēšanai. Cilvē-
kus iebiedēja, čekai bija plašas ie -
spējas, un, protams, bija arī cilvēki, 
kuŗi labprāt to darīja un kaut ko 
papildus arī nopelnīja. Jā, jautā -
jums ir, vai savervētais nodarīja 
kādu reālu ļaunumu, bet esmu 
pārliecināts, ka vervēšana nenoti-
ka un nebija iespējama, cilvēkam 
to nezinot vai nepiekrītot. Un vēl -
r eiz varu tikai atkārtot, ka ne vi  -
siem dokumenti bija Latvijā un ka 
daļu Latvijā esošo dokumentu pa -
spēja izvest. Tādēļ nenotikusī lu s -
trācija joprojām Latvijai ir bīsta -
ma. Juridiski mēs neko pašlaik ne -
varam pierādīt, tās tiesas, kas kon-
statē, ka nav bijis savervēšanas un 
nav bijis darba čekas labā, manu-
prāt, neko nepierāda. Tādēļ jābūt 
ļoti uzmanīgiem un vērīgiem.

“Pazaudētā” lustrācija un Latvijas drošība
“Ir saprotams, ka esošie VDK dokumenti 
neļauj veidot pilnīgi objektīvu skatījumu, 
neatklāj visu informāciju par to jautā ju
mu, kas iedzīvotājus interesē visvairāk – 
proti, par čekas ziņotājiem, turklāt arī 
esošie dokumenti tiek dažādi skaidroti. 
Skaidrs ir arī tas, ka, visticamāk, daļa no 
viņiem atkal klu si ņām strādā, jo lu  strā
cijas nebija, un šo  dien šos cilvēkus var 
šanatažēt un pie  spiest izplatīt Krievijai 
vajadzīgus uz  skatus vai darbības.”

(Turpināts 13. lpp.)
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KRUSTVĀRDU MĪKLA Sastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas Nr. 3 atri
sinājums. 

Horizontāli: 6. Azote. 7. Ku -
pris. 8. Labils. 10. Tirza. 11. Ma -
karoni. 12. Vīgrieze. 13. Kaktuss. 
16. Siseņi. 19. Spiest. 22. Anatols. 
23. Aslape. 24. Lentes. 25. Ķip-
loks. 26. Asakas. 28. Velves. 30. 
Kriksis. 35. Piesaule. 37. Tur ne-
pši. 38. Kusla. 39. Asinis. 40. 
Bolīts. 41. Tumsa.

Vertikāli: 1. Pipari. 2. Pastila. 3. 
Kopra. 4. Pelavas. 5. Dzidri. 7. 
Kokles. 9. Stende. 14. Krampji. 15. 
Urologs. 17. Irsis. 18. Ņipra. 20. 
Piepe. 21. Stepe. 27. Alveja. 29. 
Vārpas. 31. Rieksts. 32. Ista bas. 
33. Kafija. 34. Indīga. 36. Astma.

Horizontāli: 5. Artērijas lokālā 
paplašināšanās sakarā ar tās sie-
niņu pārveidošanos vai bojāša-
nos. 8. Liels jūrascūciņu dzimtas 
grauzējs. 11. Pasākumu, fizikālo 
metožu kopums brūču pasar gā-
šanai no inficēšanās. 13. Piena 
produkts. 14. Precīzs oriģināla no -
raksts. 15. Arāliju dzimtas dien-
vidu vīteņaugi. 16. Paeglis. 19. 
Vie ta, kur izvieto izstādes eks po-

nātus. 21. Caurspīdīgs materiāls. 
22. Kosmētiska ziede. 23. Ar dū -
miem un kvēpiem sajaukta bieza 
migla. 29. Mūžzaļš rūtu dzimtas 
citrusaugs. 30. Karpu dzimtas 
zivs. 31. Piena produkts. 32. Ro -
taslieta.34. Rotaļas. 35. Ciemiņi. 
37. Daudzgadīgi dekoratīvi augi 
ar ļoti sīkām lapām un sīkiem, 
baltiem vai zaļganbaltiem ziediem. 
38. Mazlēpju dzimtas daudzga-

dīgi lakstaugi. 39. Asins analīzes 
rezultāti. 

Vertikāli: 1. Upe Vidzemē. 2. 
Jebkuras darbības rezultāts. 3. 
Ku  ģu piestātnes. 4. Plāns, sauss 
cepums. 6. Lāses. 7. Sporta rīks. 9. 
Grūtniecības priekšlaicīga izbeig-
šanās. 10. Citronmētra. 12. Pel dē-
šanas stils. 17. Mazasinība. 18. 
Asi ņu pieplūdes traucējumi, ko 
izraisa artērijas aizsprostošanās 
vai sašaurināšanās. 20. Labības 
augs ar garu stublāju. 21. Gultas 
piederumi. 24. Aktivitāte, dar bī-
gums. 25. Uzmācīgas domas. 26. 
Saistaudu veidojumi. 27. Aprē ķi-
ni. 28. Aloje. 33. Nespēcīgas, ne -
va rīgas. 34. Mirdzošas. 35. Vīrieša 
vārds (maijā). 36. Minerālu sako-
pojums Zemes garozā. 

Ieplānojiet, kad būsiet Latvijā!
kinu dinastijas izcilajiem pianis-
tiem. Trīs Osokinu – divu dēlu 
un tēva –  savienība kļuvusi par 
pianisma mākslas zīmolu gan 
Latvijā, gan ārzemēs. Andreja 
un Georgija Osokina klavier-
spēle izpelnījusies ievērojamu 
atzinību starptautiskajā arēnā, 
bet viņu tēvs Sergejs ir viens no 
cienījamākajiem mūziķiem La t-
vijā.  Osokinu kopīgajos koncer-
tos allaž skan skaistākais kla vier-
mūzikas zelta repertuārs un kla-
siskās mūzikas šedevri ori ģi nā-
los pārlikumos gan četrrocīgi, 
gan divām un pat trim klavie rēm.

22. jūlijā ar Brodvejas mūzi k-
lu zelta izlasi festivālā viesosies 
izcilas angļu skatuves teātra 
zvaigznes, pasaulē augstu vērtēti 
dziedošie aktieri, kuŗi uzstāju -
šies Karaliskajā Alberta zālē, 
Lon donas Barbican, Glaston be-
rijā, un, West End teātrī, kas līdz 
ar Ņujorkas Brodveju ir paša 
augstākā līmeņa mūziklu teātris 
pasaulē. Mūzikls pamatoti kļu -
vis par pasaulē iemīļotu žanru, 
kurā spraigi un aizkustinoši si -
žeti savijušies ar elpu aizraujo-
šām dejām un emocionāli uz -
runājošu mūziku. Pie Jūrmalas 
festivāla orķestra pults stāsies 
Roberts Pērviss, kuŗš diriģējis 
neskaitāmus iestudējumus sla-
ve najā West End teātrī Londonā.

Jūrmalas festivāla noslēgumā, 
23. jūlijā būs Galā koncerts ar 
skaistākajām operu ārijām. Kon-
certā dziedās pasaulē pazīsta-
mākais latviešu tenors Alek-
sandrs Antoņenko, kuram šī jau 
ir 25. sezona uz skatuves. Savā 
iespaidīgajā karjerā viņš uzstā-
jies uz pasaules ievērojamāko 
operteātru un koncertu skatu-
vēm, izdziedot un izdzīvojot va -
došās tenora lomas, kopskaitā 
jau tuvu pie trīsdesmit.   Metro-
po litēna opera Ņujorkā, Milānas 
La Scala, Londonas Kovent gār-
dena opera ir tikai dažas no 
prestižajām skatuvēm, kuŗas ai -
cinājušas Aleksandru Anto ņen-
ko uz operu iestudējumiem. Lī -
dzās Jūrmalas festivāla orķestrim 
koncertā uzstāsies arī citi Anto-
ņenko skatuves draugi. 

Biļetes: www.bilesuparadize.lv

koncertuzvedumu. Zigmara Lie-
piņa opera savulaik kļuva par  
latviešu opermūzikas simbolu, 
kuras iestudējums Latvijas Na -
cionālajā operā guva grandio -
zus panākumus un tika izrādīts 
96 reizes. Operas kompaktdiska 
versija kļuva par pieprasītāko 
latviešu opermūzikas ierakstu. 
Zigmara Liepiņa sirdi plosošā 
mūzika, Esmeraldas un Kvazi-
modo traģiskais mīlestības stāsts 
mums vēsta par nesalaužamu 
gara spēku un spēju mīlēt pāri 
robežām.

19. jūlijā Jūrmalas festivālā 
uzstāsies virtuozā akordeona 
dīva Ksenija Sidorova kopā ar 
Liepājas simfonisko orķestri 
un tā galveno diriģentu Gunti 
Kuzmu. Ksenija Sidorova kļuvu-
si par sava instrumenta vēstnesi 
pasaulē, ar savu meistarību un 
personības šarmu uzrunājot 
klau sītājus visā pasaulē. Dēvēta 
par “atklājēju” (New York Times) 
ar “elpu aizraujošu virtuozitāti” 
(The Observer), Ksenija Sidorova 
kļuvusi par vienu no pasaulē ie -
vērojamākajām akordeona spē-
les virtuozēm un viņas gudri 
izsvērtās, rūpīgi veidotās pro-
grammas ļāvušas līdz šim par 
tautas mūzikas instrumentu dē -
vēto akordeonu novērtēt pavi-
sam jaunā kvalitātē. 

20. jūlijā festivāla ietvaros iz -
skanēs koncerts “Dzimuši Lat-
vijā”, kas jau kļuvis  par Jūrmalas 
festivāla tradiciju. Koncertā uz 
vienas skatuves satiksies dažādu 
paaudžu mūziķi, Latvijā dzi -
mušie mūzikas spīdekļi – gan 
jau nie talanti, gan Latvijas kon-
certdzīves redzamākie māksli-
nieki, gan latviešu mūziķi ar 
starptautisku slavu, kuru uzs  tā-
šanās dzimtenē vienmēr ir gai-
dīts notikums. Mākslinieku vidū 
būs tenors Aleksandrs Anto-
ņenko, vijolniece Baiba Skride,  
akordeoniste Ksenija Sidorova, 
kā arī talantīgi jaunie mūziķi. 
Jūrmalas festivāla orķestri diri-
ģēs Berlīnes Komiskās operas 
galvenais diriģents Ainārs Ru -
biķis. 

21. jūlijā festivālā gaidāms 
kla viermūzikas koncerts ar Oso-

nists, un tieši improvizēšana lie-
lā mērā ietekmēja viņa kompo-
zīciju. Koncertu papildinās arī 
brīvās improvizācijas, reizē go -
di not Bēthovenu, sava laika izci-
lāko improvizētāju. 

16. jūlijā ar simfoniskās mū -
zikas koncertu uzstāsies vijolnie-
ce Baiba Skride, Latvijas Nacio
nālais simfoniskais orķestris 
un diriģents Jānis Liepiņš. Baiba 
Skride ir viena no ievēroja mā ka-
jām mūslaiku vijolniecēm, ku  ŗas 
vijoļspēle skan slavenākajās pa -
saules koncertzālēs. Viņas retās 
uzstāšanās Latvijā ir liels noti-
kums un mūzikas svētki. 2001. 
gadā vijolniece uzvarēja presti-
žajā Karalienes Elizabetes mū  zi-
kas konkursā Briselē. Kopš tā 
laika Baiba rēgulāri uzstājusies 
ar tādiem prestižiem orķestriem 
kā Berlīnes filharmoniķi, Bosto-
nas simfoniskais orķestris, Bavā-
rijas Radio simfoniskais orķes-
tris, Leipcigas Gewandhaus or -
ķestris, Londonas orķestris Phil
har monia un citiem. Starp diri-
ģentiem, ar kuriem Baiba Skride 
sadarbojas ir Šarls Dituā, Tjerī 
Fišērs, Pāvo Jervi, Nēme Jervi, 
Andris Nelsons un Kirils Petren-
ko un citi. Jānis Liepiņš ir viens 
no savas paaudzes daudz solo-
šākajiem un talantīgākajiem di -
ri ģentiem, pieprasīts opermū-
zikas diriģents, kurš regulāri sa -
darbojies ar izciliem operdzie-
dātājiem. Kopš 2019. gada viņš 
ir Manheimas Nacionālā oper-
teātra pirmais kapelmeistars. 

17. un 18. jūlijā klausītājiem 
būs unikāla iespēja dzirdēt iko-
nisko Zigmara Liepiņa operas 
‘‘Parīzes Dievmātes katedrāle’’ 

brīvību. Viņš jau vairākkārt vie-
sojies Latvijā un sajūsminājis klau-
sītājus ar saviem astoņu stundu 
garajiem nakts koncer tiem fes-
tivālā Ad Lucem, aizve dot klau-
sītājus neikdienišķā di  mensijā 
un sniedzot neaprak  stā mu pār-
dzīvojumu. Metjū Bār lijs ir arī 
lielisks improvizētājs, kuŗš uz -
drīk stas pārkāpt robežas un mīl 
sadarboties ar dažādu žanru 
mū  ziķiem. Reinis Zariņš un Met-
jū Bārlijs jau vairākkārt kopīgi 
uzstājušies Lielbritānijā, kā arī 
slavenajā Amsterdamas Con
cert ge bouw koncertzālē. Kon-
certs būs kā nakts meditācija par 
Ludviga van Bēthovena ģenia-
litāti, tumsas aizsegā nesteidzīgi 
pārdomājot Bēthovena dzīves 
ceļu un iepazīstot viņa radošo 
pilnveidošanos. Skanēs Bētho-
vena piecas sonātes čellam un 
klavierēm, kuras aptver visus 
kom ponista daiļrades posmus 
un kalpo par Bēthovena dzīves 
kompasu. Jaunībā Bēthovens 
bija pazīstams kā nepārspējams 
improvizators, nevis kompo-

Ar desmit krāšņiem koncer
tiem no 15. līdz 23. jūlijam no 
risināsies devītais “Jūrmalas 
festivāls”, grandiozākais vasa
ras mūzikālais notikums Dzin
taru koncertzālē, pulcējot izci
lus latviešu un ārzemju mūzi
ķus. Koncertos uzstāsies pa 
saul slavenā vijolniece Baiba 
Skride, tenors Aleksandrs An 
toņenko, čellists Metjū Bārlijs, 
klavieru virtuozi 3 Osokini, 
akordeoniste Ksenija Sidorova, 
Jūrmalas festivāla orķestris un 
citi. Festivāla īpašie viesi būs 
Brodvejas mūziklu zvaigznes 
no Londonas. Skanēs arī skai s
tākās operu ārijas, Zigmara 
Liepiņa operas ‘‘Parīzes Diev
mātes katedrāle’’ koncertuzve
dums, koncerts “Dzimuši Lat
vijā” ar lielo un uzlēcošo zvai g
ž ņu piedalīšanos.

Festivālu jau tradicionāli ie -
skandinās saullēkta koncerts 16. 
jūlijā Dzintaru pludmalē ar El -
bas Filharmonijas galveno ērģel-
nieci, par ērģeļu karalieni dēvēto 
Ivetu Apkalnu. Viņas veidotās 
saullēkta koncertu programmas 
allaž izceļas ar pārdomāto saturu 
un dramaturģiju, kuŗā izvēlētie 
skaņdarbi organiski sabalsojas 
ar dabas skaņām un pakāpenis -
ki mūs sagatavo saullēkta brīnu-
mai najam mirklim, dāvājot ne -
aizmirstamu klausīšanās piere-
dzi. Šī gada jaunums būs arī 
īpašs ‘‘Nakts koncerts’’, 15. jūlijā 
Dzintaru koncertzāles Mazajā 
zālē. Tajā uzstāsies izcilais pia-
nists Reinis Zariņš un britu če  ll-
ists Metjū Bārlijs – fascinējošs 
mū  ziķis ar daudzpusīgu karjeru 
un apbrīnojamu māksliniecisko 

Iveta Apkalna

JĀNIS JAUNSLEINIS

NEPRATĀM CIENĪT UN 
SARGĀT DEMOKRATIJU

Sastādījis Pēteris Bolšaitis, 
Valsts prezidenta Egila Levita 
priekšvārds.

Liepājas ostas strādnieka
Jāņa Jaun sleiņa dienasgrāmatas 
laikā no 1907. lidz 1941. 
gadam. Dokumentāla vēstures 
lie  cība, bagātīgi illustrēta.

USD 40,–

Grāmatas Jums piesūtis pa pastu (t.sk. pasta izdevumi).
Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604,

St. Petersburg, Florida 33715
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Datums Spēle Rezultāts

11.01. Japāna – Latvija 8:3 (1:1; 4:0; 3:2)

14.01. Latvija – Ukraina 3:2 P (0:1; 0:0; 2:1; 1:0)

15.01. Čehija – Latvija 3:4 PM (1:2; 1:1; 1:0; 0:0; 0:1)

17.01. Latvija – Kanāda 0:9 (0:2; 0:5; 0:2)

19.01. Latvija – Zviedrija 3:5 (0:1; 1:3; 2:1)

// FOTO: AP/Scanpix/LETA

// FOTO: EPA/Scanpix/LETA

// FOTO: FISU
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PĒRK

PĒRK DZĪVOKĻU NAMU
**Pērk daudzdzīvokļu namu vai tā daļu Rīgā;

**Namu apsaimniekošana, juridiskie pakalpojumi;

A.Batarags 201-788-5315 (NJ)
abatarags@optonline.net

A.Padegs 845-462-3317 (NY)
apadegs@optonline.net

S P O R T S

(Turpināts 20. lpp.)

Par datumiem skatīt mūsu mājaslapā!

Porziņģis potītes 
savainojuma dēļ 

nepabeidz
NBA spēli 

Latvijas basketbolists Kris
taps Porziņģis  sestdien sa -
stiep tas potītes dēļ nepabeidza 
Nacionālās basketbola aso ciā-
cijas (NBA) spēli, kurā līdz lau-
kuma pamešanai bija guvis 17 
punktus. Porziņģa pārstāvētā 
Vašingtonas “Wizards” savā lau -
kumā ar rezultātu 138:118 
(37:26, 33:31, 30:34, 38:27) 
uzvarēja Orlando “Magic”. Lat-
vijas basketbolists traumu uva 
trešās ceturtdaļas vidū, kad 
neveiksmīgi piezemējās uz krei  -
sās kājas. Pirms tam savaino-
juma dēļ mačs noslēdzās citam 
“Wizards” starta piecinieka ga -
rajam spēlētājam Daniela 
Gefordam. “Viņa stāvokli vēr-
tēsim svētdien. Redzēsim, kas 
tur būs. Nedomāju, ka ir pārāk 
slikti, bet turēsim īkšķus,” par 
Porziņģa traumu teica “Wizards” 
galvenais treneris  Vess An 
selds  juniors. Savainojumu 
Porziņģis guva pirms otrdien 
gaidāmās spēles pret viņa 
iepriekš pārstāvēto Dalasas 
“Mavericks”. Porzinģis sestdien 
laukumā pavadīja 22 minūtes 
un 60 sekundes, kuru laikā 
grozā raidīja divus no septiņiem 
divpunktu metieniem, vienu 
no trīs tālmetieniem un visus 
desmit soda metienus. Viņa 
rēķinā bija arī sešas atlēkušās 
bumbas, viens bloķēts metiens, 
divas kļūdas un divas piezīmes. 
“Wizards” ar Porziņģi laukumā 
iemeta par pieciem punktiem 
vairāk nekā ielaida.

Raimonds Krollis 
noslēdz līgumu 

uz četriem 
gadiem

 Par 21 gadu vecā Kroļļa 
pārcelšanos uz “Spezia”, latvieša 
pašreizējais klubs “Valmiera” 
pārrunu procesā esot pieprasījis 
2,5 miljonu eiro lielu transfēra 
maksu – tāda šobrīd ir uz  bru-
cēja vērtība portālā “Trans-
fermarkt”. Tomēr abas puses 
gan vienojušās par mazāku 
summu – 900 000 eiro tiks 
samaksāti divu gadu laikā un 
vēl 600 000 eiro saistīti ar 
bonusiem, piemēram, aizvadī-
tajiem mačiem, vārtiem, re  zul-
tatīvajām piespēlēm un izsau-
kumiem uz Latvijas valstsvie-
nību. Tāpat 10% rezervēti 
“Valmierai” no nākamās Kroļļa 
pārejas. Spēcijas komanda ar 18 
punktiem 18 spēlēs ieņem 15. 
vietu 20 klubu konkurencē, un 
sezonas otrajā pusē tai jācīnās 
par vietas saglabāšanu A sērijā. 
Iepriekšējā sezonā Krollis Lat-
vijas futbola virslīgā 34 spēlēs 
guva 24 vārtus un piecreiz 
rezultatīvi piespēlēja, līgas la -
bāko vārtu guvēju sarakstā ie -
ņemot pirmo vietu un palīdzot 
“Valmierai” izcīnīt vēsturē pirmo 
čempiontitulu. Par sniegumu 
2022. gadā Krollis saņēma 
četras balvas  Latvijas Futbola 
federācijas  (LFF) laureātu va -
karā. Viņš trešo reizi pēc kārtas 
tika atzīts par jaunatnes labāko 
futbolistu, bet otro reizi pēc 
kārtas – par virslīgas sezonas 
labāko uzbrucēju. Tāpat viņam 
tika arī Latvijas virslīgas sezo-
nas labākā spēlētāja un labākā 
vārtu guvēja balvas. “Valmieras” 
kapteinis Krollis Vidzemes klu-
 bam pievienojās pirms 2021. 
gada sezonas, pirms tam pār -
stāvot “Metta” komandu. Latv-
ijas nacionālās izlases sastāvā 
Krollis 27 mačos guvis trīs vārtus.

“Spezia” ar Krolli 
pieteikumā A 

sērijas mačā 
zaudē “AS Roma” 

komandai 

Latvijas futbola izlases uz  bru-
cējs Raimonds Krollis svētdien 
pirmo reizi karjerā bija Itālijas 
A sērijas mača pieteikumā, 
viņa pārstāvētajai “Spezia” ko -
mandai piedzīvojot zaudējumu. 
“Spezia” 19. kārtas mačā savā 
laukumā ar rezultātu 0:2 (0:1) 
zaudēja Žuzē Mourinju vadī-

tajai “AS Roma” komandai. 21 
gadu vecais Latvijas izlases 
uzbrucējs Krollis Spēcijas kluba 
rindas papildināja nedēļas sā -
kumā, komandai tikai piekt -
dien oficiāli paziņojot par 
latvieša ierašanos. Krollis ir 
viens no sešiem futbolistiem, kas 
nesen pievienojušies “Spezia” 
vienībai un bija starp mačam 
pieteiktajiem spēlētājiem. Sa -
vainojuma dēļ “Spezia” koman-
dai šobrīd nevar palīdzēt uz -
brucējs M’Bala Nzola, māji nie-
kiem maču sākot ar diviem 
uzbrucējiem Daniēli Verdi un 
Emanuēlu Žjazī. Jau 13.minūtē 
maču nevarēja turpināt aiz-
sargs Emīls Holms, kura vietā 
laukumā devās Salva Ferrers..
Mājiniekiem pirmajā puslaikā 
nebija neviena sitiena vārtu 
taisnstūrī, turklāt 45. minūtē 
viņi ļāva romiešiem aizskriet 
pretuzbrukumā, kura noslē gu mā 
pēc Paulo Dibalas piespēles 
netraucēts bumbu mērķī sita 
Stefans El-Šarāvi.

Otrā puslaika sākumā Verdes 
vietā laukumā devās Kroļļa 
vienaudzis Paolo Maldīni dēls 
Daniels, bet jau 55. minūtē 
“Spezia” galvenais treneris Luka 
Goti bija izmantojis četras no 
piecām maiņām. Puslaikā pēc 
nospēlētām četrām minūtēm, 
pieļaujot kļūdu A sērijas debi-
tantam Salvatorem Espozito, 
mājinieki zaudēja bumbu lau-
kuma vidusdaļā, kā rezultātā 
pēc Dibalas piespēles Temijs 
Abrahams izskrēja viens pret 
“Spezia” vārtsargu Batrlomeju 
Dragovski un panāca 2:0. Līdz 
šim neviens latvietis nav 
spēlējis A sērijā un Krollis ir 
pirmais Latvijas futbolists kopš 
2017. gada, kurš spēlēs kādā no 
Eiropas vadošajām piecām līgām. 
Savulaik ar A sērijas klubu 
“Ascoli” noslēdza līgumu Edgars 
Gauračs, taču viņam nedaudz 
pietrūka līdz debijai Itālijas 
augstākajā līgā.

Lomažs nespēlēs 
ilgāku laiku; 

neskaidrība par 
dalību Pasaules 

kausā 
Latvijas basketbolists Rihards 

Lomažs laukumā neatgriezīsies 
ilgāku laiku, otrdien paziņoja 
basketbolista pārstāvētais Vā -
cijas bundeslīgas klubs Olden-
burgas EWE. Lomažs sestdien 
savainojumu guva Vācijas bun-
deslīgas mača pirmajā ceturt-
daļā, kad piecās minūtēs lau -
kumā jau bija sakrājis astoņus 
punktus. Klubs ziņo, ka trauma 
gūta, Lomažam esot bez bum-
bas. Oldenburgas vienība ar 

108:68 sagrāva Veisenfelsas 
“Syntainics MBC”.

“Nedēļas sākumā veiktie iz -
meklējumi liecina, ka 26 gadus 
vecais aizsargs nespēlēs ilg-
stoši,” rakstīts kluba interneta 
mājas lapā. Laiks, kad aizsargs 
varētu atgriezties laukumā, 
pagaidām nosaukts netiek. To 
vieglāk varēs prognozēt pēc 
papildu izmeklējumiem. Ir aiz-
domas ir par krustenisko saišu 
savainojumu. Ja apstiprināsies 
sliktākais variants, Lomažam 
secen varētu iet augustā un 
septembrī paredzētais Pasaules 
kausa finālturnīrs, jo atlabšanas 
process pēc krustenisko saišu 
traumas var aizņemt vairākus 
mēnešus. Sezonas ievadā Lo -
mažs pārstāvēja Spānijas klubu 
Saragosas “Casademont”, bet 
rudenī pirms izlašu pārtrau-
kuma abu pušu ceļi šķīrās. 
Lomažs ir viens no Latvijas 
izlases līdertiem, kas pagājušajā 
gadā palīdzēja valstsvienībai 
izcīnīt vēsturisko ceļazīmi uz 
Pasaules kausa finālturnīru. 
Pagājušajā gadā Lomažs tika 
atzīts arī par Latvijas labāko 
basketbolistu.

Latvijas studentu 
hokeja izlasei 

sagrāve cīņā ar 
Kanādu 

Pārliecinošu zaudējumu pa -
saules ziemas universiādes ce -

turtajā spēlē otrdien piedzīvoja 
Latvijas studentu hokeja izlase. 
Ģirta Ankipāna vadītā studen-
tu valstsvienība ar rezultātu 0:9 
(0:2, 0:5, 0:2) kapitulēja Ka -
nādas izlasei. Turnīra pirmajā 
spēlē Latvija cieta neveiksmi 
pret Japānu ar 3:8, otrajā duelī 
ar 3:2 uzveica Ukrainu, bet 
trešajā cīņā ar 4:3 pārspēja 
čehus. Pasaules Ziemas Uni -
versiādes hokeja turnīrā ko -
pumā startē 12 valstsvienības, 
ka sadalītas pa divām apakš-
grupām. A grupā Latvijas stu-
denti mērosies spēkiem ar 
Zviedriju, Čehiju, Kanādu, Ja -
pānu un Ukrainu. Pusfinālā 
iekļūs katras apakšgrupas divas 
labākās komandas. Savukārt B 
grupā spēkosies ASV, Lielbri-
tānija, Slovākija, Kazahstāna, 
Dienvidkoreja un Ungārija.

Latvijas studenti 
Universiādē kā 
vienīgie zaudē 

Zviedrijas
hokejistiem

Leikpleisidas pilsētā notieko-
šajā Ziemas Universiādē aiz -
vadīja Ģirta Ankipāna trenētā 
Latvijas studentu komanda, kas 
piekāpās (3:5) hokeja turnīra 
pastarītei Zviedrijai. Lai gan 
spēles pirmajā pusē latvieši 
meta pa zviedru vārtiem par 11 
metieniem vairāk (32:21), re -
zultāts bija 4:0 zviedru labā. 
Jelgavas “Zemgale/LLU” vārt -
sargs Mariuss Bajaruns-Galejs 
arī nebija glābējs.  Vienu ripu 
atspēlēja 22 gadus vecais Rīgas 
“Mogo/LSPA” uzbrucējs Alek-
sandrs Biškins, kurš kļuva par 
šīs Universiādes Latvijas kom-
andas rezultatīvāko (2+4) ho -
kejistu. Septiņas minūtes pirms 
pamatlaika izskaņas ripu tuk -
šos vārtos raidīja zviedrs 
Elgstams (5:1), savukārt pamat-
laika noslēdzošajās 75 sekundēs 
Alberts Ķirsons  un Edgars 
Kazaks vairākumā rezultātu pa   -
darīja cienīgāku – 3:5. Latvijas 
studentiem jāsamierinās ar 
desmito pozīciju 12 komandu 
konkurencē.

Latvijas komandas spēles 2023. gada Ziemas Universiādē
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ILGA B. VEISBERGS PENSILVĀNIJĀ
UN CITI RADI LATVIJĀ

DRAUGI ALLEGRA AMTMANIS ALLISON
EDGAR B. ANDERSON UN NORA SHAMSI KALIFORNIJĀ

Viņu mīļā piemiņā paturēs
 KORPORĀCIJAS SELGA

KANADAS UN ASV SAIME

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā

ERIKA MIRDZA UNT,
dzim. MUZIKANTS

Dzimusi 1935. gada 12. aprīlī Rīgā, Latvijā,
mirusi 2022. gada 18. maijā Santa Monikā, Kalifornijā

No mums šķīrusies mūsu mīļā filistre

AINA SERDĀNS, 70.c!
Dzimusi 1927. gada 4. maijā Gulbenē, Latvijā,

mirusi 2022. gada 11. decembrī Ročesterā, NY, ASV

SARĪKOJUMI
Redakcija lūdz lasītājus sa 

zināties ar sarīkojumu un diev 
kalpojumu rīkotājiem, pre  cī zē
jot, vai paredzētie sarī kojumi 
notiks vai arī tie ir atcelti!

ST. PĒTERSBURGAS FL 
LATVIEŠU BIEDRĪBA

Sirsniņballe – Sestdien, 11. 
februārī, plkst. 4:00pm Point 
Brittany sarīkojumu zālē 5220 
(Brittany Drive S., St. Peters
burg, FL). Ieejas maksa bied-
riem $40, viesiem $50. Bērniem 
līdz 18 gadiem, ieeja bez mak-
sas. Lūgums pieteikties līdz 5. 
februārim zvanot Dacei tālr.: 
917-755-1391. Priekšapmaksu 
lūgums veikt paypal.me/LV  -
biedribaFL vai nosūtot čeku 
Dacei Nebarei – 5220 Brittany 
Drive S., # 1410 St. Petersburg, 
FL (kā saņēmēju norādīt “Lat-
vian Association of St.
Petersburg”)

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E.
Seattle, WA98125). Mājas lapa: 
www.seattlelatviancenter.com. 

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturt-

dienu 19:30 Centrā. Pensionāru 
sanāksmes pirmdienās 13:00, Info: 
514-992-9700. www.tervete.org.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran

cisco), Info: www.zklb.word-
press.com, ZKLB sekr. un in  for-
māc. daļas vadītāja Una Vei -
lande tālr.: 408-813-5104, e-pasts: 
una.veilande@gmail.com.

DIEVKALPOJUMI
Bostonas latv. ev. lut. Trim

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232-5994, 
e-pasts: bostonastrimdasdrau-
dze@gmail.com, tālr.: 617-232-
5994 Māc. Igors Safins. Tālr.: 
617-935-4917. E-pasts: igorssa-
fins@gmail.com.

Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; e-pasts: cianasdrau -
dze@gmail.com; www.facebook. -
com/ Čikāgas-Ciānas draudze 
2550-4389-7965-234. Dievk. no 
tiek svētdienās 10:00. Pēc 
dievk. kafijas galds. Māc. Gun -
dega Puidza, tālr. birojā: 773-
736-1295; mājās: 708-453-0534, 
e-pasts: puidza@yahoo.com.

Čikāgas latv. ev. lut. Sv. Pēteŗa 
dr.: (450 Forest Preserve Dr, Wood 
Dale IL 60191). Tālr.: 630-595-
0143. Māc. Ojārs Frei  manis. 
1-773-818-6965   St.Pe  ters.     latvian.   
church@gmail.com Ivars Spalis 
(ivspalis@gmail.com), priekš nieks. 
Dievk. notiek svēt  dienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds.

Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285.

Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 14:00. 
E-pasts: reglite@aol.com Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc 
dievk. sadraudzība.

Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Dievk. notiek svēt die nās 10:00. 
Seko sadraudzības stunda.

Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL 33308). 
Info: Ilze Folkmane Gibbs, 
e-pasts: folkmane@hotmail.com 
Info: Andrejs Jugs, tālr.: 561-
447-9050. Dievk. notiek 14:00. 
Pēc dievk. visi lūgti pie kafijas 
galda!

Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA90039). 

Džamaikpleinas Trīsvie nī
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). MA 02766). 
Dievkalpojumi ar dievgaldu 
divreiz menesi, 2:30 pēc pus
dienā ar viesu mācītāju Igors 
Safins. Lūdzu, zvaniet drau-
dzes sekretārei Zigrīdai Kruč-
kovai par datumiem, tālr: 617-
323-0615.

Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.: (301 N Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073), tālr.: 610-353-2227. 
Māc. Gija Galiņa. Diev kal po
jumi sāksies plkst. 11:00. 29. 
janvārī dievkalpojums, seko māc. 
Gijas pārdomu cikls 11:00.

Mūsu baznīcai ir mainījusies 
pasta adrese. Jaunā pasta ad 
rese ir: PO Box 524, Newtown 
Square, PA. Telefons un fi 
ziskā adrese paliek kā bija. 
Baznīcas mājaslapa: ww.latvi
anluthchurchphila.org

Draudzes priekšniece Ruta 
Ore – telefons: 610-287-3845, 
mobilais: 267-933-7007 e-pasts: 
orefam@verizon.net. Skolas 
pārzine Silvija Mežgailis – tele-
fons: 610-277-8072 e-pasts: 
roosters4@comcast.net. 

Grandrapidu latv. ev. lut. dr.: 
Faith Lutheran Church. (2740 
Fuller Ave NE, Grand Rapids MI 
49505.) Tālr: 616-361-6003.) 
Māc. Aija Graham. Dr. pr. Ivars 
Petrovskis, tālr: 616-975-2705. 
Dievk. notiek divreiz mēnesī 
2:00 pm. Par datumiem, lūdzu, 
sazināties ar dr. pr. Ivaru. Pēc 
dievk. kafijas galds.

Grandrapidu latv. katoļu dr: 
Our Lady of Anglona (504 
Grand Ave NE Grand Rapids 
MI 49503) Grand Rapids Asso 
ciation Nama – Mac.Mark 
Mitchell Priekšnieks Bronislavs 
Viscockis – tālr: 616-540-1322. 
Dievk. notiek katru svētdienu 
10:00 – seko kafijas galds.

Kalamazū latv. ev. lut. apv. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala
mazoo MI 49006). Māc. Aija 
Graham. Latviešu ev. lut. ap  vie-
notā draudze notur klātienes 
dievkalpojumus katru svēt
dienu, plkst. 10:00. Pieejami 
arī sprediķu ieraksti draudzes 
You Tube kanālā (meklēšanas 
atslēgas vārds “Latviešu ap   vie-
notā draudze Kalamazū”).

Klīvlandes apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lake wood, OH 44107) Drau-
dzes dievk. notiek svētdienās 
11:00. Bībeles stundas notiek 
10:00 katra mēneša otrajā un 
ceturtajā trešdienā. Baptistu 
dr.: Bethel Baptist Church (2706 
Noble Rd, Cleveland 44121) 
Dievk. notiek svētdienās 14:30.

Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 

68510). Dievkalpojumi ar viesu 
mācītājiem latviešu un angļu 
valodā plkst. 10:00. Par datu-
miem sazināties ar draudzes pr. 
Kārli Indriksonu, tālr.: 402-
730-3427, e-pasts: kindriks@
aol.com. Pensionāru saiets katra 
mēneša otrajā ceturtdienā plkst. 
11:00 sabiedriskajās telpās.

Latvian Hall (Latviešu ev. lut. 
sabiedriskās telpās, 33rd & 
Mohawk iela, Baznīca, 33rd & 
C iela, Linkolnā. kunora@
windstream.net.

Mančesteras latv. ev. lut. dr. 
(dievk. Notiek Holy Transfi  gur
ation Romanian Orth. Church, 
2 Winter St., Manchester, CT 
06040). Dr. pr. Astra Vilinskis, 
tālr. 413-568-9062. 

Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), 
tālr.: 414-258-8070. Māc. Jānis 
Ginters tālr: 260-797-5695 Drau-
 dzes priekšnieks: Andrejs Junge 
tālr: 414-416-6157 Dievk. 
notiek svētdienās 10:00.

Mineapoles – St. Paulas latv. 
ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407). Mi -
neapoles St. Paulas latviešu 
evaņģēliski luteriskās draudzes 
video dievkalpojumi notiek 
katru nedēļu, tos var skatīties 
mndraudze.org.

Montrealas latv. Trīsvie nī
bas/Tervete ev. lut. dr.: Trinity 
Latvian Church (P.O. Box 39, 
Station NDG, Montreal QC 
H4A 3P7), tālr.: 514-992-9700. 
www.draudze.org vai www.ter-
vete.org. pr. Jānis Mateus tālr.: 
514-481-2530, e-pasts: prez@
draudze.org.

Ņūbransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: (Latvian 
Lutheran Church, P.O. Box. 
1008, Maplewood, NJ 07040). 
Dievkalpojumi notiek NJ Lat-
viešu biedrības namā Priedaine, 
(1017 State Route 33, Freehold, 
NJ 07728), māc. Ieva Puš mu-
cāne-Kineyko, e-pasts: latvian-

lutheranchurch@gmail.com. 
Draudzes pasta adrese: Latvian 
Lutheran Church P.O. Box 1008, 
Maplewood, NJ 07040. Diev-
kalpojumi 5. februārī 11:00 ar 
dievgaldu, 19. februārī 11:00, 
5. martā 11:00 ar dievgaldu, 
19. martā 11:00, seko 
DRAUDZES PILNSAPULCE.

Ņujorkas latv. ev. lut. dr.:
Jonkeru bazn, 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY.
Salas bazn, 4 Riga Ln, Melville 

NY.
St. Andrew bazn, 335 Reyn

olds Ave, Parsippany NJ.
Brāļu kapi, 414 Bloomer Rd, 

Tannersville NY
St. John’s bazn, 81 Chistopher 

St, New York NY
28. janvārī St. John’s baznīcā 

14:00 māc. Saliņš. 29. janvārī 
Jonkeru baznīcā 10:30 māc. 
Saivars; Salas baznīcā 10:30 
māc. Saliņš.

Ročesteras ev. lut. Krusta 
dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester 
NY 14618).

Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI 
48602). Mācītāja Biruta Puiķe-
Wilson, mob. (269) 2675-330. 
Kontaktpersona Mary Beth 
Dzirnis, mob. (989)781-1163. 
E-pasts: dzirnis@chartermi.net. 
Dievkalpojumi vienreiz mē 
nesī, 1:00 pēcpusdienā, seko 
kafijas galds ar groziņiem.

Sandiego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 1-619-630-8143, e-pasts: 
janislegzdins@hotmail.com.: 
Dievkalpojumi notiks iekšienē 
un jānēsā sejas maskas!

Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 
63119). Dievk. vadīs Māc. Dace 
Skudiņa. Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 
314-457-1830, kalninsirene@
gmail.com.

Sietlas. lut. dr.: (11710 3rd 
Ave. N.E. Seattle, WA 98125). 
Dievkalpojumi notiek plkst. 
10:30. Draudzes priekšnieks 
Jānis Šulcs, tālr.: 206-406-5226, 
e-pasts: prieksnieks@seattlelat-
vianchurch.org. Baznīcas mājas 
lapa: www.seattlelatvianchurch. -
org. 29. janvārī Laju vadīts 
dievkalpojums.

Skenektedijas latv. ev. lut. 
dr.: Trinity Lutheran Church 
(35 Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Snie-
dze-Taggart. 19. martā plkst. 
2:00 ar Dievgaldu. Sekos sēde. 
Diak. Linda Sniedze Taggart.

St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr.: draudzes mācītājs Aivars 
Pelds. Tel.: 515-991-4640 – 
sazināties ar Andri Ritumu, 
727-797-1933. Dievkalpojumi 
un Bībeles stundas notiek Faith 
Lutheran baznīcā, kas atrodas 
2601 49th Street North, St. 
Petersburg, FL.

Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, E-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Info: www.
stjohnslatvian.ca Māc. Ģirts 
Grietiņš (adrese: 40 Hollyberry 
Trail, North York ON M2H 2S1), 
tālr: 6479-865-604, E-pasts: 
grietins@gmail.com. Priekš nieks: 
Kārlis Vasarājs, pr. vietn. Sibilla 
Korule. Dāmu kom. pr. Maija 
Sukse, tālr.: 416-221-4309.

Vašingtonas (DC) latv. ev. lut. 
dr.: 400 Hurley Avenue, Rockville, 
MD 20850 – 3121. Tālrunis: 
301-251-4151, epasts: dcdrau-
dze@gmail.com, www.dcdrau-
dze.org. Prāveste Anita Vārs berga 
Pāža (tālr.: 301-302-3270). Drau-
dzes priekšniece Dace Zalmane. 

Katru svētdienu 11:00 diev -
kalpojums – klātienē & tieš-
saistē (ZOOM). Katru trešdienu 
10:00 Rīta svētbrīdis (ZOOM). 
ZOOM pieslēgšanās norādes ir 
atrodamas draudzes mājas 
lapā www.dcdraudze.org

Aiz kalna palika saule 
Un blāzmas purpura liesmas. 
Aiz kalna es atstāju draugus 
Un mīļas runas un dziesmas. 
Kārlis Skalbe 
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Sērās pieminot
TERVETIAS FILISTRU BIEDRĪBAS KOPA ĀRZEMĒS

Par viņu sēro
FRATERNITAS METROPOLITANA KONVENTS

LETTONIAS KONVENTS un F!P!B!

LETTONIAS KONVENTS un F!P!B!

Sērās
FRATERNITAS METROPOLITANA

ASV RIETUMU FILISTRU KOPA Mūsu mīļā māsa, krustmāte un tante

ILZE MATEUS,
dzim. HERMANIS

Dzimusi 1937. gada 5. janvārī Rīgā, Latvijā,
mirusi 2022. gada 17. decembrī Grandrapidos, Mičiganā

apglabāta 2023. gada 5. janvārī Woodlawn kapos

Elektronikas Inženieris

RAGNARS MĀRTIŅŠ ARTURS EGGERTS
Dzimis 1933. gada 21. oktobrī Rīgā, Latvijā,

miris 2022. gada 28. septembrī Frīholdā, Ņudžersijā

Dieva mierā aizgājusi mūsu mīļā mamma,
vecmamma un vecvecmamma

ASTRĪDA MEŅĢELIS
Dzimusi 1932. gada 18. augustā Rīgā,

mirusi 2022. gada 31. decembrī Grandrapidos, Mičiganā

ROBERTS DZINTARS LAPENIEKS
1928-2022
Dzimis Rīgā, Latvijā,

miris Kapistrāno, Jūrmalā, ASV

Dēls Vilim Jānim Lapeniekam un Mildai Lapeniecei, brālis Vilim Mārtiņam
Lapeniekam, vīrs Mirdzai Laimdotai Lapeniecei, tēvs Sarmai Lapeniecei Rozenbergai 

ar vīru Lorenci Rozenbergu un vectēvs Evanam, Arijai un Elānai Rozenbergiem.
Skumjās un pateicībā

MEITA SARMA LAPENIECE ROZENBERGA UN ZNOTS LORENCIS ROZENBERGS,
MAZBĒRNI EVANS, ĀRIJA UN ELĀNA

Viņu mīļā piemiņā paturēs
MĀSA ANNA, KRUSTMEITA DAINA
MĀRA UN ROBERTS AR ĢIMENĒM

Mīlestībā viņu paturēs
SIEVA SYLVIA

DĒLS MARK AR SIEVU NICOLE
MAZDĒLI NOAH, RAY UN LEE

RADI ANGLIJĀ, LATVIJĀ, JAUNZĒLANDĒ
AUSTRĀLIJĀ UN ASV

Ar mīlestību viņu piemin
BĒRNI ĪRISA AR VĪRU DENNIS, EDGARS AR SIEVU KAREN

MAZBĒRNI IEVA PUTNIŅA, MĀRA BLUMENTHAL
AR VĪRU DAVE, KRIŠS PUTNIŅŠ

MAZMAZMEITAS SARMA UN LĪVIJA BLUMENTHAL

Tavs prāts lai notiek…
Mt.6:10

Apdziest mīlestības liesmas,
Apklūst ilgu pilnās dziesmas,
Sirds kad rimst un gaita stāj.

Atmiņas kā avots vizēs –
Vai būs rīts vai vakars kvēls.
Un uz mūžu dzīvos sirdīs
Mums Tavs gaišais, mīļais tēls.

Mūžībā aizgājis mūsu mīļais filistrs

GUNĀRS BORŠTEINS
Dzimis 1933. gada 24. novembrī Rīgā, Latvijā,

miris 2022. gada 27. septembrī Fullertonā, Kalifornijā, ASV

Mūžībā aizsaukts mūsu filistrs
LEONS BRAMANIS, oec., 1957I

Dzimis 1934. gada 7. janvārī Bauskā,
miris 2023. gada 3. janvārī Mančesterā, Conn

Mūžībā devies mūsu biedrs
fil! BRUNO KRŪMIŅŠ, chem. 1957 I
Dzimis 1924. gada 19. jūlijā Rankas pag., Latvijā,

miris 2023. gada 1. janvārī

Mūžībā devies mūsu biedrs
fil!  MĀRIS ATIS ROZENBILDS, med., 1958 I

Dzimis 1936. gada 19. janvārī Rīgā, Latvijā,
miris 2023. gada 09. janvārī Clayton, Dienvidasutrālijā

Mūsu mīļais filistrs

JĀNIS PRAUDIŅŠ
Dzimis 1939. gada 13. martā Limbažos, Latvijā,
miris 2023. gada 16. janvārī Seattle, Washington

Lūgums sūtīt SARĪKOJUMU un 
DIEVKALPOJUMU ziņas uz e-pastu: rigaven@

aol.com – Inese Zaķis – ne vēlāk kā 
PIEKTDIENĀS.

Pūt, vējiņi,
Dzen laiviņu…

Sit tibi terra levis

Sit tibi terra levis

Sit tibi terra levis

Sit tibi terra levis
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Girgensonam divi 
metieni pa 

vārtiem; 
Merzļikina “Blue 
Jackets” izsēj trīs 

vārtu pārsvaru

Nacionālās hokeja līgas 
(NHL) regulārā čempionāta 
spēlēs kārtējo zaudējumu pie -
dzīvoja līgas vājākā vienība – 
Elvja Merzļikina pārstāvētā 
Kolumbusas “Blue Jackets”, bet 
pie uzvaras tika Zemgus Gir -
gensons un Bufalo “Sabres”. 
“Sabres” ceturtdien, 19. janvārī, 
savā laukumā pagarinājumā ar 
3:2 (0:1, 1:1, 1:0, 1:0) pieveica 
Ņujorkas “Islanders”, spēles gaitā 
divreiz atspēlējoties. Girgensons 
nospēlēja 12:48 minūtes, div reiz 
meta pa pretinieku vārtiem, 
reizi pielietoja spēka paņē mie nu, 
uzvarēja vienīgajā iemetienā, 
bet spēli noslēdza ar neitrālu 
lietderības koeficientu. Pirmā 
perioda astotajā minūtē Broks 
Nelsons guva “Islanders” pir-
mos vārtus, bet otrā perioda 
vidū Alekss Taks panāca neiz-
šķirtu. Otrā perioda izskaņā 
Mets Mārtins atjaunoja “Islanders” 
pārsvaru, bet arī šoreiz “Sabres” 
atspēlējās – pēdējās trešdaļas 
vidū precīzs bija Viktors Olof-
sons. Uzvaras vārtus “Sabres” 
labā jau pagarinājuma 12. se -
kundē guva Filans Kozenss.

  Citā mačā Merzļikins atvai-
rīja 28 no 33 metieniem, bet 
“Blue Jackets” izsēja trīs vārtu 
pārsvaru un ar 3:5 (3:0, 0:3, 0:2) 
piekāpās Anaheimas “Ducks”. 
“Blue Jackets” tas bija sestais 
zaudējums pēdējās septiņās 
spēlēs, bet kopš 13. decembra 
Kolumbusas komanda guvusi 
vien trīs uzvaras. Pirmajā 
periodā Metjū Olivers, Džeks 
Roslovičs un Niks Blanken bur-
gers panāca 3:0 “Blue Jackets” 
labā, bet otrajā periodā līgas 
vājākā vienība izsēja šo trīs 
vārtu pārsvaru.

 Girgensona 
“Sabres” uzvara 

NHL spēlē 
Latviešu uzbrucēja Zemgus 

Girgensona pārstāvētā Bufalo 
“Sabres” sestdien savā laukumā 
svinēja uzvaru Nacionālās ho -
keja līgas (NHL) spēlē.

Bufalo vienība mājās ar 6:3 
(2:0, 1:3, 3:0) apspēlēja Anahei-
mas “Ducks”. Girgensons uz 
ledus pavadīja 12 minūtes un 
27 sekundes, no kurām 27 
sekundes spēlēja mazākumā. 
Viņš divreiz meta pa vārtiem, 
trīsreiz pielietoja spēka paņē-

mienus, uzvarēja pusē iemet-
ienu un cīņu pabeidza ar +/- 
rādītāju +1..Pirmajā trešdaļā 
mājiniekus vadībā izvirzīja 
Dilans Kazenss un Džefs Ski -
ners vairākumā – 2:0.

Anaheimas hokejisti atspē-
lējās ar diviem precīziem Tre-
vora Zīgrasa metieniem nepil-
nu 3,5 minūšu laikā. 31.minūtē 
Peitons Krebss atkal vadībā 
izvirzīja “Sabres”, bet 36. minūtē 
Saimons Benuā rezultātu izlī-
dzināja vēlreiz. 43. un 49.mi -
nūtē ar diviem vārtu guvu miem 
izcēlās Viktors Ūlofsons, pa  nā-
kot 5:3 un sezonā gūto vārtu 
skaitu palielinot līdz 21, bet 54. 
minūtē savus otros vār tus spēlē 
guva arī Krebss.Trīs rezultatīvas 
piespēles uzvarē tāju rindās 
sakrāja aizsargs Iļja Ļubuškins, 
pa divām – aizsargs Rasmuss 
Dālins un Alekss Tačs. Preti-
niekiem visu vārtu gūšanā pie -
dalījās Zīgrass (2+1). “Sabres” 
vārtos Uko Peka Lūkonens tika 
galā ar 34 metieniem, bet otrā 
laukuma galā Džons Gibsons 
atvairīja 33 ripas.

Latvijas hokejisti 
Eiropas Jaunatnes 

olimpiskā 
festivāla pirmajā 

mačā zaudē 
šveiciešiem

Eiropas Jaunatnes Ziemas 
Olimpiskā festivāla hokeja tur-
nīra spēlē starp Latvijas un 
Šveices jauniešiem Friuli-Venē-
cija Džū  lija reģionā Itālijā.

Raimonda Vilkoita vadītā 
ko  manda ar rezultātu 1:5 (0:1, 
0:4, 1:0) zaudēja jaunajiem 
Šveices hokejistiem. Latvijas iz -
lase vie  nīgos vārtus guva trešā 
perioda vidū, kad Maksims 
Haritoncevs pēc Oskara Nila 
Brieža un Dmitrija Diļevkas 
piespēlēm panāca 1:5.

Bikše uzvar 
Zakopānē

Latvijas distanču slēpotājs 
In  dulis Bikše svētdien Zako-
panē izcīnīja uzvaru Starp tau-
tiskās Slēpošanas federācijas 
(FIS) līmeņa sacensībās 15 kilo-
metru distancē brīvajā stilā ar 

atsevišķu startu..Bikše svētdien 
finišēja 38 minūtēs un 38,5 
sekundēs, tikdams pie 74,74 FIS 
punktiem. Otrās vietas iegu-
vējs, čehs Ondržejs Pilāržs 
zaudēja 29,1 sekundi. Sestdien 
desmit kilometros brīvajā stilā 
ar atsevišķu startu Bikše finišēja 
27 minūtēs un 35 sekundēs, kas 
deva trešo vietu. Latvietis bija 
31,2 sekundes lēnāks par uzva-
ru izcīnījušo čehu Vladimiru 
Kozlovski un tika pie 70,99 FIS 
punktiem.

Bikše šajās sacensībās kon-
kurēja ar sportistiem no Če -
hijas, Polijas, Ungārijas un 
Moldovas. Sestdien startēja 26 
slēpotāji, bet svētdien – 22. Šajā 
sezonā Bikše līdz šim bija 
piedalījies tikai Baltijas valstu 
čempionātu sacensībās.

Medijs iekļauj 
Krištopānu

pasaules “Top40” 
labāko hand
bolistu pulkā

Latvijas labākajam handbo-
listam Francijas kluba Parīzes 
“Saint-Germain” (PSG) spēlē-
tā jam Dainim Krištopānam at -
vēlēta 37. vieta pasaules labāko 
handbolistu sarakstā Norvē-
ģijas televīzijas kanāla TV2 
vērtējumā. Tiek atzīmēts, ka 
Krištopāns, kurš 50 labāko hand-
bolistu vidū ieņem 37.vietu, īsti 
nav iejuties PSG rindās, nāka-
majā sezonā pārceļas uz “Mel-
sungen” klubu Vācijā. Par pa -
saules labāko handbolistu tiek 
uzskatīts francūzis Dika Mems, 
kurš spēlē “Barcelona”. Otro vietu 
ieņem zviedrs Jims Godfid-
sons, kurš spēlē Vācijas klubā 
“Flensburg-Handewit”, bet trešo 
– Spānijas pārstāvis Alekss 
Dujšebajevs, kurš ikdienā spēlē 
Polijas vienībā “Kielce”.

Ostapenko pirmo 
reizi sasniedz 

“Australian 
Open” 

ceturtdaļfinālu

Latvijas sieviešu tenisa pirmā 
rakete Aļona Ostapenko piekt-
dien Melburnā Austrālijas at -
klātā čempionāta trešās kārtas 
mačā guva panākumu un pirmo 
reizi sasniedza astotdaļfinālu 

sezonas pirmajā “Grand Slam” 
turnīrā, trešās kārtas spēlē ar 
6-3, 6-0 uzvarot ukrainieti Ka -
te rinu Baindlu (WTA 95.). 

Pirmajā setā Latvijas tenisiste 
izvirzījās vadībā ar 4-1 un, ne -
skatoties uz to, ka pretiniece 
spēja uzvarēt vēl divos geimos, 
Ostapenko nosargāja pārsvaru 
un tika pie panākuma pirmajā 
setā, kamēr otrajā setā Osta-
penko spēlēja pārliecinoši un 
guva panākumu, nezaudējot 
nev    ienā geimā.

Ostapenko, kura turnīrā iz -
likta ar 17. numuru, ar Baindlu 
līdz šim bija spēlējusi trīs reizes 
un allaž piekāpusies. Tieši 
Baindla, kura iepriekš bija zi -
nāma ar uzvārdu Kozlova, 2018. 
gadā “French Open” pirmajā 
kārtā atņēma Ostapenko čem-
piones pilnvaras. Tāpat ukrai-
niete bija pārāka 2014. gadā 
ITF sacensībās Itālijā un 2016.
gadā Hertogenbošas WTA “In -
ternational” turnīra otrajā kārtā. 

Ostapenko ceturtajā kārtā jeb 
astotdaļfinālā svētdien tikās ar 
septīto numuru izsēto Koko 
Gofu (WTA 7.) no ASV. Osta-
penko ar rezultātu 7-5, 6-3 
uzvarēja amerikānieti.

Pašā spēles ievadā abas teni-
sistes apmainījās breikiem, bet 
turpinājumā cīņa aizritēja līdz -
vērtīgi. Vēl septītajā geimā Osta-
 penko izdevās atspēlēt četras 
breikbumbas, bet vēlāk viņa ne -
pieļāva seta turpināšanos tai-
breikā, jo viņa 12. geimā lauza 
Gofas servi un uzvarēja ar 7-5.

Savukārt otrā seta pirmajā 
geimā Gofai bija viena iespēja 
nobreikot pretinieci, taču ar to 
Ostapenko tika galā. Abas teni-
sistes cīnījās ļoti līdzvērtīgi, 
līdz astotajā geimā Latvijas 
pirmā rakete tika pie breika un 
spēle bija uzvarēta.

Iekļūšana ceturtajā kārtā ir 
Ostapenko labākais sasniegums 
Austrālijas atklātā tenisa čem-
pionāta vienspēlēs. Iepriekš viņai 
nebija izdevies pārvarēt trešo 
kārtu.

Tālāk gan Ostapenko ceturt-
daļ finālā ar rezultātu 2-6, 4-6 
zaudēja Kazahstānas tenisistei 
Jeļenai Ribakinai. Ostapenko 
WTA rangā ieņem 17. vietu un 
ar šādu numuru ir arī izsēta 
Austrālijas atklātajā čempio-
nātā, kamēr Ribakina rangā ir  
25. vetā un Melnburnā saņē-
musi 22. numuru. Ceturtdaļf-
ināla sasniegšana Ostapenko 
dod 430 WTA ranga punktus, 
kas šobrīd ļauj rangā pakāpties 
uz 11. vietu.

Pirmajā setā Ostapenko ne -
no sargāja divas no pirmajām 
trīs servēm un ātri nonāca 
iedzinējos, pretiniecei uzvarot 
ar 6-2. Otrajā setā pēc breika 
Ostapenko panāca 2-0, taču 
zaudēja savas nākamās divas 
serves un pie pretinieces serves 
neizmantoja četras breikbum-
bas. Ribakina uzvarēja četrus 
geimus pēc kārtas un panāca 
4-2. Desmitajā geimā, Riba-
kinai servējot par uzvaru mačā, 
Ostapenko atspēlēja divas mač-
bumbas, bet ar trešo reizi preti-
niece panāca 6-4. Ostapenko 
šajā spēlē bija viens “eiss”, 
turpretī Ribakinai –11, tiesa, 
viņai arī nedaudz vairāk du -

bult kļūdu – trīs pret vienu. Lat-
 vijas tenisiste šajā mačā bija 
sliktāka serves uzņemšanā, tā -
pat viņa izmantoja tikai vienu 
no astoņām breika iespējām, 
bet pretiniece – četras no 
sešām. Ostapenko bija mazāk 
gūto punktu ar uzbrukuma 
sitieniem (19/24), bet nepie -
spiesto kļūdu skaits bija līdzīg  s 
(22/21).

Grieķuromiešu 
stila cīkstonis 

Aleksandrs 
Jurkjans uzvar 

Francijas “Grand 
Prix” turnīrā

Sacensībās svara kategorijā 
līdz 63 kilogramiem piedalījās 
septiņi cīkstoņi, kas vispirms 
aizvadīja cīņas savās grupā – A 
apakšgrupā bija četri sportisti, 
B apakšgrupā – trīs. Jurkjans A 
apakšgrupā pirmajā cīņā uz  va-
rēja ukraini Oleksandru Hrušinu, 
otrajā duelī guva virsroku pār 
lietuvieti Justu Petraviču, bet 
trešajā cīņā atzina gruzīna Beka 
Guruli pārākumu. Zaudējums 
pēdējā cīņā netraucēja iegūt 
pirmo vietu A apakšgrupā un 
pusfinālā Jurkjans tikās ar fran-
 cūzi Leo Tudecu, kuru uz  varēja 
ar 10:2. Finālcīņā Jurkjanam stājās 
pretī pretinieks no apakš grupas 
Hrušins, kurš arī otrajā sav  star-
pējā cīņā tika uzvarēts – 4:3.

Ilmārs Stūriška 
par “Trīs 

Zvaigžņu balvu” 
Ko par pretrunīgi vērtēto balvu 

dalīšanu Latvijas gada labāk-
ajiem sportistiem raksta pats 
balvas saņēmējs sporta žurnā-
listu nominācijā Ilmārs Stūriška:

“Latvijas sportā sadalītie godi 
jeb “Trīs Zvaigžņu balva 2022” 
apliecina demokrātiskajās kon-
stitūcijās ierakstīto augstāko vēr -
tību – vara pieder tautai. Šoreiz 
balsojums izpelnījās papildu 
uzmanību, Latvijas Olimpis kajai 
komitejai ziņojot, ka piefiksētas 
tā dēvētās botu balsis, proti, tās 
ģenerētas negodīgā veidā ar ap -
maksātas datora programmas 
palīdzību. Kuri sportisti, iespē-
jams, centušies krāpties, atklāts 
netiek, aizdomās turamo uzvārdi 
šur tur izskanējuši, bet iztirzāt 
papildus nav jēgas, jo shēmotāju 
mēģinājumi esot neitralizēti.

Varam redzēt interesantas ten -
dences abās prestižākajās nomi-
nācijās – gada sportists un gada 
sportiste. Tautas simpātijas (ce -
rams) un arī uzvaras lauri tiek 
attiecīgi daiļslidotājam Denisam 
Vasiļjevam un pludmales volej-
bolistei Tīnai Graudiņai. Žurnā -
listiem citi favorīti – 9 no 11 iz  ceļ 
basketbolistu Kristapu Porziņģi, 
dāmu konkurencē astoņas bal-
sis tenisistei Aļonai Ostapenko. 
Varētu svērt un mērīt, kurai pusei 
vairāk taisnības, taču visi argu-
menti tāpat paliks subjektīvi.” 

Sporta ziņas sakopojis
ANDRIS KĻAVIŅŠ


